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ÚÚvvoodd  
 
 
 
 

 
 

 
Žárovka - jednoduché zařízení k přeměně elektrické energie na světlo. Vynález z roku 
1879, v českých zemích používaná od roku 1880, se stává minulostí. Dnešní děti ji 
s největší pravděpodobností již nebudou mít možnost používat a uvidí ji pouze někde 
v muzeu. 
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N e jdů l e ž i t ě jš í  u d á l o s t i  v e  s vě t ě  
 
� Vladimír Putin byl znovu uveden do funkce prezidenta Ruské federace. Bývalý 

prezident Dmitrij Medveděv byl jmenován předsedou vlády. 
 

� Ve Spojených státech amerických se konaly volby prezidenta, senátní volby a volby 
do Sněmovny reprezentantů. Barack Obama byl znovu zvolen prezidentem USA. 

 
� Konaly se 30. letní olympijské hry v Londýně. Česká republika získala 4 zlaté, 3 

stříbrné a 3 bronzové medaile, celkem tedy 10 medailí. 
 
 
N e jdů l e ž i t ě jš í  u d á l o s t i  v  Če s k é  r e p u b l i c e 

 
� Vláda Petra Nečase se dohodla na církevních restitucích a poslala zákon do 

Poslanecké sněmovny. Po různých problémech ve Sněmovně, Senátu, a vrácením 
zákona prezidentem, byly církevní restituce nakonec napodruhé schváleny 
Poslaneckou sněmovnou 8. listopadu 2012. Prezident Václav Klaus 22.11.2012 
schválený zákon nepodepsal, ani nevetoval, a tak od roku 2013 vstupuje v účinnost. 
Církvím má být navrácen majetek v hodnotě zhruba 75 miliard korun a dále jim má 
být během 30 let postupně vyplaceno cca 59 miliard korun jako náhrada za majetek, 
jenž nemůže být nebo z různých důvodů nebude vrácen. 

 
� V srpnu byla ukončena výroba klasických žárovek – samozřejmě na popud 

Evropské unie. Vynález Thomase Alvy Edisona tak v Evropě dopisuje svou 
historii. Klasika bude nahrazena kompaktními úspornými žárovkami, 
halogenovými a LED žárovkami. Jak se později ukáže, veškeré náhrady jsou 
několikanásobně dražší a trvanlivost má moc daleko k deklarované době 
trvanlivosti. 

 
� Metylalkohol zabil na podzim v roce 2012 v České republice několik lidí. Nejvíce 

na Ostravsku, nejbližší případ, který skončil smrtí, byl evidován v našem okrese 
v sousední Doubravě. V České republice zemřelo 47 osob, desítky lidí byly 
hospitalizovány, z nichž některým zůstaly vážné následky – třeba ztráta zraku. 
Aféra pronikla i do sousedního Polska, ale tam nebyly důsledky tak veliké. 
Jedovatý metanol dovedl Česko k prohibici. Vláda vyhlásila zákaz prodeje tvrdého 
alkoholu s obsahem nad 20 % čistého lihu. Policejní pátrání vyústilo v případ s 
největším počtem obviněných v dějinách české kriminalistiky a vyšetřování se 
protáhne na několik let. 

 
� Letiště Praha - Ruzyně bylo přes odpor valné části veřejnosti přejmenováno na 

Letiště Václava Havla.  
 
� Opět se konaly volby – tentokrát do zastupitelstev krajů. 

 
� V pražské O2 aréně proběhlo finále tenisového Fed Cupu 2012, v němž Česká 

republika porazila Srbsko 3:1 a stala se podruhé v řadě vítězem této ženské tenisové 
týmové soutěže. 
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PPooččaassíí   aa  ppřř íí rr ooddaa  
 
 

 
 

Takováto obloha je vidět málokdy. Západ slunce 5.10.2012 na Zálesí. 
 
 
T e p l o t n í  s t a t i s t i k y  r o k u  2 0 1 2  
 
Průměrná roční teplota:            10,72°C - rok byl teplotně průměrný. 
 
Počet arktických dní (dní, kdy maximální teplota nevystoupila nad -10°C):  
   celkem 0 dní. 
Počet ledových dní (dní, kdy maximální teplota nevystoupila nad bod mrazu): 
           celkem 32 dní. 
Počet mrazových dní (dní, kdy minimální teplota poklesla pod bod mrazu: 
         celkem 106 dní. 
Počet jarních dní (dní, kdy maximální teplota vystoupila nad 20°C: 
         celkem 168 dní. 
Počet letních dní (dní, kdy maximální teplota vystoupila nad 25°C): 
         celkem 112 dní. 
Počet tropických dní (dní, kdy maximální teplota vystoupila nad 30°C:) 
           celkem 59 dní. 
Počet tropických nocí (nocí, kdy minimální teplota nepoklesla pod 20°C): 
            celkem 2 dny. 
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Z i m a   
 
2. ledna 
Počasí teplotně připomí-
ná spíše březen. 
5. ledna 
Husté sněžení a především 
silný vítr komplikují dop-
ravu v některých krajích 
včetně Moravskoslezského.  
6. ledna 
Českem se prohnal silný vítr. 
7. ledna 
Nový sníh na silnicích, námraza a silný vítr ztěžují řidičům cestování. Problémy jsou 
především ve vyšších polohách.  
8. ledna 
Meteorologové varují před ledovkou a náledím v Moravskoslezském kraji. Výstraha 
platí od nedělních 22 hodin do pondělních 9 hodin.   
9. ledna 
Zima se uklidila do hor.  
12. ledna 
Nezvykle vysoké teploty, které místy dosáhly až 
11 stupňů nad nulou.  
14. ledna 
Husté sněžení a silný vítr opět komplikují na 
některých místech v Česku dopravu. 
Meteorologové navíc vydali další výstrahu: 
upozornění před ledovkou a náledím.  
16. ledna 
Třetí lednový týden přinesl další mírné oteplení.  
 
25. ledna 

Po sněhu ani památky,  
krajina nepřipomíná, že by byla zima.  

 
26. ledna 
Leden konečně dostál svému jménu a přinesl výraznější mráz i do nižších poloh. 
1. února 
Mrazy sílí a pomalu se blíží k hranici dvaceti stupňů pod nulou. 
6. února 
Mrazy hluboko pod nulou zůstávají.  
Od 2. do 6. února byly letos dle statistik meteorologů nejchladnější dny v letošním roce. 
Průměrné denní teploty (za 24 hodin) se pohybovaly v rozmezí -11,76 až -13,97oC. 
11. února 
I přes očekávání příchodu nejmrazivější noci letošní zimy, zůstaly teploty daleko za 
rekordem z 11. února 1929, kdy bylo na jihu Čech minus 42,2°C. O 83 let později bylo 
nejchladněji na stanici Jizerka, kde naměřili krátce před půlnocí minus 29,7°C.  
Ráno v 8 hodin u nás v Dětmarovicích na teploměru -20oC. 
Přitom je velice zajímavé, že na horách, kde vždy býval větší mráz než u nás, je pouze 
okolo -12oC.  

Teplota v období 19.1. -19.2.2012. 



 
 
 

 

Str. 9/12 

13. února 
Konečně mráz trochu polevil.  
Krajina je pokryta sněhovým popraškem. 

 
14. února - poslední den zimy 2012 s celoden-
ním mrazem. 
Rtuť teploměru se zvedá, ráno -6oC, odpoledne 
se teplota začala přibližovat nule. V noci začal 
vát poměrně silný vítr. 
15. února 
Ráno byla na teploměru nula a před 10. hodi-
nou začalo pořádně chumelit. A protože byl k tomu silný vítr, sníh jakoby nepadal 
shora, ale téměř úplně vodorovně. 
16. února 
Ve čtvrtek jsme byli zasypáni sněhem. Ale nejen Dětmarovice, ale celá Česká 
republika. Některá místa byla téměř úplně odříznuta od světa, na silnicích kalamity. 
V pátek odpoledne začala obleva.  
V sobotu se sníh ztrácel v očích. 
V neděli 19. února odpoledne začalo pršet. 
Nastalo období zatažené oblohy, smogu, … Všude šedo až černo, špína. 
18. března byl prvním dnem v roce, kdy teplota vystoupila nad 20°C. 
Teplotní rekordy padaly v sobotu na řadě míst v Česku. Nejtepleji bylo ze sledovaných 
stanic v Dobřichovicích, kde naměřili 24,2 stupně Celsia. Pražské Klementinum 
překonalo 221 let starý rekord s 20,3 stupně, uvedly Český hydrometeorologický ústav a 
Meteopress. Celkem padly rekordy na 136 stanicích v Česku. 
Tyto dny (sobota a neděle) se nadmíru vydařily. Konečně bylo teplo.  
V Dětmarovicích se rovněž teplota vyhoupla téměř ke 20 stupňům. 
V pondělí 19. března však bylo zataženo a celý den poprchávalo. 
 
Letošní holomrazivá zima sežehla na zahradách, vše, co se dalo. Odešly vřesy a 
vřesovce, spousta jehličnanů, tulipány, narcisy, modřence i další cibuloviny vymrzly. 
To si nepamatuji, co jsem živa. Dokonce vymrzl také okrasný česnek, který patří mezi 
nejodolnější rostliny. 
 
 
J a r o  
 
26. března  
Sedm míst v republice, šest z nich v Moravskoslezském kraji, dýchá hůř, než káže 
zákon. Podle něj může prach v ovzduší překročit limit 35 dnů v roce. Po Ostravě-
Radvanicích, kde limit vyčerpali už 23. února, přišly na řadu Věřňovice, Bohumín, 
Český Těšín, Karviná a Orlová. Tudíž také my zde v Dětmarovicích. 
Na severovýchodu České republiky překračuje hranici zákona jedno město za druhým. 
Obyvatelé některých částí našeho regionu letos během prvních tří měsíců roku čelili 
takovému množství prachu, které jinde nenadýchají za celý rok. A někde ani za mnoho 
let. 
9. dubna 
Velikonoční pondělí se ohlásilo velmi nízkými teplotami. Na několika místech padly 
rekordy, například v Opavě nebo v Žatci. Nejchladněji bylo na Jizerce, a to minus 22 
stupňů. U nás -5oC. 
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27. dubna - první den v roce, kdy teplota vystoupila nad 25°C. 
Slunečné počasí lámalo teplotní rekordy. Maxima padla na 64 měřicích stanicích. Na 
pražském Karlově naměřili 30,5 stupně, ve Staňkově bylo 29. Nad 28 stupňů se teploty 
vyšplhaly v Českých Budějovicích, Javorníku či Plzni. U nás na stejné úrovni. 
28. dubna  - první den v roce, kdy teplota vystoupila nad 30°C. 
V 19 hodin bylo u nás v Dětmarovicích na teploměru ještě 28oC. 
29. dubna 
Horké počasí v Česku už druhý den za sebou překonává rekordy. Meteorologové 
naměřili v pražském Klementinu ve čtrnáct hodin 29,4 stupně Celsia, nejvyšší 
dubnovou teplotu vůbec. Dosavadní rekord k dnešnímu dni byl 28,6°C z roku 1800. 
Podle ČTK padly teplotní rekordy na 99 stanicích, kde se měří více než třicet let.  
Dnes byl ale velice silný vítr, který tlumil pocitovou teplotu. 
6. května 
Dnes časně ráno za svítání nastal největší úplněk roku 2012. Měsíc se ocitl v přízemí jen 
pár minut před časem úplňku a v průběhu noci na dnešek tak rozzářil oblohu o téměř 
třetinu větším jasem, než kdyby ležel v odzemí. Za opravdu dobrých podmínek jste si o 
úkazu mohli počíst v novinách přímo při svitu Měsíce. Tak bylo viditelno. 
 

 
17. května 
Po téměř letních dnech přišlo ochlazení, prudké ochlazení. 
Teploty klesly ze dne na den o celých 10oC. 
Nejhorší byly noci, kdy se teploty začaly přibližovat nule, 
vyvrcholilo to nocí ze 17. na 18. května. Ráno v 5 hodin 
ukazoval teploměr nulu, ale všude bylo bílo. Námraza 
věštila, že musel být mráz, to se také potvrdilo, když jsem mluvila s lidmi. Někteří měli 
na teploměru brzy ráno i -5oC. Odpoledne, jak vysvítilo sluníčko, se ukázaly škody 
v plné nahotě, brambory, fazole, plně kvetoucí azalky, pupeny rododendronů, mladé 
výhonky ostatních okrasných keřů, lilie, ořešáky, to vše dostalo pořádně zabrat a 
omrzlo.  
18. května - poslední den zimy 2012, kdy 
teplota poklesla pod bod mrazu. 

 
 

 
16. - 21. června 
Teploty vystoupily nad 30oC. Následovalo 
několik trochu přijatelnějších dní s teplotou 
okolo 25oC, což nás trochu ochladilo. 
 

 
Teplota v období 18. června – 19. července 2012. 

Srneček na Zálesí 14.5.2012. 

Řeka Olše 29.5.2012. 
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L é t o    
 
29. června 
Začíná tropické teplo, spíše peklo. Trvalo až do 12. července.  Už se to moc táhlo a bylo 
to k nesnesení. Nebylo kam uniknout, už ani ve sklepech není chladno! 
Již ráno v 8 hodin bývalo 22oC. Dopoledne teplota ve stínu 28 - 30oC. Odpoledne nad 
třicet!  
Nejteplejší dny letošního roku byly následující: 
 1.7.2012 30,14°C 
 30.6.2012 28,55°C 
 5.7.2012 28,04°C 
 6.8.2012 27,79°C 
 3.7.2012 27,76°C 
 
 
 
 
Letošní léto přišlo předčasně. Ve druhé půli července a první polovině srpna si dalo 
mírnou přestávku a poté se projevilo v plné síle, která byla na naše zvyklosti a poměry 
až moc… 
Další vlna tropických veder nastala v srpnu od 19. S malými přestávkami, kdy jsme se 
trochu nadechli, vydržela až do 11. září! 
Ve středu 13. září a hlavně ve čtvrtek 14. září konečně pršelo. Hodně pršelo. Ale také se 
moc ochladilo. Denní teploty okolo 15oC, noční okolo 9oC. Ale déšť bylo třeba, bylo už 
moc, ale hrozně moc sucho, listí žloutne i padá. 
V neděli 17. září už je v bytě pořádná kosa – jen 18oC. Veliký zvrat během jediného 
týdne! Je třeba začít doma topit. 

 
 
P o d z i m    
 
První podzimní dny byly nepříjemné plískanice.  Mlhavo, sychravo a přeháňky.  
V pátek 26. října se den celkem vydařil, bylo příjemně, pršelo až večer a pak i celou 
sobotu. Déšť se postupně měnil ve sníh. 
 

V neděli 28. října napadl těžký mokrý sníh.  
Cca 5-10 cm. Ten vydržel naštěstí jen pár dní. 

 
Koncem listopadu panovalo nezvykle teplé počasí.  
27. listopadu se teplota vyšplhala téměř na 15oC. 
7. prosince 
Celý den již mrzlo, v noci -14oC. 
Mrazy pak polevily a vystřídaly je dešťové 
přeháňky. 
Téměř celý podzim byla zatažená obloha a obrovský smog.   
Vánoce byly na blátě. Denní teploty se pohybovaly mezi 5 - 7oC. 

 
Poznámka: 
Omlouvám se, a je mi velice líto, že letošní počasí je tak stroze popsáno. Stalo se tak vhledem 
k tomu, co jsem v letošním roce prožívala. Více v poslední kapitole letošního dílu Kroniky obce 
„Závěr“. 

Zajímavá obloha osvětlená zapadajícím 
sluncem dne 6. července 2012 ve 2050 hod. 
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V o l b y  d o  z a s t u p i t e l s t v a  M o r a v s k o s l e z s k é h o  k r a je 
 
Volby do zastupitelstva Moravskoslezského kraje, konané ve dnech 12. a 13.10.2012 se 
uskutečnily v obci Dětmarovice  ve 4 volebních okrscích: 

� č. 1 v restauraci Dělnický dům  
� č. 2 v mateřské škole v Koukolné 
� č. 3 v restauraci Rumcajs na Zálesí 
� č. 4 v restauraci Libuše na Olmovci 

Z celkového počtu 3.472 zapsaných voličů se voleb zúčastnilo 1.207 občanů, volební 
účast činila 34,76 %. 
Já jsem zrovna byla v nemocnici a voleb jsem se poprvé v životě nezúčastnila. 
 
Z naší obce se na kandidátní listině objevili:  

� Ing. Lumír Mžik na listině KSČM na 45. místě 
� Ing. Leonard Mynář na listině ODS na 57. místě 
� Ing. Ivo Bednár, Ph.D. za KDU-ČSL na 43. místě  

                                            
 
Do zastupitelstva MS kraje kandidovaly tyto strany: 
 
Číslo Název Zkratka  

7 Volte Pr. Blok www.cibulka.net VPB 
8 Strana Práv Občanů ZEMANOVCI SPOZ 

20 Moravané MOR 
22 Národní socialisté – levice 21. století MS 
25 SUVERENITA – Blok JB pro MSK SUVER 
26 NEZÁVISLÍ  NEZ 
27 Koalice KONS a SsČR KONS 
43 Komunistická strana Čech a Moravy KSČM 
51 Strana zelených SZ 
53 DSSS – STOP NEPŘIZPŮSOBIVÝM!  DSSS 
54 SDRUŽENÍ NEZÁVISLÝCH KANDIDÁTŮ SNK 
60 Česká strana sociálně demokratická ČSSD 
65 REPUBL. STRANA ČECH, MORAVY A SLEZSKA RS 
70 Občanská demokratická strana ODS 
77 Strana svobodných občanů SSO 
78 Hnutí na podporu dobrovolných hasičů HnpDH 
81 Protest – nevolím parlamentní strany Pro 
83 Komunistická strana Československa KSČ 
84 Křesťanská a demokratická unie – Čs. strana lidová KDU-ČSL 
86 TOP 09 a Starostové pro MSK TOP 09 
93 Česká pirátská strana ČPS 
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Výsledky za obec dle okrsků 
 

 
Strana 

Okrsek: Obec 
celkem Dělnický Koukolná Zálesí Olmovec 

Číslo Název  počet % počet % počet % počet % počet % 
7 VPB 3 0,58 2 0,53 1 0,67 1 0,66 7 0,59 
8 SPOZ 19 3,72 20 5,36 13 8,78 14 9,27 66 5,58 
20 MOR 1 0,19 2 0,53 0 0,00 0 0,00 3 0,25 
22 MS 0 0,00 0 0,00 0 0,00 0 0,00 0 0,00 
25 SUVER 5 0,98 5 1,34 1 0,67 1 0,66 12 1,01 
26 NEZ 33 6,47 16 4,28 6 4,05 3 1,98 58 4,90 
27 KONS 0 0,00 1 0,26 0 0,00 0 0,00 1 0,08 
43 KSČM 182 35,68 127 34,04 45 30,40 57 37,74 411 34,77 
51 SZ 4 0,78 3 0,80 0 0,00 0 0,00 7 0,59 
53 DSSS 16 3,13 13 3,48 6 4,05 4 2,64 39 3,29 
54 SNK 8 1,56 2 0,53 5 3,37 2 1,32 17 1,43 
60 ČSSD 115 22,54 95 25,46 31 20,94 26 17,21 267 22,58 
65 RS 0 0,00 3 0,80 0 0,00 0 0,00 3 0,25 
70 ODS 62 12,15 42 11,26 18 12,16 15 9,93 137 11,59 
77 SSO 1 0,19 5 1,34 1 0,67 0 0,00 7 0,59 
78 HnpDH 4 0,78 2 0,53 0 0,00 0 0,00 6 0,50 
81 Pro 5 0,98 3 0,80 2 1,35 1 0,66 11 0,93 
83 KSČ 9 1,76 2 0,53 0 0,00 8 5,29 19 1,60 
84 KDU-ČSL 31 6,07 12 3,21 13 8,78 6 3,97 62 5,24 
86 TOP 09 5 0,98 4 1,07 3 2,02 5 3,31 17 1,43 
93 ČPS 7 1,37 14 3,75 3 2,02 8 5,29 32 2,70 

 
 

Výsledky dle územně správních celků 
 
 

Strana 
 

Dětmarovice 
 

Okres Karviná 
Kraj  

Moravskoslezský 
Číslo Název  počet % počet % počet % 
7 VPB 7 0,59 376 0,56 2 452 0,76 
8 SPOZ 66 5,58 3 873 5,84 14 596 4,56 
20 MOR 3 0,25 198 0,29 1 878 0,58 
22 MS 0 0,00 144 0,21 833 0,26 
25 SUVER 12 1,01 884 1,33 3 707 1,15 
26 NEZ 58 4,90 3 711 5,60 18 311 5,72 
27 KONS 1 0,08 195 0,29 910 0,28 
43 KSČM 411 34,77 17 711 26,74 72 912 22,78 
51 SZ 7 0,59 1 202 1,81 8 940 2,79 
53 DSSS 39 3,29 1 611 2,43 6 908 2,15 
54 SNK 17 1,43 535 0,80 5 061 1,58 
60 ČSSD 267 22,58 21 540 32,52 87 688 27,40 
65 RS 3 0,25 87 0,13 700 0,21 
70 ODS 137 11,59 4 636 7,00 31 744 9,92 
77 SSO 7 0,59 289 0,43 2 041 0,63 
78 HnpDH 6 0,50 396 0,59 2 779 0,86 
81 Pro 11 0,93 700 1,05 3 604 1,12 
83 KSČ 19 1,60 1 450 2,18 6 578 2,05 
84 KDU-ČSL 62 5,24 3 958 5,97 27 536 8,60 
86 TOP 09 17 1,43 1 374 2,07 13 826 4,32 
93 ČPS 32 2,70 1 349 2,03 6 975 2,17 
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Přehled o účasti v obci 
 
 
Ukazatel  

Okrsek č. Obec 
celkem 1 2 3 4 

Voliči v seznamu 1 519 1 076 412 465 3 472 
Vydané obálky 521 380 153 153 1 207 
Volební účast v % 34,30 35,32 37,14 32,90 34,76 
Odevzdané obálky 521 380 153 153 1 207 
Platné hlasy 510 373 148 151 1 182 
% platných hlasů 97,89 98,16 96,73 98,69 97,93 

 
Přehled o účasti dle územněsprávních celků 
 
Ukazatel  Dětmarovice Okres Karviná Kraj Moravskoslezský 
Voliči v seznamu 3 472 217 980 1 011 801 
Vydané obálky 1 207 69 593 335 622 
Volební účast v % 34,76 31,93 33,17 
Odevzdané obálky 1 207 69 395 334 773 
Platné hlasy 1 182 66 219 319 979 
% platných hlasů 97,93 95,42 95,58 

 
Výsledky za obec a jednotlivé volební okrsky 
 

 
 účast v 

% 
pořadí stran - % vyjádření 

KSČM ČSSD ODS SPO Zemanovci KDU-ČSL 
Obec 

celkem 
34,76 34,77 22,58 11,59 5,58 5,24 

VO č. 1 34,30 35,68 22,54 12,15 3,72 6,07 
VO č. 2 35,32 34,04 25,46 11,26 5,36 3,21 
VO č. 3 37,14 30,40 20,94 17,21 8,78 8,78 
VO č. 4 32,90 37,74 17,21 9,93 9,27 3,97 

 
Pro srovnání uvádím výsledky minulých krajských voleb: 
Výsledky za obec a jednotlivé volební okrsky v r. 2008 
 

 
účast v 

% 
pořadí stran - % vyjádření  

KSČM ČSSD ODS SPO Zemanovci KDU-ČSL 
Obec 

celkem 
41,26 22,66 43,61 21,64 nekandidovali 4,29 

VO č. 1 41,16 22,66 43,07 20,93 nekandidovali 5,88 
VO č. 2 42,50 20,89 46,51 22,13 

 
nekandidovali 2,98 

VO č. 3 40,66 23,97 37,67 26,02 nekandidovali 4,79 
VO č. 4 39,20 25,97 42,85 18,83 nekandidovali 1,29 
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Z j e d n á n í  z a s t u p i t e l s t v a  o b c e 
 
 
11. zasedání ZO dne 21.3.2012  

schválilo: 
� Program rozvoje obce v oblasti investic)1  
� poskytnutí dotací)2 zájmovým a společenským organizacím nad 50 tisíc Kč (SK 

Dětmarovice, TJ Sokol Dětmarovice, Římskokatolická farnost Dětmarovice 
� plán práce výboru pro hornickou činnost 

 
12. zasedání ZO dne 16.4.2012  

schválilo: 
� stanovisko obce k doplnění údajů k předložené dokumentaci zjišťovacího řízení 

MŽP „Pokračování hornické činnosti OKD, a.s.)3, Dolu Karviná na závodě ČSA, 
v období 2015 – 2035“  

 
13. zasedání ZO dne 20.6.2012  

schválilo: 
� další dotace pro zájmové a společenské organizace (SK, TJ Sokol)2 
� aktualizovaný Strategický plán rozvoje obce 

vzalo na vědomí: 
� informace o plánovaném založení Místní akční skupiny Bohumínsko)4 a 

v souvislosti s tím 
schválilo: 

� členství obce Dětmarovice v Místní akční skupině Bohumínsko)4 
vzalo na vědomí: 

� závěrečný účet Svazku měst a obcí okresu Karviná za rok 2011 
� protokol o provedené kontrole hospodaření Mikroregionu Olše za rok 2011 

potvrdilo: 
� platnost Strategického plánu rozvoje obce schváleného usnesením zastupitelstva 

obce ze dne 14.6.2006 
vzalo na vědomí: 

� informace o dani z nemovitosti)5 včetně případného navýšení koeficientu v katastru 
obce Dětmarovice 
 

14. zasedání ZO dne 19.9.2012 
schválilo: 

� přijetí účelové neinvestiční dotace z rozpočtu Moravskoslezského kraje pro rok 
2012 na zabezpečení akceschopnosti jednotky Sboru dobrovolných hasičů 
v celkové výši 1.400,- Kč)6  
projednalo: 

� návrh obecně závazné vyhlášky obce o ochraně ovzduší)7 v obci a v souvislosti 
s tím  
 

)1 Blíže viz kapitola „Ze života obce“ na str. 20/12 tohoto dílu Kroniky obce. 
)2 Rozepsáno v kapitole „Ze života obce“ na str. 27/12 tohoto dílu Kroniky obce. 
)3 Blíže viz kapitola „Průmysl“ na str.54/12 tohoto dílu Kroniky obce. 
)4 Blíže viz kapitola „Ze života obce“ na str. 37/12 tohoto dílu Kroniky obce. 
)5 Blíže v následující kapitole „Ze života obce“ na str. 29/12 tohoto dílu Kroniky obce. 
)6 Poznámka kronikářky:„Jak směšná částka, škoda papíru, který je k tomu zapotřebí!“ 
)7 Blíže viz kapitola „Životní prostředí“ na str. 41/12 tohoto dílu Kroniky obce. 
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uložilo: 
� starostovi obce předložit na příští zasedání zastupitelstva obce upravený návrh 

s přihlédnutím ke vzneseným připomínkám a právnímu rozboru odboru dozoru a 
kontroly veřejné správy, oddělení dozoru Ostrava 
vydalo: 

� obecně závaznou vyhlášku obce č. 1/2012 „o stanovení místního koeficientu pro 
výpočet daně z nemovitostí)5 a v souvislosti s tím 
uložilo: 

� radě obce provést kompenzaci zvýšené daně z nemovitostí)5 v oblasti ceny pro 
odvoz odpadu o 1.000,- Kč ročně na nemovitost (plátce) s účinností do roku 2014 
souhlasilo: 

� se zrušením svazku obcí Mikroregion Olše)8 ke dni 31.12.2012, a to s likvidací 
s tím, že likvidátor svazku bude dohodnut starosty členských obcí s následujícím 
majetkovým vypořádáním likvidačního zůstatku majetku svazku: 
• finanční prostředky svazku budou rozděleny rovným dílem mezi členské obce 
• nemovitý majetek získaný vlastní činností svazku obcí přejde do vlastnictví té 

obce, na jejímž území se nachází 
zmocnilo: 

� starostu obce k podpisu dohody o zrušení svazku obcí Mikroregion Olše a činění 
veškerých dalších kroků souvisejících se zánikem svazku 

 
15. zasedání ZO 31.10.2012 

vydalo: 
� obecně závaznou vyhlášku obce č. 2/2012, kterou se ruší obecně závazná vyhláška 

č. 2/2011 o místním poplatku za provozovaný výherní hrací přístroj, koncový 
interaktivní videoloterní terminál a herní místo lokálního herního systému 

� obecně závaznou vyhlášku č. 3/2012 o ochraně ovzduší)7 v obci 
 
16. zasedání ZO dne 19.12.2012  

schválilo:  
� postup příprav pro pojmenování ulic)9 v obci Dětmarovice v roce 2013 a následnou 

realizaci v roce 2014 
� plán práce zastupitelstva obce v roce 2013 
� plán práce kontrolního výboru zastupitelstva obce pro rok 2013 
� plán práce finančního výboru zastupitelstva obce pro rok 2013 
� plán práce výboru pro hornickou činnost pro rok 2013 
� přípravu Integrované strategie území (ISÚ) na svém území v rámci Místní akční 

skupiny Bohumínsko)4 
vzalo na vědomí: 

� zprávu o činnosti kontrolního výboru za rok 2012 
� zprávu o činnosti finančního výboru za rok 2012 
� zprávu o činnosti výboru pro hornickou činnost za rok 2012 
� informace o přípravě žádosti o dotaci pro Místní akční skupinu Bohumínsko)4 

v rámci Programu rozvoje venkova na období 2007 – 2013 
zrušilo: 

� svá tři usnesení, se kterými souhlasilo dne 19.9.2012 ohledně zrušení svazku obcí 
Mikroregion Olše a v souvislosti s tím  
 

)8 Blíže v následující kapitole na str. 36/12 tohoto dílu Kroniky obce. 
)9 Blíže v následující kapitole na str. 33/12 tohoto dílu Kroniky obce. 
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souhlasilo: 
� se zrušením svazku obcí Mikroregion Olše ke dni 31.12.2012, a to bez likvidace 

s přechodem jmění na obec Petrovice u Karviné v souladu s platnými zákony 
 

Celoročně:  
� Dvakrát v průběhu roku se zastupitelstvo zabývalo převodem majetku – přijetím 

daru do majetku obce - Něbrojovou kaplí)10.  
 

� Na 14., 15. a 16. zasedání zastupitelstva obce byla projednávána problematika 
nového územního plánu)11.  

 
� V roce 2012 se rada i zastupitelstvo obce mnohokrát zabývaly problematikou 

prodeje budovy čp. 1090)12 v centru obce, kde doposud sídlila firma Aromka. Ta 
podala výpověď, a tak bylo zapotřebí rozhodnout, co bude s budovou dále. Po 
dlouhých jednáních byl prodej budovy schválen na jednání ZO dne 19.12.2012. 
 

� Téměř na každém zasedání se zastupitelstvo obce zabývalo majetkovými převody.  
 
 
 

¨ 

Jednání zastupitelstva obce se pravidelně konají v Dělnickém domě. 
Pouze jedenkrát ročně – v září – se zastupitelstvo sejde v sále v Koukolné. 

 
 

)10 Blíže v samostatné stati v kapitole „Kultura, církev, náboženství“ na str. 75/12 tohoto dílu 
Kroniky obce.   

)11 Blíže viz kapitola „Ze života obce“, str. 28/12 tohoto dílu Kroniky obce. 
)12 Blíže v následující kapitole na str. 32/12 tohoto dílu Kroniky obce. 
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ZZee  žžii vvoottaa  oobbccee  
 
 
 
 
 
 
 
 

 
 

Centrum obce dne 27. srpna 2012. 
 Jedna z mých nejpovedenějších letošních fotografií. 
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P r o g r a m  r o z v o j e  o b c e  v  o b l a s t i  i n v e s t i c 
 
Stavby: 
� Rekonstrukce budovy čp. 900 na zdravotní středisko 3,600.000,- Kč 
� Dětské hřiště ve sportovním areálu)1  130.000,- Kč 
� Veřejné prostranství pro občany v centru obce)1  90.000,- Kč 

Stavby celkem 3,820.000,- Kč 
 
Projekty:  
� Územní plán obce 40.000,- Kč 
� Odkanalizování lokality Šlog a Základní škola 450.000,- Kč 
� Cyklotrasa podél Olše 40.000,- Kč 
� Odvodnění místní komunikace u Ovesného – parc. č. 2909/16 30.000,- Kč 
� Propojení Karvinského potoka s vodním tokem Mlýnka 60.000,- Kč 
� Sběrný dvůr – přístupová komunikace 70.000,- Kč 
� Sběrný dvůr 120.000,- Kč 
� Cyklotrasa Dětmarovice – Doubrava 60.000,- Kč 
� Zpracování žádosti o dotaci – odkanalizování obce 150.000,- Kč 
� Zpracování žádosti o dotaci – zateplení mateřských škol 185.000,- Kč 
� Zavodnění potoka Mlýnka 95.000,- Kč 
� Odvodnění pozemku za Hastrmankou – parc. č. 2734)2 50.000,- Kč 
� Obnova odvodnění prostoru za MŠ Koukolná – parc. č. 4061/1)2  50.000,- Kč  
� Odvodnění pozemku „Burdek – Novák“ – parc. č. 169/1)2 35.000,- Kč 

Projekty celkem 1,435.000,- Kč   
 
Výkupy pozemků:  
� Výkup pozemku včetně oplocení – odkanalizování lokality Šlog a ZŠ 185.000,- Kč 
� Výkupy pozemků pro sběrný dvůr a příjezdovou komunikaci k němu 445.000,- Kč 

Výkupy celkem  630.000,- Kč  
 

 
S c h v a l o v á n í  r o z p oč t u  

 
10. zasedání ZO dne 21.12.2011 

schválilo: 
� rozpočtové provizorium obce pro výdajovou část rozpočtu neinvestičních výdajů 

v prvním čtvrtletí 2012 ve výši ¼ rozpočtových neinvestičních výdajů roku 2011, 
tj. 9,237.500,- Kč, z toho rozpočtové provizorium na neinvestiční výdaje ve výši 
1,037.500,- Kč pro příspěvkovou organizaci Základní a Mateřská škola 
Dětmarovice  

 
11. zasedání ZO dne 21.3.2012  

schválilo: 
� schodkový rozpočet obce pro rok 2012 takto: 

• příjmy celkem po konsolidaci ve výši 39,667.000,- Kč 
• výdaje celkem po konsolidaci ve výši 43,900.000,- Kč  
• rozdíl příjmů a výdajů ve výši 4,233.000,- Kč bude pokryt přebytkem 

hospodaření z roku 2011 ve výši 4,233.000,- Kč 
 

)1 Předpokládaný podíl z celkových nákladů stavby.  
)2 Včetně přilehlých pozemků v k. ú. Dětmarovice.  
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� příspěvek z rozpočtu obce pro Základní a Mateřskou školu Dětmarovice na 
neinvestiční výdaje pro rok 2012 ve výši 4,300.000,- Kč s tím, že 190.000,- Kč je 
určeno na ostatní osobní výdaje 

� rozpočet sociálního fondu na rok 2012 
 

13. zasedání ZO dne 20.6.2012  
schválilo: 

� upravený rozpočet obce ke dni 20.6.2012 takto: 
• příjmy celkem po konsolidaci ve výši 40,145.000,- Kč 
• výdaje celkem po konsolidaci ve výši 44,378.000,- Kč  
• rozdíl příjmů a výdajů ve výši 4,233.000,- Kč bude pokryt přebytkem 

hospodaření z roku 2011 ve výši 4,233.000,- Kč 
 

14. zasedání ZO dne 19.9.2012  
vzalo na vědomí: 

� čerpání rozpočtu obce ke dni 31.7.2012  
schválilo: 

� upravený rozpočet obce ke dni 19.9.2012 takto: 
• příjmy celkem po konsolidaci ve výši 40,813.000,- Kč 
• výdaje celkem po konsolidaci ve výši 45,046.000,- Kč  
• rozdíl příjmů a výdajů ve výši 4,233.000,- Kč bude pokryt přebytkem 

hospodaření z roku 2011 ve výši 4,233.000,- Kč 
 

15. zasedání ZO 31.10.2012 
schválilo: 

� upravený rozpočet obce ke dni 31.10.2012 takto: 
• příjmy celkem po konsolidaci ve výši 41,291.000,- Kč 
• výdaje celkem po konsolidaci ve výši 45,524.000,- Kč  
• rozdíl příjmů a výdajů ve výši 4,233.000,- Kč bude pokryt přebytkem 

hospodaření z roku 2011 ve výši 4,233.000,- Kč 
 
16. zasedání ZO dne 19.12.2012 

schválilo: 
� upravený rozpočet obce ke dni 19.12.2012 takto: 

• příjmy celkem po konsolidaci ve výši 42,602.000,- Kč 
• výdaje celkem po konsolidaci ve výši 46,835.000,- Kč  
• rozdíl příjmů a výdajů ve výši 4,233.000,- Kč bude pokryt přebytkem 

hospodaření z roku 2011 ve výši 4,233.000,- Kč 
 

19. zasedání ZO dne 29.4.2013 
schválilo: 

� rozbory hospodaření obce ke dni 31.12.2012 
 

 
 
Poznámka:  
Na jednotlivých zasedáních zastupitelstva obce byla projednávána rozpočtová opatření. 
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R o z p oče t  O b c e  Dě t m a r o v i c e  -  r o k  2 0 1 2 
 
PPŘŘÍÍ JJMM YY  
 

Ukazatel: 
SScchhvváálleennýý  
rroozzppooččeett  

PPllnněěnníí    
kk  3311..1122..22001122  

Daňové příjmy celkem 31,550.000 33,258.000 
Daň z příjmu - závislá činnost 6,200.000 6,447.000 
Daň z příjmu fyzických osob z podnikání 800.000 343.000 
Daň z příjmu fyzických osob z kap. výnosů 500.000 647.000 
Daň z příjmu právnických osob 5,600.000 6,328.000 
DPH 12,900.000 12,796.000 
Daň z příjmu právnických osob za obec 0 197.000 
Daň z nemovitostí  3,500.000 4,066.000 
Odvod z VHP (výherní hrací přístroje) 0 306.000 
Správní poplatky 150.000 90.000 
Poplatek odpad 1,660.000 1,749.000 
Poplatek ze psů 90.000 95.000 
Jiné daňové příjmy  150.000 194.000 

Nedaňové příjmy celkem 2,300.000 2,522.000 
Příjmy z vlastní činnosti - knihovna 20.000 20.000 
Příjmy z vlastní činnosti - nájemné byty 90.000 89.000 
Příjmy z vlastní činnosti - nebytové prostory 220.000 194.000 
Příjmy z vlastní činnosti - sociální věci 500.000 528.000 
Příjmy z pronájmu - nájemné byty 96.000 96.000 
Příjmy z pronájmu - nebytové prostory 600.000 585.000 
Příjmy z pronájmu - hřbitovní poplatky 30.000 76.000 
Příjmy z pronájmu - sociální věci 260.000 262.000 
Příjmy z pronájmu – pitná voda 0 24.000 
Příjmy z pronájmu - pozemky 0 3.000 
Poplatek odpad + EKO-KOM 270.000 334.000 
Příjmy z úroků a finančního majetku 40.000 26.000 
Splátky půjček  54.000 46.000 
Ostatní nedaňové příjmy 120.000 239.000 

Kapitálové příjmy  0 423.000 
Přijaté dary)1 na pořízení DHM 0 170.000 
Příjmy z prodeje pozemků 0 4.000 
Přijaté dary na pořízení DHM – Nadace OKD 0 249.000 

Přijaté dotace celkem 5,817.000 4,348.000 
Státní vyrovnávací 1,814.000 1,814.000 
SFŽP – monitoring Ujala 3,342.000 1,307.000 
SFŽP – monitoring Ujala 196.000 77.000 
ÚP Karviná - VPP 0 185.000 
Dotace MSK – školství + vzdělávání 465.000 465.000 
MF – pomocný analytický přehled  0 70.000 
Dotace MSK – hasiči 0 1.000 
Dotace MSK – volby do zastupitelstva krajů 0 100.000 
Dotace DZS – Comenius regio)2 0 329.000 

PPŘŘÍÍJJMM YY  ÚÚHHRRNNEEMM   39,667.000 40,551.000 
Přebytek roku 2011 4,233.000 4,233.000 
PPŘŘÍÍJJMM YY  CCEELLKK EEMM  4433,,990000..000000  4444,,778844..000000  

 
Poznámka: Odkazy a vysvětlivky k rozpočtu uvedeny na str. 23-24/12 za tabulkami. 
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VVÝÝDDAAJJEE  

UUkkaazzaatteell ::  
SScchhvváálleennýý  
rroozzppooččeett  

PPllnněěnníí  
kk  3311..1122..22001122  

Neinvestiční výdaje celkem 32,915.000 29,707.000 
Doprava  3,520.000 3,311.000 
▪ Dopravní obslužnost)*           950.000 894.000 
▪ Místní komunikace)*  2,170.000 2,175.000 
▪ Chodníky (údržba) 400.000 242.000 
Vodní hospodářství  850.000 742.000 
▪ ČOV, kanalizace     700.000 642.000 
▪ Drobné toky (čistění potoků)             100.000 54.000 
▪ Pitná voda (dary obyvatelstvu – vodovodní přípojky) 50.000 46.000 
Školství - základní škola    625.000 628.000 
Kultura  2,410.000 2,235.000 
▪ Knihovna)*            610.000 578.000 
▪ Dělnický dům)*  450.000 379.000 
▪ Ostatní kultura)* 1,200.000 1,149.000 
▪ Místní rozhlas (platby OSA, údržba, revize) 60.000 38.000 
▪ Sdělovací prostředky (Dětmar. okénko – tisk, poštovné) 90.000 91.000 
Komunální služby                         5,239.000 4,851.000 
▪ Bytové hospodářství)*  80.000 28.000 
▪ Nebytové prostory)* 775.000 856.000 
▪ Veřejné osvětlení)*              1,450.000 1,186.000 
▪ Hřbitov)*   110.000 70.000 
▪ Komunální služby)*        2,824.000 2,711.000 
Životní prostředí   8,336.000 6,072.000 
▪ Komunální odpad (odvoz, likvidace) 3,260.000 3,345.000 
▪ Monitoring půdy a podzemních vod 3,826.000 1,582.000 
▪ Veřejná zeleň)*              450.000 581.000 
▪ Odchyt psů, pobyt psů v útulku, dary obyvatelstvu 800.000 564.000 
Sociální věci)*  2,780.000 2,547.000 
Požární ochrana)*  400.000 433.000 
Zastupitelstva obcí)*  1,055.000 1,065.000 
Volby do zastupitelstva 0 105.000 
Činnost místní správy)*  7,400.000 7,483.000 
Finanční operace  100.000 17.000 
Finanční operace ostatní – daň PO obec 0 197.000 
Finanční operace (sčítání lidu 2011) 0 21.000 
Nespecifikovaná rezerva 200.000 0 

Neinvestiční příspěvky - základní škola (provoz) 4,300.000 4,300.000 
Neinvestiční příspěvky - společenské a jiné organizace 800.000 890.000 
Investiční výdaje celkem                  5,885.000               5,623.000 
▪ Stroje  0 0 
▪ Stavby)* 3,820.000 3,776.000 
▪ Projekty)* 1,435.000 1,262.000 
▪ Výkupy)* 630.000 585.000 

VVÝÝDDAAJJEE  CCEELLKK EEMM     4433,,990000..000000  4400,,552200..000000 
 

)1 Přijaté dary rozepsány na str. 24/12 tohoto dílu Kroniky obce. 
)2 Viz strana 34/12 tohoto dílu Kroniky obce. 
)* Položky takto označené jsou podrobněji rozepsány v následujících statích „Investiční akce“ a 
„N ěkteré neinvestiční výdaje“. 
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Vysvět li vky zkratek z tabulek o rozpočtu: 
Veškeré finanční částky jsou zaokrouhleny na celé tisíce. 
DPH = daň z přidané hodnoty 
EKO-KOM = společnost zabývající se tříděním, recyklací a využitím obalového materiálu 
DHM = drobný hmotný majetek 
SFŽP = státní fond životního prostředí 
ÚP = úřad práce 
VPP = veřejně prospěšné práce 
MSK = Moravskoslezský kraj 
MF = Ministerstvo financí 
DZS = Dům zahraniční spolupráce 
 

 
Zá v ě r e čn ý  ú če t  o b c e  z a  r o k  2 0 1 2 
 
Údaje o plnění příjmů a výdajů za rok 2012 
 Schválený 

rozpočet 
Upravený 
rozpočet 

Plnění 
k 31.12.2012 

Daňové příjmy 31,550.000,- 33,350.000,- 33,258.000,- 
Nedaňové příjmy 2,300.000,- 2,663.000,- 2,522.000,- 
Kapitálové příjmy 0,- 423.000,- 423.000,- 
Přijaté transfery  5,817.000,- 6,502.000,- 4,348.000,- 
Příjmy celkem 39,667.000,- 42,938.000,- 40,551.000,- 
Běžné výdaje 38,015.000,- 40,867.000,- 34,897.000,- 
Kapitálové výdaje 5,885.000,- 6,304.000,- 5,623.000,- 
Výdaje celkem 43,900.000,- 47,171.000,- 40,520.000,- 
Saldo: příjmy - výdaje - 4,233.000,- - 4,233.000,- 31.000,- 
Financování + 4,233.000,- + 4,233.000,- - 31.000,- 
Splátky úvěrů 0,- 0,- 0,- 
Prostředky minulých let 4,233.000,- 4,233.000,- 0,- 
Financování celkem 4,233.000,- 4,233.000,- - 31.000,- 

 
 
D a r y  n a  p oř í z e n í  i n v e s t i c 
 
� Odpočinková plocha pro občany v centru obce:  249.000,- 

▪ Nadace OKD 249.000,- 
� Výměna oken na budově MŠ střed)*: 170.000,- 

▪ Krkonošské vápenky 10.000,- 
▪ Baumit 20.000,- 
▪ COAL MILL 50.000,- 
▪ OKD a.s. 40.000,- 
▪ CEMEX 50.000,- 

 
 
 
 
 
 
)* Finanční prostředky budou čerpány v roce 2013 společně s dotací ze SFŽP. 
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I n v e s t i čn í  a k c e  v  r o c e  2 0 1 2 
 

Stavby: 3,776.000,- Kč 
� Rekonstrukce budovy čp. 900 3,433.000,- Kč 
� Odpočinková plocha (veřejné prostranství) pro občany v centru obce 338.000,- Kč 
� Větrný mlýn (Kempného) - konstrukce 5.000,- Kč 

Projekty: 1,262.000,- Kč 
� Sběrný dvůr - přístupová komunikace 40.000,- Kč 
� Sběrný dvůr 87.000,- Kč 
� Zpracování žádosti o dotaci na sběrný dvůr 96.000,- Kč 
� Odkanalizování lokality Šlog + ZŠ 503.000,- Kč 
� Zpracování žádosti o dotaci na odkanalizování obce 71.000,- Kč 
� Zpracování žádosti o dotaci na zateplení MŠ 210.000,- Kč 
� Propojení Karvinského potoka s potokem Mlýnka 59.000,- Kč 
� Odvodnění MK u Ovesného p.č. 2909/16 27.000,- Kč 
� Odvodnění pozemku za Hastrmankou p.č. 2734 36.000,- Kč 
� Odvodnění (obnova) za MŠ Koukolná p.č. 4061 30.000,- Kč 
� Odvodnění pozemku „Burdek – Novák“ p.č.  169/1 11.000,- Kč 
� Cyklotrasa podél řeky Olše 30.000,- Kč 
� Cyklotrasa Dětmarovice - Doubrava 62.000,- Kč 

Výkupy pozemků: 585.000,- Kč 
� Sběrný dvůr + komunikace 412.000,- Kč 
� Odkanalizování lokality Šlog + ZŠ 173.000,- Kč 

Investiční výdaje celkem 5,623.000,- Kč 
 
 

N ě k t e r é  n e i n v e s t ičn í  v ý d a j e 
 

Doprava: 
� Dopravní obslužnost – ČSAD Karviná 241.000,- Kč 
� Dopravní obslužnost – MHD Orlová 653.000,- Kč 
� Místní komunikace – údržba a opravy  1,531.000,- Kč 
� Místní komunikace – zimní údržba, dopravné 561.000,- Kč 
� Místní komunikace – značky, posypový materiál 81.000,- Kč 

Vodní hospodářství:  
� ČOV a kanalizace – el. energie, (ČOV a přečerpávací stanice) 50.000,- Kč 
� ČOV a kanalizace – služby (vývoz kalů ČOV, rozbory vody) 421.000,- Kč 
� ČOV a kanalizace – opravy a údržba 169.000,- Kč 

Kultura: 
� Knihovna – mzdy včetně soc. a zdrav. pojištění 257.000,- Kč  
� Knihovna – nákup knih 121.000,- Kč 
� Knihovna – voda, plyn, elektrická energie 77.000,- Kč 
� Knihovna – telefon, pojištění, služby 68.000,- Kč 
� Knihovna – materiál, DHM, programové vybavení 36.000,- Kč 
� Knihovna – údržba 12.000,- Kč 
� Dělnický dům – materiál k údržbě, voda, DHM 20.000,- Kč 
� Dělnický dům – služby (kulturní akce), revize 106.000,- Kč 
� Dělnický dům – opravy 253.000,- Kč 
� Ostatní kultura – mzdy včetně soc. a zdrav. pojištění 205.000,- Kč 
� Ostatní kultura – služby (obecní ples, obecní oslavy) 625.000,- Kč 
� Ostatní kultura – nájemné 111.000,- Kč 
� Ostatní kultura – akce SPOZ (věcné dary, občerstvení) 184.000,- Kč 
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Komunální služby: 
� Bytové hospodářství – pojištění budov 16.000,- Kč 
� Bytové hospodářství – voda, plyn, elektrická energie 6.000,- Kč 
� Nebytové prostory – opravy 398.000,- Kč 
� Nebytové prostory – voda, plyn, elektrická energie 290.000,- Kč 
� Nebytové prostory – pojištění budov 38.000,- Kč 
� Nebytové prostory – materiál k údržbě, DHM 13.000,-Kč 
� Nebytové prostory – služby (revize hromosvodů a el. zařízení,   

hasicí přístroje, tlakové nádoby, plynová zařízení, komíny, 
fekál, dopravné, …) 93.000,- Kč 

� Veřejné osvětlení – elektrická energie 757.000,- Kč 
� Veřejné osvětlení – materiál k údržbě 121.000,- Kč 
� Veřejné osvětlení – údržba 308.000,- Kč 
� Hřbitov – opravy 45.000,- Kč 
� Hřbitov – voda, plyn, elektrická energie 15.000,- Kč 
� Hřbitov – služby, pojištění  6.000,- Kč 
� Hřbitov – materiál, DHM, pohonné hmoty 4.000,- Kč  
� Komunální služby – mzdy včetně soc. a zdravotního pojištění 

(manuální pracovníci) 2,431.000,- Kč 
� Komunální služby – ochranné pracovní pomůcky,  

materiál, pohonné hmoty, DHM 137.000,- Kč 
� Komunální služby – pojištění aut, telefonní poplatky 17.000,- Kč 
� Komunální služby – služby (školení) 30.000,- Kč 
� Komunální služby – údržba  14.000,- Kč 

Životní prostředí:  
� Veřejná zeleň – mzdy včetně sociálního a zdravotního pojištění 332.000,- Kč 
� Veřejná zeleň – materiál k údržbě, pohonné hmoty,   

ochranné pracovní pomůcky 84.000,- Kč 
� Veřejná zeleň – pojištění strojů 21.000,- Kč 
� Veřejná zeleň – údržba zeleně 118.000,- Kč 
� Veřejná zeleň – služby, ostatní výdaje 16.000,- Kč 
� Veřejná zeleň – drobný dlouhodobý hmotný majetek 10.000,-Kč 

Sociální věci:  
� Mzdy, sociální a zdravotní pojištění 1,035.000,- Kč 
� Voda, plyn, elektrická energie 546.000,- Kč 
� Údržba 682.000,- Kč 
� Materiál k údržbě, PHM, DHM, OPP 94.000,- Kč 
� Telefon, pojištění budov 73.000,- Kč 
� Služby – fekál, revize, školení 38.000,- Kč 

Požární ochrana:  
� Voda, plyn, elektrická energie 114.000,- Kč 
� Pojištění budovy, telefon 42.000,- Kč 
� Materiál, DHM, ochranné pracovní pomůcky výjezdové jednotky 73.000,- Kč 
� Služby – fekál, revize, školení 44.000,- Kč 
� Údržba 116.000,- Kč 

Zastupitelstvo obce:  
� Odměny uvolněným a neuvolněným členům zastupitelstva obce  

včetně sociálního a zdravotního pojištění 1,023.000,- Kč 
� Telefon, školení 14.000,- Kč 

Činnost místní správy:  
� Mzdy zaměstnanců včetně sociálního a zdravotního pojištění,  

zákonné úrazové pojištění 5,277.000,- Kč 
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� Knihy, předplatné tisk 61.000,- Kč 
� Drobný dlouhodobý hmotný majetek 101.000,- Kč 
� Materiál - údržba, kancelářské potřeby, čisticí prostředky 126.000,- Kč 
� Voda, plyn, elektrická energie, pohonné hmoty 356.000,- Kč 
� Poštovné, telefon, pojištění (budova OÚ, auta,  

odpovědnostní pojištění) 328.000,- Kč 
� Právní služby, školení, zpracování dat (mzdy) 203.000,- Kč 
� Služby (internet, DIGIS, aktualizace zákonů na PC, vazba  

sbírky zákonů, údržba programů, dohled zabezpečovacího  
zařízení, renovace tonerů, revize budovy, fekál) 303.000,- Kč 

� Údržba a opravy 35.000,- Kč 
� Reprefond (pohoštění, dary) 98.000,- Kč 
� Transfer - sociální fond zaměstnanců, půjčky 368.000,- Kč 
� Dary obyvatelstvu (přípojky plyn) 140.000,- Kč 
� Dotace obcím (Svaz obcí, přestupky) 65.000,- Kč 

 
    

P ř í s pě v k y  o r g a n i z a c í m 
 

� Sportovní klub Dětmarovice – na činnost 450.000,- Kč 
� Sportovní klub Dětmarovice – na projekt 50.000,- Kč 
� TJ Sokol Dětmarovice 120.000,- Kč 
� Římskokatolická farnost Dětmarovice 70.000,- Kč 
� Sbor dobrovolných hasičů Dětmarovice 15 000,- Kč 
� Český kynologický svaz Dětmarovice – ZO č. 088  15.000,- Kč 
� Český kynologický svaz Dětmarovice – ZO č. 029 20.000,- Kč 
� Honební společenstvo Rovina Dětmarovice – na činnost  3.000,- Kč 
� Honební společenstvo Rovina Dětmarovice – na projekt  5.000,- Kč 
� Občanské sdružení myslivců Zátiší Dětmarovice 20.000,- Kč 
� Český svaz ochránců přírody Dětmarovice  12.000,- Kč 
� Český svaz včelařů Dětmarovice  12.000,- Kč 
� Český svaz chovatelů poštovních holubů Dětmarovice  4.000,- Kč 
� Český zahrádkářský svaz Dětmarovice – na činnost  10.000,- Kč 
� Český zahrádkářský svaz Dětmarovice – na projekt  7.000,- Kč 
� Občanské sdružení „Občané za životní jistoty“ Dětmarovice  5.000,- Kč 
� Základní umělecká škola Rychvald  15.000,- Kč 
� Svaz tělesně postižených Orlová  3.000,- Kč 
� Organizační výbor GRACIA  3.000,- Kč 
� Slezská diakonie – středisko HOSANA Karviná  5.000,- Kč 
� Slezská humanita Karviná  0,- Kč 
� DUHA Orlová  8.000,- Kč 
� HZS MSK územní odbor Karviná  10.000,- Kč 
� Záchranná stanice Bartošovice na Moravě 0,- Kč 
� SONS OO Havířov – organizace nevidomých  4.000,- Kč 
� SOS sdružení ochrany spotřebitelů – poradna Bohumín 0,- Kč 
� Domov Sv. Jana Křtitele v Palkovicích 4.000,- Kč 
� OO PČR Dětmarovice  20.000,- Kč 

Příspěvky celkem 890.000,- Kč  
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V ý če t  o p r a v  v  r o c e  2 0 1 2 
 

V letošním roce byly provedeny následující akce: 
- Výměna 13 ks oken a 1 ks vchodových dveří na malé budově Domu s pečovatelskou 

službou 
- Oprava obkladů soklu na Dělnickém domě 
- Broušení a lakování podlahy v sále Dělnického domu 
- Oprava výtluků a nerovností na místních komunikacích 
- Oprava chodníků před kostelem a u lékárny, dále na hřbitově a u pošty (u RD p. M. 

Uhra čp. 137) 
- Výměna vytápěcího kotle a utěsnění oken na budově pošty 
- Realizace dopravního značení (směrové tabule) v obci 
- Výměna rozvodů vody v domě DPS čp. 670 
- Zateplení severní stěny budovy čp. 900 u Dělnického domu 
- Výměna 2 ks vchodových dveří v budově SK Dětmarovice 
- Zabezpečovací zařízení a elektro rozvod ve sklepních prostorách v budově hasičské 

zbrojnice 
 

   
 

Podlaha v sále Dělnického domu před a po broušení a po lakování. 
 

   
 

Nové chodníky ke kostelu a na hřbitově. 
 
 
Ú z e m n í  p l á n  o b c e 
 
Vydání nového územního plánu obce se táhne již 4 roky. Již dne 10.9.2008 schválilo 14. 
zasedání zastupitelstva obce záměr pořídit ve smyslu § 44 zákona č. 183/2006 Sb., o 
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územním plánování a stavebním řádu (stavební zákon), ve znění pozdějších předpisů, 
nový územní plán obce. Dlouho (dva roky) se nic nedělo, až v létě roku 2010 Magistrát 
města Karviná, Odbor územního plánování a stavebního řádu, oznámil projednávání 
zadání nového územního plánu Dětmarovice. A pak se opět dlouho (opět dva roky) nic 
nedělo. Vydání nového územního plánu obce Dětmarovice tak nabralo velký skluz. 
Pořizovatel územního plánu, kterým byl v roce 2008, jak výše uvedeno, stanoven 
Magistrát města Karviná, Odbor územního plánování a stavebního řádu, neplnil své 
povinnosti, ke kterým se zavázal. 
Proto se touto problematikou územního plánování zabývalo zastupitelstvo obce v roce 
2012 na několika svých schůzích:   

14. zasedání ZO dne 19.9.2012 
rozhodlo: 

� žádosti o změnu územního plánu doručené na Obecní úřad Dětmarovice nebo 
Magistrát města Karviná, odbor rozvoje, v období do ukončení veřejného 
projednání budou překvalifikovány jako připomínky k územnímu plánu 
v rámci veřejnoprávního projednání 

� žádosti o změnu územního plánu doručené na Obecní úřad Dětmarovice nebo 
Magistrát města Karviná, odbor rozvoje, v období po ukončení veřejného 
projednání budou zahrnuty do první aktualizace územního plánu 

15. zasedání ZO 31.10.2012 
vzalo na vědomí: 

� informaci starosty obce o neplnění povinností pořizovatele)* územního plánu 
dle § 56 stavebního zákona č. 183/2006 Sb. předložit zastupitelstvu obce návrh 
územního plánu k jeho vydání nebo předložit návrh rozhodnutí o dalším 
postupu pořizování územního plánu a v souvislosti s tím 
uložilo: 

� starostovi obce požádat pořizovatele územního plánu o neprodlené sdělení o 
dalším postupu pořizování územního plánu v termínu do 5.11.2012 

16. zasedání ZO dne 19.12.2012  
zrušilo: 

� svá dvě usnesení, o kterých rozhodlo dne 19.9.2012 ohledně žádostí o změnu 
územního plánu 

 
 

N o v á  d aň  z  n e m o v i t o s t i 
 
Již několik let v radě i zastupitelstvu obce byla projednávána otázka, zda zvýšit daň 
z nemovitosti. V letošním roce po dlouhých úvahách bylo rozhodnuto, že daň zvýšíme a 
to rovnou na trojnásobek.  
Nejde o to, abychom získali více financí do rozpočtu od obyvatel, ale důvodem je 
především získat finance od velkých podniků. Protože koeficient musí být pro všechny 
plátce stejný, bude obec kompenzovat zvýšené náklady za daň občanům slevou ve výši 
1.000 Kč za poplatek za popelnice. Někteří budou muset vydat ze svých peněženek 
trochu více než v minulosti, ale někteří na tom budou lépe. 
Jak a kdy zastupitelstvo obce tuto otázku projednávalo?  

13. zasedání ZO dne 20.6.2012  
vzalo na vědomí: 

� informace o dani z nemovitosti včetně případného navýšení koeficientu 
v katastru obce Dětmarovice 

14. zasedání ZO dne 19.9.2012 
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vydalo: 
� obecně závaznou vyhlášku obce č. 1/2012 „o stanovení místního koeficientu 

pro výpočet daně z nemovitostí“ a v souvislosti s tím 
uložilo: 

� radě obce provést kompenzaci zvýšené daně z nemovitostí v oblasti ceny pro 
odvoz odpadu o 1.000,- Kč ročně na nemovitost (plátce) s účinností do roku 
2014 

 
 
K o n c e p c e  k a n a l i z a c e  v  o b c i   
 
O kanalizaci se v obci uvažuje již celou řadu let. Doposud veškeré projekty, které byly 
zpracovány, nebylo jak realizovat. Uvažovalo se v prvé řadě s odkanalizováním 
aglomerace Koukolná, kde jsou se splašky největší problémy, protože tato lokalita se 
nachází téměř na rovině. Nesplňovali jsme kritéria, která byla nutná k získání dotace. A 
obec bez dotace není schopna takovýto projekt realizovat, protože náklady na 
vybudování jsou velice vysoké. 
Koncepci nové a reálné, moderní splaškové kanalizace v aglomerační (hustě zalidněné) 
části obce jsme začali tvořit počátkem roku 2011. Dnes máme hotový stavební projekt 
pro 1. etapu kanalizace ve středu obce, přičemž hodnota díla bude kolem 20 mil. Kč. Je 
to objekt čističky odpadních vod (dále ČOV) s napojením prvních 300 ekvivalentních 
obyvatel v oblasti od základní školy až po Šlog. Jedná se o kanalizaci splaškovou, 
oddělenou od dešťové vody. Projekt je přihlášen k dotaci, na kterou dost spoléháme. 
Dílo bychom chtěli zahájit v roce 2013, dle harmonogramu asi v polovině roku a 
zrealizujeme ho, abychom se konečně dostali ze společnosti asi dvanácti obcí v ČR, kde 
moderní kanalizace není ani v začátku realizace.  

 
 

Na přiložené mapce středu obce je naznačen rozsah  
uvedené první etapy připojení červenou barvou. 

 

Dimenze potrubí 1. etapy je taková, že stačí na postupné připojování dalších větví 
kanalizace v dalších etapách v celé ploše aglomerační části obce (minimálně 2.500 
ekvivalentních obyvatel). Budou zde kombinovány větve s gravitační, tj. spádovou 
kanalizací (ve svahovitých územích), s kanalizací tlakovou tam, kde by samotížně 
proudění splašků nebylo možné.  
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Technologie čistírny odpadních vod vyžaduje velmi husté splašky bez přimíchávání 
dešťové vody, proto musí být připojené rodinné domky zásadně již s rozdělením 
odtokového potrubí tak, jak to legislativa vyžaduje. Všichni občané, kteří jsou zařazeni 
do první etapy, byli proškoleni a s touto potřebou počítají. 
Základ ČOV s výkonem pro napojení do asi 600 ekvivalentních obyvatel bude 
vybudován v roce 2013, ale v dalších postupných etapách se nevyhneme rozšíření 
stavby ČOV na sousední pozemek naproti. Nový územní plán s tím, dle našeho zadání, 
již počítá. Vyčištěné vody z ČOV se pak musí vypouštět dle zákona do reálně vydatné 
vodoteče, v našem případě do potoku Mlýnka.  
Jak jsem uvedla, stavební projekt první etapy je hotov a zahajujeme stavební řízení. 
Zároveň však již úvodně pracujeme na etapě č. 2, na mapce jsou další větve připojení 
vyznačeny zeleně. S druhou etapou počítáme realizačně v letech 2015 - 2016, dle 
možností dotací. S dalšími pak dále, po letech tak, až odkanalizujeme podstatné území 
Dětmarovic. Dle odhadu se celkové náklady na kanalizaci dostanou na částku 250 
miliónů Kč. Jsme na úplném počátku. Celkově to bude grandiózní dílo, ale lidé v obci 
ho budou nezbytně potřebovat. 
 
 
O d p oč i n k o v á  p l o c h a  
 
Během prázdninových měsíců vyrostla v centru obce na 
veřejném prostranství u Červeného kohouta odpočinková 
plocha pro občany. Nebo spíše bych řekla dětský koutek. Bylo 
zde umístěno několik laviček, průlezka se skluzavkou pro děti a houpací pejsek. Naši 
malí si zde mohou hrát a dospělí s nimi odpočívat či si například zkrátit čekání na 
autobus.  
Projekt byl nazván „Využití veřejného prostranství pro občany v Dětmarovicích“. 
Stavební práce prováděla firma Stababed s.r.o. pod vedením Libora Bednáře z Dolní 
Lutyně.  
Stavební práce byly zahájeny 23.7. a ukončeny 30.7.2012.   
Akce mohla být realizována díky dotaci od Nadace OKD z programu „Pro budoucnost“. 
Ta přispěla velkou měrou, částkou 250.000 Kč (přesně 249.468 Kč). Obec do tohoto 
projektu investovala z vlastních zdrojů 89 tisíc (přesně 88.972 Kč). 
Dne 17. srpna letošního roku se konalo slavnostní otevření za účasti Vladislava Sobola, 
mluvčího Nadace OKD, starosty obce Ing. Ladislava Rosmana a zástupce stavební 
firmy p. Libora Bednáře. 

 
 

V září letošního roku pak přibyla na odpočinkové ploše  ve středu obce nová houpačka. 
Obci Dětmarovice ji  darovala firma TRESTLES, a.s., která má provozovnu na 
Skotnici. Houpačku nejen zakoupili, ale i nainstalovali. Jednalo se o dar ve výši 
cca 35.000,- Kč.  

Slavnostní 
přestřižení 
pásky. 
Pan Vladislav 
Sobol a  
Ing. Ladislav 
Rosman. 
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O b e c n í  b u d o v a  čp .  1 0 9 0 
 
V roce 2012 se rada i zastupitelstvo obce mnohokrát zabývaly problematikou prodeje 
budovy čp. 1090 s dílnou a příslušenstvím, umístěnou na pozemcích parc. č. 5/1, 5/3, 
6/5, 6/8, 6/9  vše v kat. území Dětmarovice v centru obce, kde doposud sídlila firma 
Aromka (dříve kamenosochařství obecního úřadu, později kamenosochařství Notia) a 
pozemky parc. č. 5/4, 6/1, 6/7 a 6/10 vše ostatní plocha – manipulační, v kat. území 
Dětmarovice.  
Firma Aromka (výroba vonných svící) totiž podala výpověď a sháněla nové prostory na 
katastru naší obce.  
Budova čp. 1090 je jednopodlažní. Je zděného konstrukčního systému se sedlovou 
střechou. Obsahuje vstup – chodbu, kancelář, šatny pro zaměstnance, sprchy a 
úklidovou komoru, WC pro zaměstnance, WC – předsíň, vzorkovnu, kuchyňku a dva 
sklady. 
Halová dílna je rovněž jednopodlažní. Je zděného konstrukčního systému s pultovou 
střechou. Obsahuje výrobnu svíček, sklad, šatnu a umývárnu, kotelnu a garáž. 
Součástí jsou funkčně navazující venkovní úpravy – domovní přípojky, betonový 
septik, zpevněné plochy a oplocení. 
 

Dne 16.7.2012 vzala rada obce usnesením č. 699/27 na vědomí informaci starosty obce 
o situaci týkající se této budovy čp. 1090 včetně vyhotovení znaleckého ocenění celého 
areálu, jakož i skutečnost, že dosavadní nájemce nebytových prostor v budově podal 
výpověď z nájemní smlouvy ke dni 31.12.2012.  
Usnesením č. 700/27 rada schválila záměr obce prodat budovu čp. 1090 s 
příslušenstvím včetně přilehlých pozemků s tím, že o prodeji rozhodne zastupitelstvo 
obce na svém zářijovém zasedání. 
Dne 3.9.2012 rada projednala usnesením č. 732/28 přihlášku zájemce o koupi budovy 
čp. 1090 s příslušenstvím a souvisejícími pozemky dle vyhlášeného záměru a rozhodla 
předložit tuto problematiku na program jednání příštího zastupitelstva obce. 
Dne 19. září 2012 zastupitelstvo obce na svém 14. zasedání neschválilo prodej budovy 
čp. 1090 s dílnou a příslušenstvím, umístěnou na parcelách  č. 5/1, 5/3, 6/5, 6/8, 6/9, vše 
kat. území Dětmarovice  a pozemky parc. č. 5/4, 6/1, 6/7 a 6/10, vše ostatní plocha – 
manipulační, v kat. území Dětmarovice za nabízenou kupní cenu 1,000.000,- Kč a 
schválilo záměr obce prodat budovu čp. 1090 v Dětmarovicích s příslušenstvím včetně 
pozemků parc. č. 5/1, 5/3, 6/5, 6/8, 6/9, 5/4, 6/1, 6/7 a 6/10 vše kat. území Dětmarovice 
s tím, že o prodeji rozhodne zastupitelstvo obce na svém prosincovém zasedání na 
základě předložených nabídek obsahujících věcný záměr využití objektu a nabídkovou 
cenu.  
Dne 3.12.2012 rada usnesením č. 866/31 doporučila zastupitelstvu obce odprodej 
budovy čp. 1090 dle nabídky s nejvyšší finanční částkou za odkup objektu. 
16. zasedání ZO dne 19.12.2012 konečně schválilo odprodej budovy čp. 1090 včetně 
pozemků parc. č. 5/1, 5/3, 6/5, 6/8, 6/9, 5/4, 6/1, 6/7 a 6/10, vše v k. ú. Dětmarovice 
firmě Mazurek, s.r.o.)*, Dětmarovice čp. 109, za kupní cenu 2,250.000,- Kč. 

 

Prodej budovy byl uskutečněn na základě předložených nabídek obsahujících věcný 
záměr využití objektu a nabídkovou cenu. Obálka s nabídkou musela být zalepená a 
výrazně označena Nápisem „Nabídka koupě budovy čp. 1090“. 
Nabídky se zasílaly na Obecní úřad Dětmarovice do 20.11.2012.  
 

)* Firma Mazurek, s.r.o. vlastně vznikla sloučením dosavadních firem Zámečnictví Mazurek 
(otec Jaromír) a Ploty Morava (syn David). 
Poznámka: Aromka se přestěhovala do areálu elektrárny do čp. 1216.  



 
 
 

 

Str. 

33/12 

P o jm e n o v á n í  u l i c 
 
Myšlenkou pojmenování ulic jsme se zabývali na obecním úřadu již před řadou let za 
působení bývalého starosty Ing. Lumíra Mžika, který byl duchovním otcem této 
myšlenky. Já jsem mu v tom byla nápomocna. Vyznačili jsme na mapě obce cca 50 ulic, 
což trvalo poměrně dlouho a poté šli do terénu další pracovníci (praktikanti), kteří 
ověřovali na místě příslušnost domů do jednotlivých ulic. Vše bylo připraveno, již jsem 
vymýšlela názvy pro ulice, ale dál jsme se pak nedostali. Nelíbilo se to opozici. Bylo by 
to tehdy výhodné zavést, protože zrovna jsme se dostali do doby, kdy se musely 
povinně měnit občanské průkazy. 
Po x letech se k této myšlence vrátil stávající starosta Ing. Ladislav Rosman. Že bychom 
měli jít s dobou a konečně pojmenování ulic zavést. Po předchozím projednání na 
schůzi rady obce byla tato problematika zařazena do programu jednání 16. zasedání 
zastupitelstva obce dne 19.12.2012. Zastupitelstvo obce po předložených informacích 
schválilo postup příprav pro pojmenování ulic v obci Dětmarovice v roce 2013 a 
následnou realizaci v roce 2014. 
Při té příležitosti byly zastupitelům předloženy také informace o tom, jaký dopad to 
bude mít pro občany. Pojmenováním ulic se vlastně změní adresa trvalého pobytu 
občanů. Změnou adresy vzniká povinnost výměny občanského průkazu všech osob 
starších 15 let. S ohledem na tuto výměnu je pak nutno ohlásit změnu adresy i na jiných 
důležitých dokladech a písemnostech občanů i právnických osob. 
Jedná se o řidičský průkaz, technický průkaz vozidel, cestovní pas, živnostenský list, 
zápis do obchodního rejstříku, nahlášení změny na finanční úřad, českou správu 
sociálního zabezpečení, banky, stavební spořitelny, pojišťovny a možná i další. 
Problematikou se budeme dále zabývat v roce příštím. 
 
 
Zm ěn y  v e  f u n k c í c h  úře d n í ků  
 
Po uskutečněných výběrových řízeních v rámci tzv. veřejné výzvy došlo ke změnám na 
pozici dvou referentek – úřednic v rámci našeho obecního úřadu.  
Nejdříve byla na funkci ekonomky a účetní obce, kterou dlouhodobě zastávala paní 
Miluše Krůlová, vybrána dosavadní pracovnice sekretariátu paní Bc. Věra Gruščíková. 
Na místo, které jmenovaná dosud zastávala (činnosti na úseku sekretariátu starosty, 
ověřování dokladů, zemědělství, pokladna, evidence psů a další), byla poté vybrána paní 
Bc. Jana Střelcová, občanka Dětmarovic. 
 
V souvislosti s odchodem do důchodu je nutno paní 
Miluši Kr ůlové poděkovat za mnoho let poctivé, 
obětavé a odpovědně práce, kterou pro obec vykonala. 
Není to fráze, je to skutečnost. Jmenovaná ve funkci 
účetní pracovala nepřetržitě od 1.2.1978 až do 
letošního roku (více jak 34 let) velice svědomitě a 
mohla by být ostatním motivací a příkladem.   
 
 
 
 
 

Paní Miluše Krůlová, dlouholetá účetní. 
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P r o je k t  C o m e n i u s  R e g i o   
  

          
 
Program (projekt) Partnerství Comenius Regio, do kterého jsme se zapojili v září 2012, 
bude probíhat do června 2014. Zahrnuje spolupráci mezi obcí Dětmarovice a polskou 
obcí Haźłach, základními školami a tělovýchovnými jednotami obou obcí.   
Realizace projektu má za úkol zvýšení povědomí o ekologii a zdravém životním stylu u 
široké veřejnosti od dětí předškolního věku až po seniory, včetně motivace k aktivnímu 
trávení volného času.  
 
Projekt s názvem „Péčí o zemi pečujeme o sebe“ zahrnuje tři hlavní témata: 
- Téma ekologie je zaměřeno na vodní ekosystémy v obci, na ochranu životního 
prostředí, sběr druhotných surovin, výsadbu stromů a využití alternativních forem 
energie. 
- Téma zdravého životního stylu se věnuje správné výživě dětí, mladistvých a 
dospělých, organizování turnajů, soutěží a sportovních akcí, informovanosti o 
civilizačních onemocněních. 
- Téma mezinárodní spolupráce a komunikace je zaměřeno na rozšíření znalostí o 
vzdělávacích systémech obou zemí, alternativních formách trávení volného času, 
rozvoji interpersonálních komutačních dovedností a znalosti tradiční kuchyně obou 
regionů, se zaměřením na výběr potravin, které podporují zdravé stravování. 
 
Cílem je zejména zvýšit povědomí obcí o ekologii a podporovat sportovní aktivity u 
dětí. Očekává se, že obě strany partnerství použijí nové zkušenosti tak, aby udělali svou 
komunitu zdravější, ekologičtější a více schopnou chápat ostatní lidi. Důležité je sdílení 
znalostí a přijímání nových nápadů pro tento projekt. 
Zkušenosti z partnerství budou využity nejen během celého projektu, ale také po jeho 
ukončení. Cílem je, aby děti ze základních a mateřských škol získaly užitečné informace 
o potřebě ochrany životního prostředí, o sportu a zdravém životním stylu, aby obec 
získala nové zkušenosti ze společných workshopů, setkání a jiných akcí. 
Obec Dětmarovice má roli projektového partnera, který je zodpovědný za sledování, 
vyhodnocování a finanční záležitosti projektu. Vystupuje v roli koordinátora všech 
aktivit.  
Základní škola bude spolupořadatelem a organizátorem ekologických a zdraví 
podporujících aktivit pro všechny zúčastněné v projektu, tj. pracovníků, rodičů a žáků. 
Bude realizovat miniprojekty, podporující povědomí o ochraně životního prostředí. 
Účasti na miniprojektech a akcích budou zahrnuty do plánu práce školy. Škola bude 
podporovat komunikaci mezi organizacemi zapojenými do projektu jak na české straně, 
tak mezi českými a polskými účastníky projektu. Bude se rovněž podílet na hodnocení 
projektu. 
Tělovýchovná jednota Sokol bude v rámci projektu spolupracovat se sportovním 
klubem v obci Haźłach. Spolupráce bude zaměřena na výměnu zkušeností a hledání 
nových metod, které motivují děti a mladé lidi k účasti na sportovních akcích. Bude 
pořádat sportovní turnaje a soutěže. Provede průzkum mezi seniory o vlivu sportu a 
tělesných aktivit na jejich zdraví a náladu.  
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Konkrétní akce v roce 2012 
 

Zahájení projektu Comenius Regio se datuje do září letošního roku. 
 

Slavnostní zahájení se konalo dne 2.10.2012 v obci Haźłach za účastí zástupců 
obecního úřadu, škol a tělovýchovných jednot obou obcí. V rámci tohoto setkání se 
partneři projektu dohodli na termínech společných akcí pro rok 2012.  
 

V říjnu 2012 se zástupci TJ SOKOL účastnili turnaje ve stolním tenisu pro děti a 
mládež v obci Haźłach.  
 

V rámci projektu zástupci OÚ Dětmarovice a ZŠ Dětmarovice absolvovali dne 23. října 
2012 seminář o mezilidské komunikaci, za účelem zajištění hladkého průběhu projektu 
a spolupráce mezi partnery projektu. 
 

29.10.2012 se uskutečnilo setkání zástupců obecních úřadů Dětmarovic a Haźłachu, 
zaměřené především na problematiku ochrany životního prostředí v obou obcích a na 
výměnu zkušeností s projektem. Toho 
dne navštívili naši obec čtyři zástupci 
polské obce Haźłach. 
Se zástupci obce Dětmarovice se 
uskutečnila společná projížďka po obci. 
Dále zavítali do průmyslové zóny 
s největšími závody na katastru obce, 
kterými jsou Elektrárna Dětmarovice, 
Baumit, Cemex a Coal Mill.  
 

Následně proběhla návštěva kulturní 
památky – kostela sv. Maří Magdalény.  
 

Ve dnech 4. a 5. listopadu 2012 se 
uskutečnila návštěva pedagogů ze Základní školy v Haźłachu v našem regionu. 
Na neděli 4.11.2012 zástupci naší školy připravili pro šest polských kolegů kulturní 
program, v rámci kterého navštívili Ostravu.  
V pondělí 5.11.2012 se polští pedagogové měli možnost zúčastnit výuky  ve vybraných 
vyučovacích hodinách,  prohlédli si vybavení učeben a poté diskutovali se žáky i svými 
českými kolegy. Všichni se věnovali společným otázkám v problematice vzdělávání. 
Hlavním cílem návštěvy byla výměna zkušeností učitelů mateřských a základních škol. 
 

Dne 29.11.2012 proběhla výsadba stromů v areálu základní školy Dětmarovice za 
účasti zaměstnanců obecního úřadu Dětmarovice.  
 

Návštěva zástupců naší základní školy v Polsku se uskutečnila ve dnech 2. a 3.12.2012. 
 

Během listopadu a prosince 2012 si děti prvního stupně Základní školy Dětmarovice 
postupně nakupovaly materiál k výsadbě léčivých rostlin. V rámci realizace třídních 
projektů byly osazeny truhlíky s léčivými bylinami. 
 

Žáci obou partnerských zemí se zúčastnili dne 17.12.2012 florbalového turnaje „ZŠ 
Dětmarovice versus ZŠ Haźłach“. Hráči obou škol bojovali ze všech sil, aby pro svou 
školu získali titul. Po usilovném boji nakonec zvítězila ZŠ Haźłach.  
 

Informace o projektu  byly zveřejňovány na internetových stránkách obce 
Dětmarovice, na webových stránkách Základní školy Dětmarovice, v místním 
zpravodaji Dětmarovické okénko a na výstavce, která byla instalována v budově 
Základní školy v Dětmarovicích a která informuje o zaměření a partnerech projektu.  
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M i k r o r e g i o n  O l š e  
 
Svazek obcí Mikroregion Olše byl zaregistrován Krajským úřadem Moravskoslezského 
kraje dne 21.5.2003. Svazek tvořily obce Doubrava, Petrovice u Karviné, Dolní Lutyně 
a Dětmarovice. Vznikl z jednoho prostého důvodu, a to bylo splavnění řeky Olše)1, 
honosně nazvaný projekt „Severomoravské)2 Benátky - lodí nebo raftem po Olši“.  
Svazek obdržel od Moravskoslezského kraje z Programu obnovy a rozvoje venkova 
Moravskoslezského kraje dotaci ve výši 500 tisíc korun na spolufinancování 
uznatelných nákladů projektu Slezské)2 Benátky – I. etapa. V rámci projektu došlo 
k úpravě příjezdové komunikace v k. ú. Závada nad Olší, zřízení nástupního místa a 
provedení 3 párů přechodů kolem říčních stupňů. Termín ukončení realizace projektu 
byl 30.6.2007. Dodatkem byl termín ukončení realizace stanoven na 31.7.2007. 
Po vybudování tohoto díla již svazek nevykazoval žádnou činnost. 
Obec Doubrava v roce 2011 ze svazku vystoupila a bylo dohodnuto, že veškeré 
záležitosti včetně vedení účetnictví převezme k 1.8.2011 obec Petrovice. 
Na 14. zasedání zastupitelstva obce konaném dne 19.9.2012 byla na základě doporučení 
Krajského úřadu MSK přijata usnesení)3, kterými zastupitelstvo obce souhlasilo se 
zrušením svazku a dalším postupem likvidace Svazku obcí Mikroregion Olše. 
Odborným auditorem, který byl kontaktován jako likvidátor, bylo doporučeno 
přehodnotit přijatá usnesení, když tato byla částečně v rozporu s obchodním zákoníkem. 
Z toho důvodu byla na 16. zasedání ZO dne 19.12.2012 původní usnesení zrušena a 
nahrazena novými.  
Obec Petrovice u Karviné se stala právním nástupcem Mikroregionu Olše s převzetím 
veškerých práv a povinností. 
Vybudování Slezských)2 Benátek, tedy splavnění části toku řeky Olše, bylo jediným 
pozitivním bodem za celou dobu existence Mikroregionu Olše. Pro Dětmarovice to ale 
žádný přínos vlastně nebyl a není, protože zde není nástupní místo na říční tok. A pokud 
se v naší obci najde nějaký vodák, tak musí do Věřňovic. 
Rovněž dopředu avizované očekávané dotace a s tím spojené realizace dalších projektů 
se nekonaly. 

  
 

Vodáci na Olši v Dětmarovicích. 
 
 

 

)1 Viz Kronika obce 2005, kapitola Ze života obce, str. 29/05. 
)2 Jsem si vědoma, že zde uvádím dva různé názvy jednoho projektu. Ale bohužel, v roce 2005, 
kdy jsem psala zmiňovaný záznam, byl název takový, jaký jsem uvedla, tedy „Severomoravské“. 
V letošních materiálech se uvádí „Slezské“. 
)3 Viz kapitola „Politický a veřejný život“ tohoto dílu Kroniky obce, str. 16/12. 
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M A S  B o h u m í n s k o 
 

Zastupitelstvo obce se dne 20. června 2012 na 
svém 13. zasedání kromě jiného obšírně 
zabývalo problematikou místní akční skupiny 
Bohumínsko. V souvislosti s tím 

vzalo na vědomí: 
� informace o plánovaném založení místní akční skupiny (dále MAS) na území 

Bohumína a dalších obcí: Rychvald, Petřvald, Dolní Lutyně, Dětmarovice, 
Doubrava, Petrovice u Karviné a v souvislosti s tím 
schválilo: 

� členství obce Dětmarovice jako jednoho ze zakladatelů v zájmovém sdružení 
právnických osob v MAS Bohumínsko 

� začlenění obce Dětmarovice do územní působnosti MAS Bohumínsko 
� stanovy MAS Bohumínsko 

pověřilo: 
� místostarostu obce Mgr. Libora Stáňu, aby zastupoval Obec Dětmarovice v MAS 

Bohumínsko, a to mimo jiné na ustavující schůzi a na valných hromadách sdružení. 
 
Dne 10. července 2012 
sedmero obcí Bohumín-
ska oficiálně založilo 
v Petrovicích u Karviné 
MAS Bohumínsko.  
Zakládajícími členy 
skupiny se staly, jak 
výše uvedeno, obce 
Bohumín, Dětmarovice, 
Dolní Lutyně, Doubra-
va, Petrovice u Karviné, 
Petřvald a Rychvald. 
Jedná se o zájmové 
sdružení právnických 
osob za účelem spolu-
práce mezi složkami 
veřejného života na 
principu vytváření místních partnerství pro realizaci integrované strategie území 
v souladu s principem LEADER. 
Obce si do budoucna slibují, že se jim m.j. podaří společnými silami snáze získávat 
dotace z Evropské unie. 
Abych pravdu řekla, mi se založení takovéhoto sdružení moc nezamlouvá. Těch 
podobných spolků je a bylo již nějak moc – například Svazek měst a obcí okresu 
Karviná, Mikroregion Olše)* a bůhví co ještě, kde ještě jsme členy. Je to jen samá 
schůze a administrativa, zatěžuje to úředníky i zastupitele a kladný výsledek, který by 
byl k něčemu užitečný, za dobu, co navštěvuji jednání zastupitelstva, jsem ještě nenašla. 
Jen se do každého sdružení platí příspěvky a zpět nic… Nu uvidíme, zda se pletu a co 
přinese čas…  
 
 

)* Ten, jak výše uvádím, ke dni 31.12.2012 již zanikl. I proto totéž očekávám od nově 
založeného „spolku“ MAS Bohumínsko.  
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P r o v o z  n a  c y k l o t r a s e) *  b y l  d oč a s ně  o m e z e n 
 
Svazek měst a obcí okresu Karviná realizoval v loňském roce projekt „Cyklotrasa podél 
řeky Olše“. 1. etapa projektu je již dokončena a je v provozu od května 2012. 
Cyklostezka je také vedena na protipovodňových hrázích v Karviné - Starém Městě. Na 
katastrech Staré Město u Karviné a Doubravy ovšem v důsledku hornické činnosti došlo 
k poklesům a protipovodňové hráze podél řeky přestaly vykonávat svou funkci. 
Povodí Odry společně s OKD dlouhodobě připravovalo nápravu této situace a bylo 
provedeno zvýšení hrází v úseku od ř. km 17,287 do ř. km 19,660 v katastrálním území 
Staré Město u Karviné. Stavební práce byly zahájeny na podzim letošního roku. Tato 
stavba na jedné straně přinesla do budoucna větší bezpečnost pro obyvatele bydlící 
v blízkosti řeky při povodňových situacích, na straně druhé však byla na určitou dobu 
omezena cyklistická doprava na nově vybudované cyklostezce. 
Byla zneprůjezdněna část cyklostezky v Karviné v úseku o celkové délce 2,28 km. 
Investor předpokládá, že práce budou provedeny do září 2013.  
Objížďka byla vyznačena směrem na Petrovice – Závadu. 
A ještě jedna poznámka na závěr. Cyklostezka je v provozu cca 1 rok a už se na ní 
pořádně vyřádili vandalové. Už zmizely v oblasti Lengu všechny dopravní značky. 
Zřejmě skončily ve sběrných surovinách…  
 
 
P r o p a g a c e  o b c e 
 
Kalendář do každé rodiny 
Kalendář byl zhotoven ve stejném formátu i podobě jako v letech předchozích. Barevné 
fotografie, na kterých jsou hezká zákoutí naší obce, jsou mým dílem. 
U občanů se těší velké oblibě. Určitě splňuje svůj úkol v tom, že máme po celý rok 
všichni na očích termíny zajímavých akcí, odvozu odpadů nebo seznam základních 
důležitých telefonních čísel. Je dodáván do každé rodiny zdarma. 
Jedná se o úspěšnou, nicméně poměrně nákladnou akci. Proto se každoročně obracíme 
na naše podnikatele se žádostí o finanční přispění při vydání kalendáře formou 
zveřejnění reklamy.  
Cena za reklamu je: 
reklama velká    5.000,- Kč,  rozměry  195 x 50 mm 
reklama malá     2.500,- Kč,    rozměry    95 x 50 mm 
 

 
 
)* O stavbě cyklotrasy pojednáno v Kronice obce 2011, v kapitole Ze života obce, str. 27-28/11. 
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M ě s t a  n a  K a r v i n s k u  b o j u j í  z a  v ý s t a v b u  o b c h v a tů  
 
Dvacetičlenná pracovní skupina pro lepší ovzduší v Moravskoslezském kraji zasedla ve 
čtvrtek 9. února na radnici v Bohumíně. Zástupci Ministerstva životního prostředí v čele 
s ministrem Tomášem Chalupou, kraje, měst a obcí i krajské hygienické stanice a 
zdravotního ústavu se sešli už popáté. V Bohumíně schválil pracovní tým tzv. Akční plán 
pro Moravskoslezský kraj na rok 2012. Ten obsahuje konkrétní kroky pro zlepšování 
ovzduší pro letošní rok.  
„Ministerstvo životního prostředí vypracovalo studii k zavedení nízkoemisních zón. Tuto 
problematiku jsme na zasedání pracovní skupiny také projednávali. Ze studie 
jednoznačně vyplynulo, že pro většinu měst je zavedení nízkoemisních zón bez 
vybudování obchvatů nemožné, což je případ například Bohumína, Karviné nebo 
Havířova. Proto jsme rádi, že se nám do akčního plánu pro letošní rok podařilo spolu 
s ostatními obcemi prosadit, že se začne pracovat ve spolupráci s ministerstvem 
dopravy na přípravě hned dvou obchvatů, a to obchvatu Bohumína - Skřečoně, Dolní 
Lutyně, Dětmarovic a Karviné (příhraniční spojka D47 a R48) a také na obchvatu 
Havířova (součást výstavby silnice I/11 mezi Havířovem a Třanovicemi),“ řekl člen 
pracovní skupiny a starosta Bohumína Petr Vícha. 
Dětmarovice, kterými kvůli neexistenci obchvatu projede ve špičce za hodinu až 1000 
aut, už vyhlásily pro veřejnost podpisovou akci na podporu výstavby obchvatu 
z Bohumína do Karviné. Ta potrvá minimálně do konce února. Lidé mohou výstavbu 
obchvatu z Bohumína do Karviné podpořit svým podpisem na internetových stránkách 
obce Dětmarovice anebo osobně na jednom z deseti míst přímo v Dětmarovicích. 
„I když je to ještě běh na dlouhou trať, tak výstavbu obchvatu plně podporujeme. 
V úterý 21. února proběhne u nás na radnici jednání k tomuto projektu se zástupci 
Karviné, Dětmarovic a Dolní Lutyně. Abychom v Bohumíně mohli vymístit nákladní 
dopravu z centra města, potřebujeme, aby se dostavěla dálnice a dálniční přivaděč ze 
skřečoňského mostu. Ze Skřečoně ale dostaneme kamiony pryč až ve chvíli, kdy bude 
existovat výše zmiňovaný obchvat,“ upřesnil Vícha. 
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Separace odpadu by měla být pro každého občana samozřejmostí. 
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O b e c ně  z á v a z n á  v y h l á š k a  o  o c h r a ně  o v z d u š í  v  o b c i 
 
Zastupitelstvo obce Dětmarovice vydalo, na základě platných zákonů, dne 31.10.2012 
obecně závaznou vyhlášku (dále jen OZV) o ochraně ovzduší v obci. Jejím hlavním 
cílem je nezhoršovat v době špatných rozptylových podmínek, inverzního charakteru 
počasí či vyhlášení smogové situace ovzduší v obci spalováním rostlinných materiálů na 
venkovních ohništích. O aktuálním stavu ovzduší je možno se seznámit na 
internetových stránkách obce, na stránkách Českého hydrometeorologického ústavu, 
informace o špatných rozptylových podmínkách je součástí předpovědí počasí na TV 
stanicích i v dalších médiích. 
Vzhledem ke skutečnosti, že špatnou kvalitu ovzduší vnímáme všichni, věříme, že 
občané budou akceptovat nastavená pravidla a nebude docházet ke konfliktním 
situacím. 
Pro obsáhlost materiálu uvádím jen některá ustanovení. 

 

Účel a cíl vyhlášky 
Tato OZV se vydává za účelem předcházení znečišťování ovzduší a snižování úrovně 
znečišťování v obci Dětmarovice tak, aby byla omezena rizika pro lidské zdraví 
způsobená znečištěním ovzduší, snížení zátěže životního prostředí látkami vnášenými 
do ovzduší a poškozujícími ekosystémy a vytvoření předpokladů pro regeneraci složek 
životního prostředí postižených v důsledku znečištění ovzduší. 
Cílem této vyhlášky je vymezení podmínek pro spalování suchého rostlinného 
materiálu.  

 

Základní pojmy 
Pro účely této vyhlášky se rozumí: 
1/ Rostlinným materiálem – biologicky rozložitelný materiál přírodního charakteru 
pocházející ze zahrad, parků, sadů a ostatních pozemků (např. tráva, seno, listí, piliny, 
odpad z ořezů stromů a keřů, jehličí, kůra apod. 
2/ Původcem rostlinného materiálu – každá fyzická osoba, fyzická osoba oprávněná 
k podnikání nebo právnická osoba, při jejíž činnosti vzniká rostlinný materiál. 
3/ Dobrými rozptylovými podmínkami – podmínky, kdy se ve výšce do 1500 m nad 
terénem nevyskytuje zádržná vrstva, která by omezovala rozptyl škodlivin. 

 

Obecné povinnosti 
1/ V otevřených ohništích lze spalovat jen suché rostlinné materiály.  
2/ Původci rostlinného materiálu jsou povinni ode dne účinnosti této vyhlášky nakládat 
s rostlinným materiálem pouze způsobem a v souladu s touto vyhláškou a zvláštními 
právními předpisy. 

 

Podmínky pro spalování rostlinných materiálů 
1/ Rostlinné materiály mohou být spalovány pouze, jsou – li suché. 
2/ Rostlinné materiály mohou být spalovány pouze za dobrých rozptylových podmínek. 
Za dobré rozptylové podmínky se nepovažuje stav: 

a/ bezvětří nebo slabého větru (0 – 2 m/s včetně) 
b/ při výskytu mlhy (meteorologický stav, při němž je dohlednost pod 1 km 
c/ při výskytu kouřma (obdobný meteorologický stav jako mlha, při němž se však 
dohlednost pohybuje v rozpětí od 1 do 10 km) 
d/ dešťových a sněhových srážek 
e/ při vyhlášení signálu regulace a signálu upozornění (smogové situace). 

3/ Při spalování rostlinných materiálů nesmí docházet k obtěžování zápachem nebo 
kouřem. 
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4/ Při spalování rostlinných materiálů nesmí docházet ke spoluspalování jiných 
materiálů a odpadů. 
5/ V otevřených ohništích mohou být rostlinné materiály za účelem odstranění 
spalovány v průběhu kalendářního roku pouze v těchto vymezených dnech: v pondělí až 
sobotu vždy od 700 hod. do 2000 hod. 
6/ V neděli a ve státem uznaných svátcích podle zvláštního zákona, které jsou dny 
pracovního klidu, je spalování suchých rostlinných materiálů za účelem odstranění 
zakázáno. 

 

Kontrola, sankce 
1/ Porušování ustanovení této vyhlášky bude postihováno: 

a/ podle zákona č. 200/90 Sb., o přestupcích, ve znění pozdějších předpisů u 
fyzických osob v souladu s § 46 odst. 2 tohoto zákona může obec za porušení 
povinností stanovených v obecně závazné vyhlášce obce vydané na úseku 
samostatné působnosti obce uložit pokutu až do výše 30.000,- Kč 
b/ podle zákona č. 128/2000 Sb., o obcích, ve znění pozdějších předpisů u 
právnických osob a fyzických osob podnikajících v souladu s § 58 odst. 4 tohoto 
zákona může obec za porušení povinnosti stanovené právním předpisem obce uložit 
pokutu až do výše 200.000,-Kč. 

2/ Ke kontrole plnění této vyhlášky jsou oprávněni pracovníci Obecního úřadu Dětma-
rovice. 

 

Tato vyhláška nabyla účinnosti 24.11.2012. Jejím vydáním se ruší vyhláška z roku 
1996. 

 
 
O d p a d y  a  c e n y  z a  p o p e l n i c e  
 
Ceny)*  pro odvoz odpadu na rok 2012 jsou následující: 
Popelnice 110 l odvoz  1x2 týdny                         1.500,- Kč 
Popelnice 110 l odvoz  1x4 týdny                            800,- Kč (max. 2 osoby v domě) 
Popelnice 240 l plast nebo 2 ks popelnice 110 l    2.500,- Kč 
Kontejner 1100 1 x týden                                   10.000,- Kč (1.000,-  Kč 1 rodinný dům, 
nahrazuje svoz velkoobjemovými kontejnery, pouze pro občany, kteří nejsou na 
svozové trase). 
Cena zahrnuje jako obvykle pronájem nádoby, sběr, odvoz, zneškodnění komunálního 
odpadu, 4x ročně sběr nebezpečných odpadů, 4x ročně svoz pytlového tříděného 
odpadu od domu, možnost používání všech separačních kontejnerů, svoz 
velkoobjemového odpadu a odběr starého nábytku a koberců i možnost přistavení 
kontejneru (přistavení a zapůjčení zdarma, občan hradí cestu na skládku a zpět a uložení 
odpadu), svoz bioodpadu. 
 

Svoz popelnic  
každý lichý týden, úterý až pátek (1. týden začíná 2.1.2012). 
 

Tříděný odpad  
(sklo, textil, papír) – svoz pytlů vždy v pondělí – 12.3., 11.6., 10.9., 19.11.2012. 
 

Přistavení a svoz velkoobjemových kontejnerů  
vždy poslední víkend v lichém měsíci: 28.1., 30.3., 25.5., 27.7., 27.9., 23.11.2012. 
 
 
)* Na ceny mělo letos vliv zvýšení daně z nemovitosti, viz str. 29/12 tohoto dílu Kroniky obce. 
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Mobilní sběrna nebezpečného odpadu  
vždy v sobotu - 17.3., 9.6., 11.8., 13.10.2012.  
Stanoviště mobilní sběrny nebezpečného odpadu: 

� U nadjezdu                             9.00  -  9.30 
� Dělnický dům                             9.30  - 10.00 
� Motorest  Koukolná  10.00  - 10.30 
� Prodejna potravin Glembovec       10.30  - 11.00 
� Restaurace Rumcajs Zálesí            11.00  - 11.30 
� Restaurace Libuše                         11.30  - 12.00 
� Restaurace Olmovec                    12.00  - 12.30 

Pod pojmem nebezpečný odpad se rozumí např. zbytky barev a chemikálií a jejich 
obaly, zbytky maziv a olejů a jejich obaly, zbytky spotřební kosmetiky a jejich obaly, 
autobaterie, zářivky, televizory, lednice, pneumatiky, monočlánky a jiné látky, které 
svým složením škodí zdraví a životnímu prostředí. 
Za odevzdání tohoto odpadu se neplatí! 

 
 

L i k v i d a c e   b i o o d p a d u   
 
Kontejnery na bioodpad 
V loňském roce bylo po obci zkušebně rozmístěno šest 
hnědých kontejnerů s víkem k uložení bioodpadu. 
V letošním roce Obec Dětmarovice tuto službu rozšířila a 
v období od 1.5. do 30.11.2012 bylo po obci rozmístěno 
celkem 30 ks 1100 l kontejnerů na bioodpad. Nádoby 
jsou označených nálepkami, co lze do uvedeného kontejneru ukládat Byly rozmístěny 
po celém území obce, především u stávajících separačních hnízd. Interval odvozu byl 
stanoven 1x týdně.  
Stanoviště kontejnerů jsou následující: 
2x u velké DPS u Lutyně, u nadjezdu, za firmou Napos na Skotnici (u závory), u 
bytovek čp. 6 na Skotnici, u zdravotního střediska, 2x u hřbitova, 2x u hřiště TJ Sokol,  
2x na parkovišti za Dělnickým domem, 2x nad Dělnickým domem u cesty směrem na 
Orlovou,  2x u restaurace Na statku, u el. trafa nad obecním úřadem, u malé DPS u 
základní školy, u bývalé pekárny v Koukolné, u motorestu v Koukolné, u podjezdu pod 
tratí v Koukolné, u bývalé restaurace u Krůčka na Glembovci, u rozcestí na spojce 
Glembovec - Zálesí, u restaurace Hastrmanka, u restaurace Rumcajs na Zálesí, u 
restaurace Libuše, na rozcestí na Obecnině, u parcely č. 1200 na Olmovci, u bývalé 
skládky na Olmovci a u potrubí na Olmovci.   
 

Sběrové místo bioodpadu  
Jako posílení funkčnosti nově 
zavedených třiceti kontejnerů na 
bioodpad bylo zřízeno nové mobilní 
sběrné místo pro tyto účely Na Šlogu. 
Této nové služby mohou občané využít 
stejně jako hnědých kontejnerů k uložení 
trávy, zbytků rostlin, padaného ovoce a 
listí na vyhrazeném místě. 
 

Toto sběrové místo bioodpadu bylo zřízeno na základě 
rozhodnutí Rady obce Dětmarovice dne 16.6.2012.  
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Uvedený odpad od občanů osobně převezme pracovník obecního úřadu.  
Toto místo nelze  využívat pro odevzdání jiných druhů odpadů  a nelze je využívat 
mimo určenou dobu. 
 

Provozní řád sběrového místa bioodpadu 
1. Sběrové místo slouží pouze pro shromažďování trávy, zbytků rostlin a listí. 
2. Sběrové místo slouží pouze pro osoby s trvalým pobytem v obci Dětmarovice a 

odpad bude odebrán pouze po předložení občanského průkazu či jiného platného 
dokladu s vyznačenou adresou. 

3. Po příjezdu do areálu vyčkejte příchodu pracovníka obecního úřadu, který od vás 
odpad odebere.  

4. Osoba, která odpad odevzdává, je povinna vyložit ho na určené místo dle pokynu 
pověřené osoby. 

5. Za odevzdání tohoto odpadu se neplatí. 
6. Návštěvníci jsou povinni dodržovat tento provozní řád a pokyny pověřených osob 

provozovatele. 
Provozní doba  
Sběrové místo bude v provozu 1x týdně, vždy v sobotu od 16. června do 30. listopadu 
v době od 800 do 1600 hodin. Mimo tuto dobu je vstup do areálu zakázán. 
 

Ořezané větve se budou nadále odebírat v rámci sběru nábytku vždy ve středu v liché 
týdny na nádvoří OÚ od 800 do 1600, v létě do 1800 hodin. 
 
 
S bě r o v é  m í s t o  s t a r é h o  n á b y t k u ,  s e d a c í c h  s o u p r a v  a  k o b er c ů  
 
Pokračovali jsme v osvědčeném sběru nábytku, který jsme zavedli v loňském roce. 
Sběrové místo bylo v provozu 2 x měsíčně, vždy ve středu v liché týdny, v době od 800 
do 1600 hodin, poprvé  2.2.2011, následně 16.2.2011, atd. 
Uvedený odpad od občanů osobně převzal pracovník obecního úřadu. 
Toto místo nelze využívat pro odevzdání jiných druhů odpadů a nelze jej využívat 
mimo určenou dobu. 
 

U velkoobjemových kontejnerů  
to vypadá opravdu jako na smetišti. 

 

N e c h c e m e  ž í t  n a  s m e t i š t i 
 
V poslední době se nám ve vesnici začal rozmáhat 
velký nešvar, a tím je odhazování plastových lahví, 
plechovek od nápojů a různých papírů v okolí 
chodníků a cest. 
Vždy v pondělí naši pracovníci místního hospodářství vyráží s metlami a pytli na 
odpadky, které po víkendu i několikrát naplní odpadem. Bohužel už následující den je 
obec opět „vyzdobena“ stejně. V okolí autobusových čekáren se válejí vedle 
odpadkových košů nedopalky cigaret, papírky od nanuků a jiných laskomin či prošlé 
jízdenky.  
V okolí školy, když se žáci rozcházejí domů, každý den najdeme plastové láhve od 
nápojů, zbytky ovoce od oběda a o areálu školy po víkendu ani nemluvě. Odhozené 
odpadky v oploceném areálu budovy základní školy nejsou nijak omluvitelné. Rozbité 
lavičky v okolí budovy, poházené plastové a jiné láhve, poletující papíry, to vše je 
naprosto nepřijatelné. 
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Kontejnery na směsný odpad, které jsou 
přistavovány, bývají téměř na všech místech 
přeplňovány. Lépe řečeno, někteří lidé ani 
odpad nehází do kontejneru, ale vedle. 
Vznikají tak obrovská skladiště, a když do 
toho přijde vítr a rozfouká to, pak je hezké...  
Separační kontejnery, které slouží přesně pro 
určené druhy odpadu, jsou zaplňovány 
odpadky z domácností, v horším případě nám 
tyto sáčky končí po příkopech. Při pochůzce 
po místních lesích nám volají myslivci, že máme černou skládku tam a tam a že okolí 
nové cyklotrasy nám někdo „přizdobil“ starými pneumatikami a vyhozeným kolem. A 
tak je na místě otázka proč se tak děje? Vždyť už od mateřské školy se nám klade na 
srdce, že se máme k sobě chovat slušně, neubližovat si a smetí házet do koše a ne na 
zem. Ve škole nám to připomenou znovu, naučí nás odpad třídit a tak je zde jakýsi 
předpoklad, že jako téměř dospělí či zcela dospělí lidé to již chápeme a chováme se tak. 
Vidíme kolem sebe krásné nové nebo opravené domy, které mají upravené zahrady. Asi 
by se nám nelíbil pohled na zahrady zasypané smetím. 
Tak si, prosím, zkusme představit, že ta naše vesnice i s lesy kolem je jako jedna 
společná zahrada a starejme se tak všichni o ni. Vždyť tady všichni žijeme a určitě se 
lépe žije v čistém prostředí než na smetišti.    
Každým rokem také v obci likvidujeme divoké skládky a sbíráme spoustu vyhozených 
předmětů z míst, kde nemají co dělat.  
 
 
P o p e l áře  m u s e l y  v y p r o s t i t  
d v a  t ě ž k é  jeřá b y  
 
Ani popeláři to nemají jednoduché. 
Zvláště v zimním období, kdy je sníh 
či náledí. O tom jsme se přesvědčili v 
lednu letošního roku. Několik hodin 
trvalo vyproštění těžkého nákladního 
vozu pro svoz komunálního odpadu, 
který sjel pravou částí z vozovky.  
Nehoda se stala po poledni na úzké 
místní silnici, když se šestašedesátiletý 
řidič snažil bezpečně vyhnout 
chodcům. Pravou částí vozidla najel na nezpevněnou krajnici a vozidlo se zabořilo do 
měkké půdy. Pravá část korby narazila do oplocení domu a část kabiny se opřela o 
betonový sloup elektrického vedení. Řidiči byla na místě uložena pokuta ve výši 1.000 
Kč. 
Tím ovšem řešení nehody neskončilo. V průběhu několika hodin bylo vyzkoušeno 
několik způsobů, jak dostat popelářské auto zpátky na cestu. Až večer se to podařilo 
dvěma těžkým jeřábům. 
Aby nebylo poškozeno elektrické vedení, musela být na místo povolána těžká technika. 
První vůz, který se snažil popelářské auto dostat na silnici, to nezvládl. Pomohla až 
těžká vyprošťovací technika Hutních montáží Ostrava. V době vyprošťování musela být 
dodávka elektrické energie přerušena. Na vozidle vznikla škoda ve výši 10.000 Kč, na 
oplocení cca 5.000 Kč a na sloupu elektrického vedení rovněž škoda 5.000 Kč. 

Lavičky u školy 
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K o t l í k o v á  h l í d k a  
 
(Reportáž, kterou odvysílal Český rozhlas Ostrava)  
 
 
Z úředníků v Dětmarovicích na Karvinsku se jednou týdně 
stávají lovci kouře. Jezdí po obci a sledují, kdo z komínů 
vypouští štiplavý a jedovatý dým. 
Otevřete okno a dovnitř se nahrne štiplavý kouř, který vás dusí. Obyvatelé vesnic asi znají pocit 
bezmoci, když soused hází do kamen třeba odpadky, ale rozhodně ne ekologické palivo. Pokud je 
takových hříšníků více, jedovatý kouř zamoří celou obec. Jenže radnice jsou v pasti. Do domů 
vstupovat nemohou a prakticky nemají mnoho možností, jak někoho potrestat.   
V Dětmarovicích na Karvinsku si našli svou vlastní, i když trochu zvláštní metodu. Úředníci jezdí 
autem po vesnici, a když najdou komín, ze kterého se jedovatý kouř valí opakovaně, zavolá si 
starosta majitele na pohovor. Nemá přitom prakticky žádnou oporu v zákoně, sází na dobré 
sousedské vztahy.   
 
Úředn íc i  do sklepů  pron i knout nemohou    
Sedím napěchovaná mezi starostou Ladislavem Rosmanem a úřednicí. Další sedí vpředu. Takhle zblízka 
jsem snad reportáž Zblízka ještě netočila. Členové originální kotlíkové hlídky nemají žádné přístroje, jen 
své oči. Zanedlouho už mají první úlovek.   
„Topí tam zřejmě černouhelnými kaly nebo něčím podobným,“ domnívá se starosta, když projíždíme kolem 
jednoho z dýmajících komínů. Společně s celou kotlíkovou hlídkou zvoníme na dveře. „Topíme uhlím a 
dřevem. Jak do kotle hodíte uhlí, začne z komína vycházet tmavý dým. Odpadky však nepálíme,“ 
vysvětluje důchodkyně, která nám otevírá dveře.   
Jenže v mnoha případech se kouř valí hodiny a opakovaně. Ty, kteří mají už několikátý záznam, volá 
starosta přímo do své kanceláře.   
Právě osobní pohovor starosty s těmi, které hlídka nachytá vícekrát, je vlastně jediným výsledkem těchto 
dětmarovických kontrolorů. Lidé uhlím topit mohou, a když na kotel nedostali dotace, nemají úředníci 
vůbec žádnou možnost jim proniknout do sklepů.   
„Obyvatelé naše kontroly považují za nepříjemné, přestože určitě sami musí cítit oprávněnost našeho 
jednání,“ domnívá se starosta.   
 
Kotl í ková hl ídka nemá oporu  v zákoně   
Kotlíková hlídka v tak malé obci, jako jsou Dětmarovice, má svá hrabalovská úskalí. Při pohledu na 
další kouřící komín totiž starostovi dojde, že na takový pohovor bude muset zavolat i svého spolužáka. 
„Občas bývají pohovory drsnější, vše se snad snažíme řešit méně konfliktním způsobem,“ říká.   
Při jízdě po úzkých dětmarovických cestách se mi dostane téměř vědeckého výkladu, jak lze pouhým 
pohledem škodlivý dým poznat. „Když se valí tmavý dým, je spalováno černé uhlí nebo uhelné kaly,“ 
popisuje jedna z členek kotlíkové hlídky.   
Poctivě jsme projeli celou obec a v sešitu úřednice je plno záznamů. „Máme devět záznamů, z toho tři 
opakované. Tito tři budou písemně vyzváni k tomu, že by se nad sebou měli zamyslet,“ ukazuje úřednice na 
popsané listy papíru.   
„Právní opora pro naše jednání neexistuje,“ přiznává starosta. „To, co děláme, považujeme za upozornění 
vážnějšího charakteru.“   
Obce nemají prakticky žádnou metodu na ty, kteří z komínů svých domků vypouštějí oblaka dusivého 
jedovatého kouře. V Dětmarovicích proto zkoušejí svou metodu. Používají to, co na lidi funguje odedávna 
– stud.   
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M o n i t o r o v á n í  g e o f a k t o r ů  v  o b l as t i  s v a h ov ý c h  d e f o r m a c í  U ja l a   
 

 
 

To byl název projektu realizovaný v letech 2009 – 2012. Byl spolufinancován 
Evropskou unií – Evropským fondem pro regionální rozvoj (Pro vodu, vzduch a 
přírodu) a Státním fondem životního prostředí ČR v rámci Operačního programu 
Životní prostředí. 
Jednalo se o sledování změn v horninovém masívu vyvolaných poddolováním a 
případnými svahovými pohyby v katastrálním území obcí Dětmarovice a Doubrava u 
Orlové za použití širokého komplexu metod měření, které dokážou popsat probíhající 
změny, které ohrožují obytné domy a další budovy. 
 

Celkové uznatelné náklady na akci činily   7,842.413 Kč (100 %) 
z toho:   

� příspěvek z fondu Evropské unie  6,666.051 Kč  (85 %) 
� příspěvek SFŽP ČR   392.121 Kč  (5 %)  
� příspěvek obce Dětmarovice  784.241 Kč  (10 %) 

 

 
 

Honosný název, velké peníze a výsledek? Nějaké papíry s výsledky měření založené 
někde v archivu. Pro obec a její obyvatele přínos žádný. Pořád se nemohu zbavit dojmu, 
že kdyby nebyly fondy EU a peníze se dávaly do rozpočtu obce přímo ze státní kasy, 
bylo by to mnohem jednodušší…  
Navíc mi nedá při této příležitosti podotknout, že evropské peníze se dávají na akce, bez 
kterých bychom se obešli, a na co je potřeba (například komunikace, kanalizace a 
podobně) dotace jsou velice málo dostupné nebo žádné. 
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ZZeemměědděě ll ssttvvíí   
 
 
 

 
 
 

 
 

 
 

Koní v obci je velice málo.  
A pokud jsou, pak v dnešní době převážně jako hobby pro jezdecké účely. 

Tento koník je na starém statku pana Stáni naproti kostela. 
Zvláštní je vysoká stavba vpravo, což je trafostanice. 
Na tomto statku se nachází již mnoho let čapí hnízdo.  
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V ě t r n ý  m l ý n e k  s  t u r b í n o u  
 
Větrné mlýny a mlýnky jsou jedním z nejstarších technických zařízení s využitím 
přírodní energie pro ulehčení práce člověka. Větrné mlýny se do Evropy dostaly 
pravděpodobně prostřednictvím Arabů přes nynější Španělsko někdy v 8. století. První 
zmínky o mlýnech v Čechách se objevují v kronikách v roce 1277. K rozšíření výstavby 
mlýnků na Moravě dochází za vlády císaře Josefa II., který r. 1784 vydáním patentu 
doporučuje a podporuje tuto aktivitu.  
Větrné mlýnky s turbínou)* se vyskytovaly pouze na severovýchodě Moravy v oblasti 
Ostravska a Těšínska. Mezi lety 1900 – 1940 jich bylo postaveno možná 1.000 kusů, 
ovšem do dnešních dnů se dochovalo již pouze několik desítek těchto unikátních 
zařízení.  
Jeden z větrných mlýnků byl postaven na počátku 20. 
století rodinou Kempných u rodinného domu čp. 196 
v Dětmarovicích a byl používán až do 50. let. 
Technologické zařízení k mletí bylo dobře zachováno, 
silně však zchátrala dřevěná část a hrozila likvidace 
celého mlýnku.  Proto bylo zařízení nabídnuto 
stávajícím majitelem panem Evženem Kempným 
darem obci.  
V březnu 2012 se stává mlýnek majetkem obce 
Dětmarovice a v dubnu je započato s jeho 
rekonstrukcí. Celá stavba byla na místě rozebrána a 
kovová konstrukce s mlecím zařízením převezena do 
dílny obecního úřadu. Všechny kovové části 
pracovníci místního hospodářství pečlivě 
zrekonstruovali a natřeli. Opravenou konstrukci pak 
převezli na nové místo k „Adamčíkově stodole“, kde 
ji doplnili o nové dřevěné opláštění, zhotovené přesně podle toho původního.   
Jsme rádi, že se podařilo zachránit nejen zajímavou technickou památku, ale i kus umu 
a dovednosti našich předků. 
Na rekonstrukci mlýnku se kromě pracovníků obecního úřadu bezplatně podílely firmy 
Stavebný servis Kabatiar, Stavebniny Spurný, Dřevoprodej Na Skotnici a klempíř pan 
Zdeněk Hanák. Všem za pomoc patří poděkování. 
Škoda jen, že nebylo namontováno kompletní mlecí zařízení! Se členy Kruhu přátel 
Technického muzea v Brně - sekce větrné mlýny Ing. Josefem Doubkem a p. Karlem 
Mlýnkem jsem byla domluvena, že když budeme nově rekonstruovaný mlýnek dávat 
dohromady, že se má obecní úřad ozvat a oni že přijedou a pomohou s montáží. 
Bohužel, ač to pracovníci OÚ věděli a já jsem jim to opakovaně připomínala, nikomu 
nezavolali, nikomu nic neřekli a mlecí 
zařízení namontovali sami tak, jak 
namontovali. Tedy neúplně. Když sem 
do Dětmarovic přijel Ing. Doubek a 
prohlédl si mlýnek, byl z toho moc 
nešťastný. A já jsem to slízla, proč to 
takhle dopadlo... 

                                                                  Umístění nového mlýna na parcele č. 4589. 
 

)* O historii větrných mlýnků v obci pojednáno v Kronice obce 2003 v kapitole Z historie na str. 
68/03. Další fakta o této problematice naleznete v Kronice obce 2009 v kapitole Zemědělství na 
str. 39/09.   
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Průmyslový areál na hranicích obcí Dolní Lutyně a Dětmarovice 
se stále rozšiřuje. 
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Ze  ž i v o t a  e l e k t r á r n y   
 
 
ČEZ chce vyčlenit Elektrárnu D ětmarovice 
(Reportáž Jany Dronské v České televizi Ostrava  
dne 30.5.2012) 
 
Společnost ČEZ chce vyčlenit 
dětmarovickou elektrárnu do 
samostatné společnosti. Proč, vedení 
firmy zatím tají.  Zaměstnanci mají 
obavy, že ČEZ chce podnik prodat a 
že mohou přijít o dlouholeté výhody. 
Největší elektrárna na Moravě a ve 
Slezsku se má stát samostatnou 
firmou. Společnost ČEZ s ní má své 
plány. „O vyčlenění elektrárny do 
samostatné společnosti uvažujeme v souvislosti se strategickým rozvojem dané oblasti, ale v tuto 
chvíli nemůžeme být konkrétnější,“ vyjádřil se mluvčí skupiny ČEZ Jaroslav Jurča. Přesný důvod 
nezná ani ředitel elektrárny, která se teď navíc rozroste o vítkovickou teplárnu. O záměru ví, stejně 
jako zaměstnanci, jen několik dní. Ředitel ale dodává, že to není poprvé, ČEZ už vyčlenil elektrárny 
ve Chvaleticích a Počeradech. Jestli chce ČEZ dětmarovickou elektrárnu prodat, vedení nepotvrdilo 
ani nevyvrátilo. Mezi zaměstnanci panuje nervozita. „Pochybuju, že by šly dopady směrem nahoru, že 
bychom na tom mohli získat, spíš se obáváme ztráty určitých závazků, které jsou v kolektivní 
smlouvě,“ říká předseda odborů Lubomír Klosík. 
Dětmarovická elektrárna zaměstnává 260 lidí, podle vedení skupiny se jich ale změny nedotknou. 
„Změní se jen název zaměstnavatele, jinak pro ně zůstane všechno stejné, a co se týká odběratelů, tak 
můžou být v klidu, stoprocentně ctíme naše závazky z dodávek tepla pro Bohumín i Orlovou,“ tvrdí 
mluvčí skupiny ČEZ Jaroslav 
Jurča. Podle analytiků je 
vyčleňování částí firem evropským 
trendem a v energetice běžnou 
záležitostí. Není tajemstvím, že 
dětmarovická elektrárna patří mezi 
největší v zemi, ale také 
nejnákladnější. Vedení ČEZu zatím 
jen uvedlo, že další plány budou 
záviset na vývoji trhu. 
 
 
Elektrárna na prodej 
(Zdroj: ČTK dne 3.9.2012) 
 
Prodej uhelných elektráren ČEZ by měl patřit k nejvýznamnějším transakcím na 
českém trhu za poslední roky. Přeskupí se tím síly na energetickém poli. Czech 
Coal může v elektrárnách uplatnit své uhlí a stal by se z něj významný výrobce elektřiny. V případě 
úspěchu EPH, by naopak holding posílil své postavení dvojky na českém energetickém trhu. 

Elektrárna na velmi zajímavém snímku, 
 nalezeném na internetu. 

Jana Dronská  
před EDĚ. 
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Řada zájemců se hlásí také ke koupi Elektrárny Dětmarovice na Ostravsku. Jsou mezi nimi EPH, 
česko-slovenská investiční skupina Penta, těžařská New World Resources, teplárenská skupina 
Dalkia a za finanční investory pak americký bankovní kolos Morgan Stanley.  
ČEZ se rozhodl nabídnout k prodeji některé své uhelné elektrárny, protože v budoucnu chce 
provozovat pouze omezený počet modernizovaných uhelných bloků. Zároveň chce prodejem vyřešit 
šetření Evropské komise kvůli podezření z omezování konkurence. Podle dohody s Evropskou komisí 
musí prodat minimálně jednu elektrárnu o výkonu nejméně 800 megawattů.  
 
(Zdroj: ČTK dne 5.10.2012) 
 
Zájemcům o koupi uhelné elektrárny Dětmarovice společnosti ČEZ dnes v poledne vyprší termín na 
podání závazných nabídek. ČEZ očekává nabídky od několika významných firem. O prodeji 
elektrárny by se mohlo rozhodnout do konce letošního roku. 
Nabídku na severomoravské Dětmarovice podá hlavní dodavatel tepla na severu Moravy Dalkia. 
ČTK to potvrdil mluvčí společnosti Milan Wagner.  
Zájem o černouhelnou elektrárnu má také Energetický a průmyslový holding (EPH), největší 
dodavatel tepla v Česku. EPH již projevil zájem také o hnědouhelné elektrárny Počerady a 
Chvaletice, které rovněž ČEZ nabízí k prodeji.  
Nejžhavějším kandidátem je podle neoficiálních informací společnost NWR, za kterou stojí Zdeněk 
Bakala. NWR vlastní doly, které dodávají elektrárně uhlí.  
ČEZ prodává své uhelné elektrárny, aby získal finanční prostředky, ale především, aby přesvědčil 
Evropskou komisi, že neomezuje konkurenci. 
ČEZ nabízí k prodeji pět elektráren: 
Počerady, Chvaletice, Tisovou spolu 
s Mělníkem 3 a Dětmarovice. Kolik 
elektráren ČEZ prodá, zatím není jisté. 
Musí prodat jednotky o výkonu celkem 800 
megawatů. Přesně tolik má dětmarovická 
elektrárna, stačilo by tedy prodat pouze ji. 
 

 
ČEZ vyčlenil Elektrárnu 
Dětmarovice pro případný prodej  
(Zdroj: ČTK dne 18.12.2012)  
 
Akcionáři energetické společnosti ČEZ na mimořádné valné hromadě připravili k možnému prodeji 
uhelnou elektrárnu Dětmarovice. Tu vyčlenili do samostatné společnosti. ČEZ nabízí své elektrárny 
k prodeji v rámci dohody o narovnání s Evropskou komisí. 
Vyčlenění elektrárny je procesní krok, který musí předcházet případnému prodeji elektrárny. 
Neznamená však, že energetická společnost Dětmarovice se skutečně prodá. 
Ucházejí se o ni mezinárodní investiční skupina BXR Group, jejímž spolumajitelem je Zdeněk Bakala, 
havířovská firma Gascontrol a Energetický a průmyslový holding (EPH) se spolumajiteli Danielem 
Křetínským a nejbohatším Čechem Petrem Kellnerem. 
ČEZ už dříve vyčlenil do samostatných společností elektrárny Počerady a Chvaletice, které stejně 
jako Dětmarovice nabízí k prodeji. ČEZ nabízí své elektrárny k prodeji v rámci dohody o narovnání 
s Evropskou komisí, jejímž cílem je posílení konkurence na trhu. 
Definitivní rozhodnutí o prodeji elektráren lze podle ČEZ očekávat v polovině ledna. 

Foto D. Šnapková, 23.9.2012. 
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(Z jednání mimořádné valné hromady, které bylo možno sledovat 
v on-line reportáži na internetu) 
 
08:30 hod.  
Zatím je tu přesně 170 akcionářů, 80,63 procenta akcií. Mimořádná valná hromada ještě nezačala. 
08:39 hod. 
Valná hromada začíná. Zasedá představenstvo v čele s generálním ředitelem Danielem Benešem, mezi 
nimi z dozorčí rady i bývalý šéf ČEZu Martin Roman. 
08:52 hod. 
Valná hromada bude hlasovat o vyčlenění černouhelné elektrárny Dětmarovice do 100% dceřiné 
akciové společnosti. Člen představenstva Tomáš Pleskač hovoří stále o uzavřené dohodě 
s Evropskou komisí, ta ale nebyla Bruselem schválena. 
08:54 hod. 
Tomáš Pleskač hovoří o „případném“ prodeji Dětmarovic. Je tak jasné, že ČEZ se ani po čtyřech 
měsících, kdy oznámil záměr prodat jednu ze čtyř elektráren, nerozhodl, která to bude. Dnes přitom 
končí platnost nabídky Czech Coal Pavla Tykače na elektrárnu Počerady. Podle informací HN za 
ní nabízí 16,5 miliardy korun. 
08:55 hod. 
Valná hromada schválila vyčlenění Dětmarovic do samostatné společnosti. 
09:10 hod. 
Jeden z akcionářů valné hromadě oznámil, že již v devět hodin ráno byla podána žaloba na vyčlenění 
elektrárny Dětmarovice – tedy jen pár minut po jejím schválení. U představenstva to očividně vzbudilo 
úsměvy. 
09:29 hod. 
Žalobu na vyčlenění Dětmarovic podal akcionář Marek Poch. Nelíbí se mu samotné vyčlenění. 
„Nechápu, proč se nemůže prodávat elektrárna přímo z majetku ČEZ. Takto nebudeme mít kontrolu 
nad finální cenou,“ zlobí se. 
09:36 hod. 
Valná hromada skončila. Vyčlenění Dětmarovic i doplnění dozorčí rady se očekávalo, nedošlo tedy 
k žádným velkým překvapením.  
 
 
U elektrárny vybuch l uhelný prach  
 
Mohutný výbuch otřásl ve čtvrtek 2.2.2012 po čtvrté hodině ranní areálem Elektrárny 
Dětmarovice. V mlýnici soukromé společnosti Coal Mill explodoval uhelný prach. 
Škoda činí zhruba šest milionů korun, exploze nikoho nezranila.  
Výbuch poškodil zařízení automatizované mlýnice. Přivolaný vyšetřovatel hasičů jako 
příčinu exploze určil technickou závadu 
na zařízení mlýnice. Porušení 
bezpečnosti práce zjištěno nebylo, 
jelikož se jedná o plně automatizovaný 
provoz. 
Provoz černouhelné elektrárny nebyl 
nehodou nijak dotknut. Okolní města tak 
nebyla zasažena výpadkem v dodávkách 
tepla a přerušena nebyla ani dodávka 
elektrické energie do centrální sítě. 

Sklad uhelného prachu v Coal Mill . 
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Dů l n í  č i n n o s t  
 
Pokračování hornické činnosti 
Danou problematikou se zabývalo zastupitelstvo obce na svém zasedání dne 16. dubna 
letošního roku za přítomnosti zástupců OKD -  jmenovitě výrobního ředitele Ing. Vije a 
Ing. Dluhoše, který má na starosti důlní škody. Přítomen byl rovněž JUDr. Nedbalec – 
právník, který je již řadu let nápomocen obci i občanům naší obce při řešení důležitých 
záležitostí ohledně těžby. 
Toto zastupitelstvo bylo svoláno výhradně kvůli této problematice. 
Schválilo Stanovisko obce k doplnění údajů k předložené dokumentaci zjišťovacího 
řízení MŽP „Pokračování hornické činnosti OKD, a.s., Dolu Karviná na závodě ČSA, 
v období 2015 – 2035“.  
 
Záznamy seizmického jevu  
Prvního ledna jsme se probudili velice časně ráno a nechtěně. Ve 417 hod. se totiž začal 
třást barák. Tento jev byl následek důlního otřesu. A nebylo jich letos málo, určitě více, 
než zaznamenala stanice u Rumcajse… 
Otřesy, které zaznamenala stanice v restauraci Rumcajs na Zálesí: 

Datum: Čas: Datum: Čas: 
01.01. 04:17:14 hodin 17.05. 16:06:50 hodin 
19.01. 23:38:03 hodin 13.06. 04:45:16 hodin 
22.01. 16:44:39 hodin 22.06. 19:28:06 hodin 
28.02. 00:25:15 hodin 06.09. 06:03:32 hodin 
07.03. 21:34:48 hodin 05.10. 03:09:51 hodin 
10.03. 00:15:41 hodin 27.10. 14:53:00 hodin 
18.04. 03:30:15 hodin 23.11. 23:29:06 hodin 
18.04. 23:49:55 hodin   

  
 
M i n i s t e r s t v o  z r u š i l o  r o z h o d n u t í  o  p rů z k u m u  u h l í  
 
Ministr životního prostředí Tomáš Chalupa zrušil rozhodnutí o stanovení průzkumného 
území pro těžbu uhlí zplyňováním na Karvinsku)*. Žádost podle něj nebyla v první 
instanci dostatečně posouzena. Zkušební vrty chystá australská firma 
Wildhorse Energy cz, která chce zjistit, zda by se v oblasti dalo těžit uhlí 
zplyňováním. 
S rozhodnutím ministerstva 
nesouhlasily Karviná, Dět-
marovice a Petrovice u Karviné a 
podaly proti němu na konci 
loňského roku rozklad. Ministr 
jim nyní vyhověl a vrátil žádost 
k novému projednání.   
Pro naši obec i obce okolní je to 
v současné době úleva. Co bude 
dál, se uvidí. 

 
 

)* Blíže viz Kronika obce 2011, kapitola Průmysl, str. 49/11. 
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Tak už i v Dětmarovicích máme bankomat. 
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B a n k o m a t  ČS O B  v  Dě t m a r o v i c í c h  
 

V budově čp. 942, kde je nyní cukrárna Ája, probíhaly časně 
z jara práce spojené s instalací peněžního bankomatu. Jedná se o 
bankomat ČSOB. Určitě občané tuto službu přivítají a 
bankomat bude hojně využíván. Do provozu byl slavnostně 
uveden, včetně přestřižení pásky, dne 3.4. letošního roku za 
účastí starosty obce, Ing. Menšíka z ČSOB a přítomen byl i 
redaktor novin Karvinský deník.  
ČSOB jako jediná z bank vyslyšela potřebu naší obce a umístila k nám do Dětmarovic 
bankomat.  
V tomto bankomatu mohou hotovost vybírat všichni majitelé platebních karet, 
vydaných kteroukoliv českou nebo zahraniční bankou. Tyto výběry jsou zatíženy 
poplatky tak, jak si je stanoví jednotlivé banky a zveřejňují je ve svých sazebnících 
poplatků.  
Zdejší bankomat neslouží jen pro výběry hotovosti. Dnes je možné si přes bankomat 
zdarma zjistit zůstatek na svém účtu, takže není třeba jezdit do banky nebo mít přístup 
k internetu. V bankomatu můžeme „dobíjet“ kredit mobilního telefonu sobě nebo 
komukoli potřebujeme. Dobíjený mobil může být provozován kteroukoliv společností 
operující na našem trhu – O2, T-Mobile nebo Vodafone.  
Doufejme, že bankomat v Dětmarovicích bude hojně využíván a že bude sloužit ke 
spokojenosti nejen všech občanů obce, ale i těch, kteří třeba tudy jen projíždějí. 

 
 

P s í  ú t u l e k 
 
V psím útulku neustále přibývají psi nalezeni na našem katastru a obec vynakládá velké 
finanční prostředky na jejich zabezpečení. V posledních letech se výdaje za psy začaly 
přibližovat miliónovým výdajům. Proto se starosta obce rozhodl, že s tím je třeba něco 
rázného udělat)*.  
Nejdříve jsem byla já společně s pracovnicí obecního úřadu p. Věrou Gruščíkovou 
nafotit „naše“ psy poprvé 28. prosince 2010, podruhé 27. května 2011 a potřetí 1. 
března 2012. Fotografie psů jsme zveřejňovali na webových stránkách obce a také ve 
zpravodaji Dětmarovické okénko. 
Nová pracovnice p. Jana Střelcová byla mj. přijata na sekretariát s tím, že se bude starat 
o snížení stavu psů v útulku. Tato práce ji baví, začala se skutečně o psy intenzivně 
zajímat a ve spolupráci s pracovnicí útulku p. Marcelou Sojkovou připravovat zajímavé 
veřejné akce. 
Tato skutečnost se ihned 
v letošním roce projevila na 
financích, když rozpočtova-
ných 800 tisíc nebylo zapo-
třebí a výdaje činily „jen“ 
564 tisíc, zatímco v roce 
2011 to bylo neuvěřitelných 
828 tisíc. 
 

 
 

)* Viz Kronika obce 2011, kapitola Služby, obchod, podnikání, str. 52/11. 

Inzerce psů z útulku  
v obecním zpravodaji. 



 
 
 

 

Str. 

57/12 

Venčení pejsků  
Za slunečného počasí proběhlo 28.7. v pořadí druhé hromadné venčení pejsků z Útulku 
pro opuštěné psy Dětmarovice. Setkání bylo stanoveno na třináctou hodinu, ale už od 
rána do útulku proudily skupinky lidí. Největší nával podle očekávání dorazil před půl 
jednou. A tak se stalo, že před kanceláří útulku stál chumel lidí natěšených na 
společnost útulkáčka. Byl to krásný pohled – ovšem kéž by byly takové fronty i na 
adopce pejsků. Ale vraťme se k sobotnímu odpoledni. Zaměstnanci útulku se nezastavili 
a vydávali na procházku jednoho svěřence za druhým. Přesto byla věčně vysmátá 
vedoucí Marcela Sojková v dobré náladě i za takových podmínek – i díky její pozitivní 
energii a vstřícnosti se lidé do útulku rádi vracejí.  
 

Toho odpoledne se stalo, že pár lidí odešlo bez pejska. Ano, je to tak. Nyní už mohu 
prozradit, že jedna z dobrovolnic od rána napočítala 59 návštěvníků! Se skupinou více 
než dvaceti lidí a 15 psů jsme se odebrali cestou mezi poli a lesy. Jelikož byl parný den, 
nebránili jsme se ani návštěvě restaurace. Již automaticky byli nejdříve „napojeni“ 
pejsci a až poté dočasní páníčci. Opět se tam sešla příjemná parta lidí, která si vyčlenila 
pár hodin na to, aby oživila pobyt v útulku těm, kteří se stali pro jiné zátěží. Z této akce 
nám zbyl nejen skvělý pocit, ale i nádherné fotky.  
Další hromadné letošní venčení se konalo na podzim 27. října s podobným obsahem. 
 

Příznivci psů mají možnost do útulku zavítat kterýkoli den v čase mezi 800 - 1600 hod. 
Venčení je možné od 830 do 1500 hod., s tím, že v době mezi 1100 - 1230 hod. probíhá 
krmení.  
 
Den otevřených dveří  
V sobotu 22.9.2012 se konal I. ročník akce „Den otevřených dveří“ v psím útulku, 
kterou pořádala obec Dětmarovice ve spolupráci s dětmarovický útulkem. 
Akce probíhala před areálem firmy MIRPAL, ve které je útulek umístěn. Za samotnými 
pejsky chodili návštěvníci přímo do útulku. I přes počáteční nepřízeň a vrtochy 
sobotního počasí byl o tuto akci nebývalý zájem. Účast byla hojná, lidé se přicházeli 
seznámit s tamními pejsky, prohlédnout si prostředí útulku, zeptat se na věci, které je 
zajímaly. Pro děti byla zajištěna zábava a hry, které nakonec hráli i dospělí a 
zaměstnanci útulku. Pro všechny byla připravena věcná a sladká odměna. Kromě 
ukázky a venčení svěřenců – pejsků z útulku, mohli návštěvníci zhlédnout ukázku 
z výcviku poslušnosti psů, kterou předvedli 
psovodi a psi z Českého kynologického 
svazu ZKO 088 Dětmarovice. 
Velikou atrakcí nejen pro děti byly jízdy na 
koních v areálu útulku. Naše „koňařky“ 
měly skutečně napilno! Zaměstnanci útulku 
se nezastavili a v ten den vydávali na 
procházku jednoho pejska za druhým. 
Všichni pejsci útulku byli minimálně 2x za 
celý den na procházce, někteří šťastlivci 
dokonce vícekrát. Při vydávání pejsků na 
procházku jsme některé pejsky museli 
„budit“, protože šli na výlet už potřetí nebo 
počtvrté. Akce byla úspěšná, jeden pejsek (černý labrador) našel nový domov a štěňátko 
fenečky našlo v následujících dnech také novou rodinu. Našli se i hodní lidé, a nebylo 
jich málo, kteří darovali pejskům psí žrádlo, hlavně granule, psí konzervy a další „psí“ 
pamlsky a také finanční prostředky.  
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Na sklonku roku byla vyhlášena akce 
Staň se i ty „andělem“ – ubytuj pejska z útulku na zimu 
 
Staňte se zachráncem a ubytujte pejska na zimu. Jde o tzv. dočasnou péči na zimní měsíce. Při 
dočasné péči o pejska uděláte dobrý skutek, pejsek přečká mrazivou zimu v teploučku a zároveň 
prožije pár týdnů jinde, než za mřížemi a s pocitem, že není na tomto světě sám, zbytečný a opuštěný. 
Pokud máte doma kousek místečka, a byli byste ochotni na těch pár týdnů přes zimu poskytnout 
čtyřnohému kamarádovi azyl v teple, neváhejte a zajeďte se na pejsky podívat. 
Jak akce dopadla, se mi nepodařilo zjistit. 
 
 
Rů z n é 
 
V oblasti drobného podnikání neustále dochází ke změnám. Firmy zanikají, nájemci 
v objektech se mění, zaběhnuté firmy vylepšují své prostory i nabídky. Změn je tolik, že 
obyčejný smrtelník ani není schopen vše zaznamenat. 
 
Čp. 22 – bývalá škola (1) 
Majitel Roman Volák začal s rekonstrukcí pláště této 
budovy, která roky hyzdila centrum obce. V roce 
2010 zboural staré „přílepky“ – sociální zařízení, 
budovu zarovnal novou přístavbou a nyní mění okna a 
opravuje fasádu. 
 
Elektro Volák (2) 
V letošním roce byla provedena oprava fasády. 
Majitel se snaží tento starý dům udržovat.   
 
Červený kohout (3) 
V budově čp. 770 v centru obce (naproti Elektro 
Volák) byla v přízemí zřízena půjčovna nářadí pro 
dům i zahradu. 
 
Oáza 
Opětovně otevřena prodejna krmiv (v centru obce u 
hlavní silnice v domě čp. 1115 u křižovatky ke škole) 
v obci nabízí krmivo pro psy, kočky, akvarijní rybky, 
hlodavce a ptáky i domácí zvířata. Dále pamlsky, 
chovatelské potřeby a další. Otevřena od 2.7.2012. 
 
Prodejna Sznapková (4) 
Ve večerce Ája pod knihovnou se postupně rozrůstá 
sortiment zboží, v interiéru je i posezení, kde si 
můžete dát kávičku se zákuskem či nějaké jiné 
občerstvení. Skromné posezení je také před budovou. 
 
Sekáček 
Prodejna květin paní Burdkové, která je umístěna u Dělnického domu v malém 
dřevěném domečku se pomalu ale jistě přeměňuje. Řezané květiny již tady koupíte 
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velice sporadicky, spíše na objednávku, ale můžete se zde setkat s dětským oblečením – 
je zde dětský sekond hand. Nabízí oblečení z druhé ruky dovezené z Anglie. 
Velká škoda, že prodej květin upadá. Květinářství nám tu bude chybět. 
  
Smíšenka Niko (1) 
Malá prodejna v budově čp. 93 (bývalé řeznictví 
Noga) nabízí potravinový sortiment, občerstvení, 
tabák, noviny, časopisy i další zboží. A můžete si 
zde i vsadit ve Fortuně. 
 
Hastrmanka (2) 
Tato restaurace na břehu rybníka na Zálesí se 
stala oblíbeným místem svatebčanů, a to nejen 
k hostině, ale také se zde čím dál častěji nechávají 
novomanželé oddat. 
 
Hospoda U Rumcajse (3) 
Nájemce opravil fasádu budovy na Zálesí velice 
svérázným způsobem. Budovu zahalil velice 
výraznými barvami a postavami z této pohádky. 
Něco takového jsme tady ještě nikdy neměli. 
 
Bývalá hospoda U Krůčka (4) 
Zchátralá budova hospody U Krůčka na 
Glembovci konečně po mnoha letech dostává 
novou podobu. Předělávají ji na rodinný domek. 
 
Cukrářka Šárka Chrobáková 
V Dětmarovicích čp. 1230 na Glembovci si 
zařídila cukrářskou dílničku cukrářka. Peče 
nádherné dorty dle nejnovějších trendů. 
 
Masážní studio Natura Dětmarovice 
Sídlí v budově pošty v prvním patře. Provádí 
masáže různého druhu (uvolňující masáž zad a 
šíje, celková relaxační masáž – tělo zezadu, 
klasická relaxační masáž nohou a rukou, 
antistresová masáž hlavy a také exotické masáže. 
Nahradilo studio Relax se stejným zaměřením. 
 
Vysílač Drakknet 
Na Něbrojově kopci kousek pod kapličkou byl umístěn nový internetový vysílač firmy 
Drakknet. 
 
Pobočka pohřební služby 
Poprvé v historii obce byla v Dětmarovicích zřízena 
pobočka pohřební služby. Svou kancelář zde otevřela 
karvinská pohřební služba Credo od 1.9.2012 v domě čp. 
770 (Červený kohout). Lze zde takto zajistit vše potřebné k důstojnému rozloučení se 
zesnulým, aniž by vypravitel pohřbu musel někam jezdit. Nu, uvidíme, jak dlouho se 
zde firma udrží, protože konkurence v tomto oboru je obrovská. 
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OObbyyvvaatt eell sstt vvoo,,   
ppééččee  oo  oobbyyvvaatteell ssttvvoo  

 
 
 
 
 
 

 
 

Nejstarší dochovaný dům v Dětmarovicích z roku 1842,  
tzv. Hokova dřevěnka na Zálesí, 

je současnými majiteli pečlivě udržována. 
 

 
 

Nový rok jsme začali se 4.102 občany, z toho bylo 1.993 mužů a 2.109 žen. 
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P ř i v í t a l i  js m e  n o v é  o bčá n k y  
 
26.5. 
Amálii V ichrovou, Matyáše Gamrota, Barnabáše Kabaštu, Richarda Popoviče, 
Aleše Szostoka, Madlen Moldří kovou, Antonína Sikoru a Natálii Kn iezkovou 
22.9. 
Sabinu Sekyrovou, Petra Bočka, Jana Jendryščíka, Lilianu Škodákovou, 
Leonarda Lanču, Viktorii Mynářovou, Tobiáše Dadoka, Matiase Š imoňáka, 
Jakuba Branku, Gabrielu P iprekovou a Karolínu Brožíkovou 
10.11. 
Robina Kněžíka, Kristiána Wankeho, Dominika Jurgu, Noemi Kocurovou a 
Adama Červeného   
 
 
9 0  a  v í c e  l e t  s e  d o ž i l i 
 
Leden    90 let    Anežka Mencnerová  
Únor      91 let    Liduška Kadulo vá  
  94 let   Květoslava Grossová 
Květen    90 let   Ludmila Gajosová 
   94 let   JUDr. Otakar Karas  
Září    93 let   František Ferfecki 
Říjen    90 let   Oldřich Dadok 
 92 let  Anna Szczygie lo vá 
Listopad   90 let  Josef Čempel 
 90 let Josefa Miková 
Prosinec     90 let  Vlasta Pazd iorová 
 
 
Z l a t o u  s v a t b u  o s l a v i l i   
 
3.2.  Věra a Artur Gřeš ico vi 
22.4.  Alice a Miroslav Maroštíkovi 
28.4.  Marie a Bronislav Dembinští  
28.4.  Janina a Miroslav Ulmanovi 
6.10.     Věra a Jiří Gurečtí  

13.10.     Anna a Václav Woznicovi 
20.10.     Emílie a Ervín Czyžovi 
 Ludmila a Václav Kyjonkovi 
prosinec    Alena a Jaroslav Tomalovi 
31.12.  Danuše a Zdeněk Va loví  

 
 

D i a m a n t o v o u  s v a t b u  o s l a v i l i 
 
 Daniela a Teofil Gruščíko vi 
 
 
S e t k á n í  j u b i l a n t ů  
 
Komise pro občanské záležitosti pořádala ve středu 17. října již tradiční společenské 
setkání našich seniorů. Do sálu Dělnického domu byli pozváni všichni oslavenci, kteří 
v letošním roce dovršili 70, 75, 80, 85 a 90 a více let. Celkem jich bylo evidováno 104. 
Účast však byla bohužel opět menší než loni, i s partnery přišlo na společné setkání 
pouze 51 občanů, což je nám, organizátorům, velice líto. 
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Nejstarším účastníkem byl pan Josef Čempel, který v listopadu oslaví krásné 90. 
narozeniny.  
Jako dárek obdrželi jubilanti poukaz na dva volné vstupy do solné jeskyně 
v Dětmarovicích a při malém občerstvení a dobré hudbě si pak mohli společně 
popovídat, zazpívat i zatančit. 
A tak děkujeme všem, kteří naše pozvání přijali, věříme, že se dobře pobavili a ještě 
jednou přejeme hodně zdraví a štěstí.  

 

Další akcí této komise bylo již tradiční společenské setkání našich padesátníků a 
šedesátníků. Do Dělnického domu byli pozváni na poslední listopadový pátek, tj. 
30.11. Účast byla k naší nesmírné radosti 
hojná, pozvání přijalo celkem 98 osob. 
Oslavenci dostali jako dárek 
k narozeninám poukaz do solné jeskyně a 
všichni zúčastnění se při dobrém vínu, 
líbivé hudbě a ve víru tance hezky bavili 
až přes půlnoc. Jsme moc rádi, že se akce 
podařila, že nám všem bylo spolu 
příjemně a těšíme se opět za rok na 
setkání s dalšími oslavenci. 

 
 

S r a z  p o  p a d e s á t i  l e t e c h 
 

V sobotu 22. září 
2012 se setkali 
spolužáci, kteří 9. 
třídu základní 
školy v Dětmaro-
vicích ukončili 
v roce 1962. Po 
neuvěř ite lných 
padesáti letech se 
jich sešlo celkem 
dvaadvacet. 
 
 

V Hospůdce na 
statku o ně bylo od 15 hodin dobře 
postaráno, nejen s občerstvením byli 
spokojeni. I když se nemohl podávat 
alkohol)*, zábava se rozproudila tak, 
že se většině ani po 22 hod. nechtělo 
odcházet. Slíbili si, že i s ohledem na 
věk, bude třeba tato setkání 
organizovat každoročně. 
 
 
)* Akce se konala zrovna v období, kdy 
se nesměl prodávat alkohol z důvodů 
metanolové aféry. Viz úvod letošního 
ročníku Kroniky obce.   

1962 

2012 
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P r o je k t  S e n i oř i  k o m u n i k u j í  
 
Na základě výběrového řízení na realizaci kurzů bylo 
správní radou nadačního fondu vybráno 21 pořadatelů 
pro organizaci 132 kurzů ve 130 obcích a městech 
v rámci celé České republiky. Kurzy byly realizovány 
od května do konce listopadu 2012. 
Hlavními partnery Nadačního fondu manželů Livie a Václava Klausových při realizaci 
tohoto projektu byly Nadace České spořitelny a T-MOBIL. 
 
Obecní úřad v Dětmarovicích pořádal ve spolupráci 
s firmou ha-vel family s.r.o. projekt Nadačního fondu 
manželů Václava a Livie Klausových „Senioři komunikují 2012“. 
Naše obec byla nadačním fondem v Praze vybrána k realizaci tohoto kurzu. 
 Jednalo se o týdenní počítačový kurz pro začátečníky v rozsahu 3 hodiny denně po 
dobu jednoho týdne. Kurz byl určen seniorům a byl zcela bezplatný. V naší obci proběhl 
od 1. října do 5. října 2012 v budově základní školy v Dětmarovicích. 
 
O přípravách kurzu byli občané informováni prostřednictvím Dětmarovického okénka 
s poměrně značným předstihem. Kapacita kurzu byla stanovena pro 12 zájemců. Ti se 
měli nejpozději do 31.5.2012 přihlásit u tajemníka OÚ JUDr. Jana Pochylého.  
 
Cílem kurzu bylo seznámení seniorů se základní obsluhou PC, se psaním textu, s 
využíváním internetu, s používáním elektronické pošty a používáním bankovní služby 
pomocí internetu. 
Cílovou skupinou byli senioři 
důchodového věku, kteří dosud 
neměli příležitost seznámit se 
s používáním těchto komuni-
kačních prostředků a jsou úplnými 
začátečníky. 

 
Kurz proběhl v knihovně základní 
školy a zúčastnilo se ho nakonec 13 
seniorů.  
9 občanů bylo z Dětmarovic, 2 
z Dolní Lutyně, 1 z Doubravy a 1 
dokonce z Rychvaldu.  
Z celkového počtu bylo 9 žen a 4 
muži. Nejstarší účastnicí byla p. 
Ludmila Gurabiová (ročník 1933) 
z Dětmarovic, nejmladší p. 
Baladová (ročník 1955) z Dolní 
Lutyně. 
Lektorem tohoto zdařilého kurzu 
byl pan Marek Folwarczny. 
Účastníci kurzu na jeho závěr 
obdrželi příslušné Osvědčení. 
Je jen škoda, že této možnosti plně 
nevyužili občané naší obce. 
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N o v é  e l e k t r o n i c k é  o bča n s k é  p rů k a z y  
 
Od 1.1.2012 jsou vydávány nové typy občanských průkazů se strojově čitelnými údaji a 
občanské průkazy se strojově čitelnými údaji a s kontaktním elektronickým čipem (dále 
jen „e-OP“). 
V praxi to znamená, že občanské průkazy se již na zdejším obecním úřadě přestaly 
vyřizovat. Nově je třeba opět, jako v minulosti, zajet na příslušný úřad s rozšířenou 
působností, tedy pro Obec Dětmarovice to znamená na Magistrát města Karviná. 
Součástí podání žádosti o vydání e-OP je pořízení podoby občana a jeho podpisu. 
Občan tedy nepředkládá fotografii ani vyplněný tiskopis. Z tohoto důvodu se musí 
dostavit na úřad s rozšířenou působností  o s o b n ě ! 
Jelikož jsme si musela i já v letošním roce opatřit nový občanský průkaz, mám s jeho 
vyřizováním osobní zkušenost. Na magistrátu lidí jako smetí, čekací doby obrovské. Po 
první návštěvě a několika hodinovém čekání jsem to vzdala a odjela domů. Pak mě 
napadlo, že se objednám prostřednictvím internetu, což byl velice dobrý nápad. Když 
byl průkaz hotov a přišla jsem si pro něj k okénku, byla jsem překvapena, co mi řekla 
úřednice. Dala přede mne nějaký přístroj podobný tomu v bance a řekla, že si mám 
zadat kód, tedy PIN a ještě k tomu omezený určitým počtem číslic či dokonce písmen. 
A že ten si mám zapamatovat pro případnou ztrátu atd. No teda, byla jsem pořádně 
překvapená! Nějaká myšlenka mě v tu chvíli napadla, co tam naťukám, ale teď už 
dávno nevím, co jsem tam zadala. 
To je teda hezký výmysl!  
Máme peněženky plné kartiček a ke každé je třeba PIN. Jak to tak půjde dál, stane se i 
z nás číslo! 
 
 
N o v é  z d r a v o t n i c k é  z ař í z e n í    
 
V letošním roce se uskutečnila rekonstrukce přízemí budovy čp. 900 u Dělnického 
domu. Původní prodejna byla adaptována na zdravotní středisko. Rekonstrukce byla 
zahájena v únoru a zkolaudována 27.9. tohoto roku. Celkové náklady si vyžádaly částku 
cca 3,450.000 Kč. Vybavení ordinací si zajišťují lékařky samy. 
V budově bude umístěna ordinace praktické lékařky a stomatoložky.  
Přínosem pro občany je především bezbariérový přístup s příjezdovou rampou a bez 
velkého schodiště, což usnadní dostupnost starším osobám a občanům s tělesným 
postižením. Práce prováděla místní firma SILEXIM. 
Je zde umístěna ordinace praktického lékaře MUDr. Kateřiny Grabkové (v provozu 
již od 2. listopadu 2012) a zubní ordinace MUDr. Langrové, která zde začala pracovat 
od začátku ledna 2013.  
 

  
 

      Dům čp. 900 po rekonstrukci.                             Slavnostní otevření. 
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D o m y  s  p eč o v a t e l s k o u  s l u ž b o u 
 
Informace o bytech v domech s pečovatelskou službou  
Obec Dětmarovice je vlastníkem dvou domů s pečovatelskou službou (dále jen DPS) 
celkem s 25 byty. Žádost o přidělení bytu v DPS mohou podat na základě doporučení 
lékaře senioři i osoby mladší se sníženou soběstačností z důvodu zhoršeného 
zdravotního stavu. Žádost se podává na obecní úřad. Žadatelé musí být schopni 
samostatného celodenního pobytu ve vlastním nájemním bytě, bez dohledu personálu. 
Pečovatelská služba je zde poskytována jen v pracovní dny v době od 730 do 1430 hodin. 
O přidělení bytu v DPS rozhoduje Rada obce Dětmarovice dle potřebnosti žadatele o 
byt. 
Pro představu, jak dům s pečovatelskou službou vypadá, pořádal Obecní úřad v úterý 
29. listopadu 2011 v době od 1000 do 1800 hodin Den otevřených dveří.   
 
V DPS čp. 670 (u křižovatky u nadjezdu) je celkem 19 standardně vybavených bytů. 
Z toho 17 o velikosti 0+1 (cca 30 m2), jeden o velikosti 1+1 (cca 45 m2) a jeden 2+1 
(cca 57 m2). Všechny byty jsou vybaveny kuchyňskou linkou a mají vlastní sociální 
zařízení. Jednopokojové byty, které se nacházejí v přízemí budovy (5 bytů), jsou 
zařízeny bezbariérově. Každý byt je vybaven vlastním elektroměrem a vodoměrem. 
Platí se zde běžné nájemné, které v současné době činí 28,59 Kč/m2.  
Budova je vybavena výtahem. Součástí je kulturní místnost. V budově jsou rovněž 
místnosti sloužící k zajištění pečovatelské služby, a to místnost pečovatelek, prádelna a 
místnost určená k pravidelné návštěvě lékaře. 
 

V DPS čp. 960 (pod kaplí u základní školy) je celkem 6 bytů. Z toho 4 o velikosti 0+1 
(cca 17 m2), dva o velikosti 1+1 (cca 17 m2). Sociální zařízení je společné, vždy pro 
jedno patro. Všechny byty jsou vybaveny kuchyňskou linkou. Každý byt je vybaven 
vlastním elektroměrem. Platí se zde běžné nájemné, které v současné době činí 25,73 
Kč/m2.  
Budova je jednopatrová a není vybavena výtahem. Součástí je kulturní místnost. 
V budově jsou rovněž místnosti sloužící k zajištění pečovatelské služby, a to místnost 
pečovatelek a prádelna. 
 
Výše nájemného a záloh na služby  
Bydlení v našich DPS je na současné poměry velice levné. 
DPS  čp. 670   

• Byt o velikosti 0+1: 
Výše nájemného: v rozmezí 900,- až 1.000,-Kč dle 
velikosti bytu. 
Zálohy na služby (plyn, voda, odpad, elektřina…)  
v rozmezí 1.300,- až 1.400 dle velikosti bytu a požadavku nájemníka. 
• Byt o velikosti 1+1: 
Výše nájemného 1.400,- 
Zálohy na služby 2.300,- dle velikosti bytu a požadavku nájemníka. 
• Byt o velikosti 2+1: 
Výše nájemného 1.700,- 
Zálohy na služby 2.500,- dle velikosti bytu a požadavku 
nájemníka. 

DPS čp. 960  
Výše nájemného v průměru     500,- Kč 
Zálohy na služby v průměru 1.200,- Kč 

Čp. 670 

Čp. 960 
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Poskytované pečovatelské služby 
� Dovoz, nebo donáška oběda                 
Donáška nebo dovoz obědu spočívá v doručení jídlonosiče uživateli.  
� Běžné nákupy a pochůzky 
Za nákupy se považují všeobecné nákupy, zejména potravin, drobného textilního zboží, 
drogerie aj. Nákupy se provádějí v prodejnách nacházejících se na území Obce 
Dětmarovice.  Není možné, aby osoba požadovala nákup podle letáčků tam, kde jsou 
právě aktuální slevy. Uživatel v DPS předává objednávku na nákup v den nákupu. 
S objednávkou je zároveň poskytnuta záloha na nákup. Vyúčtování je provedeno při 
předání nákupů dle účtenky. 
Nutnou pochůzkou se rozumí zajištění léků u lékaře, vyřízení důležitých věcí na poště a 
jiných institucích.  
� Běžný úklid a údržba domácnosti 
Jedná se o běžný úklid. Jde o vyluxování, utření prachu, vytření podlahy, koupelny a 
WC, popřípadě umytí nádobí, nebo vynesení odpadků. Úklid ve skříních, sekretářích, 
vitrínách a v policích pracovníci pečovatelské služby neprovádí. Výjimkou může být 
žádost o tento úklid zcela osamělého občana, který nemá jinou možnost (rodinu, známé 
apod.).  
� Pomoc při zajištění velkého úklidu domácnosti 
Za velký úklid je považováno umytí okna 1x za čtvrt roku. Šroubování oken se provádí 
1x ročně. Mytí kuchyňské linky, dveří, sociálních zařízení (WC, koupelny), případně 
úklid v bytě. 
� Praní a žehlení ložního, osobního prádla, popř. drobné opravy 
Praní se provádí v pračkách v DPS v prádelně. Je nutné, aby prádla bylo minimálně 2,5 
kg k polovičnímu naplnění pračky, aby se prádlo různých osob nemíchalo. Služba je 
poskytována zpravidla  1x za měsíc, v nutných případech dle potřeby. 
� Pomoc a podpora při podávání a přípravě jídla a pití 
Pomoc při podávání jídla je úkon, kdy pečovatelka doručenou stravu naservíruje 
uživateli na talíř a asistuje při jídle tam, kde je to nezbytně nutné.  
� Pomoc při oblékání, svlékání, při prostorové orientaci 
Pod tímto pojmem se rozumí úkon dle potřeby. Pomoc při oblékání, svlékání, pomoc při 
samostatném pohybu ve vnitřním prostoru.  
� Pomoc při úkonech osobní hygieny 
Uživateli je poskytnuta pomoc při běžné osobní hygieně obličeje, těla i končetin včetně 
péče o vlasy a nehty. Pomoc při použití WC. 
� Doprovod k lékaři 
Doprovod se poskytuje v případě potřeby uživatele. 
 
Výše úhrad za poskytování pečovatelské služby v DPS: 

Popis úkonu: Cena:  
Dovoz obědů      7,- Kč/úkon 
Běžné nákupy a pochůzky     v rozmezí od 7,- Kč do 20,- Kč 

    v závislosti na rozsahu služby 
Běžný úklid a údržba domácnosti          60,- Kč/hod. 
Pomoc při zajištění velkého úklidu     60,- Kč/hod. 
Praní a žehlení ložního, osobního prádla    2,5 kg – 30,- Kč,    5 kg – 50,- Kč   
Pomoc při přípravě, podávání jídla, pití     40,- Kč/hod. 
Pomoc při oblékání, svlékání    40,- Kč/hod. 
Pomoc při úkonech osobní hygieny    40,- Kč/hod. 
Doprovod k lékaři    40,- Kč/hod. 
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S b í r k y  p o u ž i t é h o  o š a c e n í 
 
V letošním roce se v obci konaly dvě sbírky použitého ošacení. 
Vyhlásilo je Občanské sdružení diakonie Broumov)*. 
 
První sbírka se uskutečnila v sobotu 18. srpna 2012 v době od 
800 do 1700 hodin v zasedací místnosti obecního úřadu. Následná pak dne 8. prosince 
2012 v době od 800 do 1400 hodin na stejném místě. 
 
Přijímalo se: 

� letní a zimní oblečení (dámské, pánské, dětské) 
� lůžkoviny, prostěradla, ručníky, utěrky, záclony  
� látky (minimálně 1m2) nikoliv odřezky a zbytky látek 
� domácí potřeby – nádobí bílé i černé, skleničky – vše nepoškozené 
� vatované a péřové přikrývky, polštáře a deky 
� obuv – veškerá nepoškozená 
� hračky – nepoškozené a kompletní 

Věci musely být zabaleny do igelitových pytlů či krabic, aby se nepoškodily 
transportem. 

 
 

N e g a t i v n í  je v y 
 
Konopí a drogy už i v Dětmarovicích 
V listopadu letošního roku do jednoho z rodinných domků, 
který se nachází kousek od centra obce a stojí úplně u 
hlavní silnice, vtrhlo komando ozbrojených policistů a 
provedlo nevídaný zásah. V domě totiž objevili pěstírnu 
konopí a dokonce varnu drog. Akce byla velmi přísně 
utajená, nikde se o ní ani nepsalo. Faktem je, že nejbližší 
sousedé a rodina se dozvěděli, že takovýto objem drog se u 
nás na Karvinsku doposud neobjevil. 
Dva mladí muži byli ihned zajištěni a odvezeni do vazby. 
Ani takovému nešvaru se naše obec nevyhnula.  
 
Velikonoční tragédie – smrt v plamenech 
O velikonoční neděli  8.4.2012 se v Dětmarovicích stalo neštěstí. 54-letá žena zemřela 
při požáru rodinného domku. Paní žila v domě sama. V první fázi nešlo zjistit, kdy a za 
jakých okolností žena zemřela. To měla osvětlit až nařízená soudní pitva. Policie se 
domnívala, že se jednalo o nešťastnou náhodu. Vyšetřovatelé již na místě vyloučili cizí 
zavinění. Dle nich obydlí začalo hořet v souvislosti s přitápěním či zkratem na 
elektroinstalaci. 
Tuto zprávu uvedla televize Nova dne 9.4.2012. 

 
 

 
 

)* Občanské sdružení Diakonie Broumov je nezisková organizace, která poskytuje sociální 
služby pro občany z okraje společnosti – materiální pomoc sociálně potřebným, azylové 
ubytování i pracovní příležitost. 
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  KKuu ll ttuu rr aa,,     
ccíí rr kkvvee,,   nnáábboožžeennssttvvíí   

 
 
 
 
 
 

 
 

  
 

Letošní 14. obecní ples byl ve znamení balónků a růžové. 
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N ě k t e r é  k u l t u r n í  a  s p o l eč e n s k é  a k c e 
 

Datum:   Akce: Pořadatel: 
28.1. 14. obecní ples 

V sále hrála kapela Royal klub music a  
v banketce tradičně cimbálová kapela 

 
 

OÚ 
24.2. Masopustní průvod ŠD 
25.2. Dětský karneval  SRPŠ, ZŠ 
30.3. Noc s Andersenem Knihovna 

30.3.-1.4. Velikonoční výstava ČZS 
31.3. Dětmarovické groble – 29. ročník TJ Sokol 
19.4. Koncert ZUŠ ve sňatkové síni na OÚ ZUŠ, OÚ 
21.4. Jarní Jiříkovské juchání 

Taneční zábava v sokolovně,  
vstupné včetně večeře 250,- Kč 

 
 

SRPŠ 
25.4. Den Země ZŠ 
27.4.  Slet čarodějnic SRPŠ 
7.5. Pietní vzpomínka Dne osvobození 

V programu vystoupili jako tradičně 
žáci základní školy 

 
 

OÚ 
14.5. Akce u příležitosti Dne matek v DPS čp. 670 

Děti z divadelního kroužku předvedly  
občanům DPS své dovednosti 

 
 

ZŠ 
20.5. Oslava Dne matek v Dělnickém domě 

V zábavném programu vystoupil  
Ander z Košíc, který již 30 let baví diváky svým 
neskutečným osobitým humorem 
se zpěváky Markétou Luskačovou  
a Kamilem Bartákem 

 
 
 

 
 

OÚ 
24.5. Veselé zpívání ZŠ, SRPŠ 
2.6. Den otevřených dveří a Den dětí EDĚ 
7.6. Závěrečný koncert ZUŠ ZUŠ, OÚ 
9.6. 8. obecní slavnost OÚ 

12. a 19.6. Pasování prvňáčků na čtenáře Knihovna 
14.6. Koncert učitelů ZUŠ ZUŠ, OÚ 
16.6. Dětské radovánky SRPŠ, ZŠ 
26.6. Přijetí nejlepších žáků u starosty obce SPOZ 
27.6. Rozloučení se žáky 9. třídy SPOZ 
29.6. Slavnostní ukončení školního roku ZŠ, SPOZ 
22.7. Tradiční pouť  

10.-12.8. Sraz vícemístných kol TJ Sokol 
25.8. Opékání párků ZO KSČM 
3.9. Slavnostní zahájení nového školního roku ZŠ, SPOZ 

9. Branný den pro děti Kynologové 
029  

15.9. 10. ročník soutěže „Dětmarovický pohár družstev“ 
v areálu základní školy 

Kynologové 
088 

22.9. Den otevřených dveří v psím útulku OÚ 
22.9. Pohádkový les ČSOP 
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26.9. Slavnostní otevření nového  
zdravotního střediska 

 
OÚ 

1.10. Zahájení počítačového kurzu pro seniory 
„Senioři komunikují“ 

 
OÚ 

10. Koloběžkové závody OÚ Trestles 
ZŠ 

24.11. Kateřinská zábava SRPŠ 
24.-25.11. Medové dny OÚ 

29.11. Výroba adventních věnců v knihovně Knihovna 
13.12. Vánoční koncert ZUŠ ZUŠ, OÚ 
16.12. Vánoční koncert v místním kostele OÚ 

 
 

O s m á  o b e c n í  s l a v n o s t 
 

 
 

Konala se 9. června 2012 od 1500 hodin jako tradičně na hřišti TJ Sokol s následujícím 
programem: 
1500 – 1510 Zahájení slavnosti starostou obce 
1510 – 1700 Jan Slabák & Moravanka 
1730 – 1830 Mňaga a Žďorp  
1900 – 2030 Markéta Konvičková 
2100 – 2230 Legendy se vrací – koncert kapely 
2230 – 2100 UNiBANDiX – hudba k poslechu a tanci 
 

Královna české dechovky Moravanka v posledním období změnila svůj název. 
Nekoncertovala v Dětmarovicích poprvé, ale již jsme ji měli možnost kdysi vidět 
v Dělnickém domě. Od té doby se mnohé změnilo a změnil se i Jan Slabák. Pobral 
manýry celebrit a již to není ten skromný a příjemný člověk. Měl připomínky 
k organizaci akce. Nelíbilo se mu, že diváci sedí daleko od pódia a že jich není mnoho. 
S výjimkou této dechovky pak vystupovali jen umělci z Moravskoslezského kraje. 
Hudební skupina původem z blízkého Valašského Meziříčí již svým názvem Mňága a 
Žďorp upozorňuje na místo svého vzniku. Zastupuje na české hudební scéně žánr 
alternativní rock. Svou hudbou láká k poslechu především zástupce mladé generace.  
Na Markétu Konvičkovou se těšila především naše mládež náctiletých. Myslím, že 
nebyli zklamáni jejím zpěvem ani chováním. Markéta byla usměvavá, příjemná. Po 
vystoupení rozdávala autogramy a nechala se s dětmi i fotit.  
Legendy se vrací je zdejší regionální, dle mého názoru nejlepší, kapela. Nehraje téměř 
žádné vlastní skladby, ale šlágry známých světových umělců především doby minulé. 
Jejím frontmanem je Petr Šiška, kterého známe i z televize jako moderátora zábavných 
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pořadů. Avizována byla i účast karvinské hvězdičky Radka Izaiáše, který však s kapelou 
nedorazil. To byla jediná vada tohoto uskupení, protože hráli opravdu skvěle. Mnohé 
daleko zvučnější a slavnější kapely nedosahují takových kvalit.    
UNiBANDiX je hudební skupina z Čeladné, která však sem přijela již pod novým 
názvem „Okresní přebor“. Tento název plně odpovídá předvedenému výkonu. V kapele 
hraje bývalý dětmarovický občan Ivan Baňka. Na toho se přišla podívat spousta jeho 
bývalých spolužáků.  
 

 
 

V rámci doprovodného programu se mohli velcí i malí pobavit na nafukovacích 
aktivitách. Byla připravena horolezecká nafukovací stěna, létací trampolína s gumou, či 
soutěž na nafukovací podložce, na které se dva soupeři shazují palicemi z molitanu. 
Pro děti byl postaven skákací hrad i trampolína. Mohli si pojezdit ve čtyřkolce či na 
poníčkovi. Vše bylo zajištěno s obsluhou a dozorem. 
Samozřejmostí zdejší slavnosti je bohaté občerstvení, které nás vždy přiláká něčím 
novým. Nechybí ani medovina či svařák.  

JJan Slabák & Moravanka                                                                Mňága a Žďorp 

Legendy se vrací                                                                              UNiBANDiX 

Markéta 
Konvičková 
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D e v á t é  M e d o v é  d n y 
 
Poslední víkend v listopadu již po deváté patřil Medovým dnům - celoobecní prodejní 
výstavě, která je u nás v obci vstupní branou do předvánočního období. 
Zahrádkáři zde prezentují nejen své výpěstky a rukodělné práce, ale už tradičně 
vyhlašují tvořivostní soutěž se záměrem aktivizovat mládež i dospělé k podílu na 
úspěšnosti výstavy, která se stává oblíbenou 
i za hranicemi naší obce.  
V letošním roce u příležitosti 55 let svého 
založení se rozhodli, že vzdají hold jabloni a 
jablku. Vyhlásili tentokrát hned soutěže 
dvě)*.  První byla na téma „Jabloň – 
symbol života“ a druhá „O nejlepší 
jablkovou dobrotu“. Ústředním mottem 
letošní výstavy se tak stala jabloň a jablko. 
Celá výzdoba jeviště se nesla v tomto duchu. 
A nejen ona. 
Stalo se tradicí, že se do této obecní výstavy 
zapojují také další společenské organizace v obci, nejen zahrádkáři a včelaři. Letos to 
byl Sbor dobrovolných hasičů. Pan Jiří Gruščík  s panem Ladislavem Velšarem  
připravili velmi zajímavou výstavku z historie i současnosti jejich organizace.  
Každoročně k nám zavítají i přespolní vystavovatelé, orlovští kaktusáři, zapojují se žáci 
Praktické školy v Bohumíně či chovanci Azylového domu Betel z Karviné. Ale hlavně, 
jsme nesmírně rádi, že můžeme s jistotou stavět na veliké šikovnosti a ochotě našich 
spoluobčanů - manželů Stáňových, p. Kunzové, Menšíkové, Cyříkové, Hanzlové, 
Hanuskové, Chylkové, Kellerové, Kuřidymové, Kreuzigerové, manželů Grabcových, 
Smolkových, p. Oty Popka, Bončka, Kunetkové a dalších.  
Dík patří i včelařům, kteří organizují svou část výstavy a vždy ochotně pomáhají při 
celé přípravě - panu Patkanovi, Šamajovi, Švajčákovi, J. Ulmanovi, rodině Sikorových a 
dalším.  
Za obrovskou tvůrčí práci patří poděkování paní Evě Szyroké a její rodině. Je největším 
výtvarným a estetickým duchem nejen Medových dnů. Její práci můžeme vidět také při 
výzdobě kostela, ve škole, na obecním úřadu, v knihovně. Již dlouhá léta vede 
keramický kroužek pro děti ve škole a ti, kteří ji „prošli rukama“, získali dovednosti a 
inspiraci na celý život. Některým dětem se tato dovednost stala pomocníkem při 
přijímacích řízeních na umělecké školy. Velmi si spolupráce s tímto nesmírně 
skromným člověkem vážíme a doufáme, že ji ještě dlouhá léta budeme moci využívat. 
Mohli bychom ještě dále jmenovat celou řadu příznivců, kteří ochotně na výstavu 
zapůjčují exponáty, pomáhají při instalování, obsluze, ale i likvidaci výstavy. Jenom 
proto návštěvníci odcházejí překvapeni velikou pestrostí výzdoby, výtvarných technik, 
výrobků i různých dárkových předmětů, které mohou na výstavě vidět i zakoupit.  
Výstava byla letos opět hojně navštívena a stále patří mezi nejúspěšnější akce v obci.  
 

Sponzoři, kteří přispěli do tomboly na Medových dnech: 
Elektro Roman Volák, Dětmarovická lékárna, Čerpací stanice Oil Team, Universalshop 
Jiří Prudel, Truhlářství Ivo Kiša, Auto Kelly, Akuma, Kadeřnictví střed, Květinářství p. 
Burdková, potraviny p. Jošková, potraviny NIKO, zahradnictví p. Swobodová, 
Hospůdka Na statku, samoobsluha COOP, cukrárna Ája, Napos, Dřevoprodej, ZO 
Český svaz včelařů, členové místního ČZS i ostatní vystavovatelé. 
 

)* Viz článek Z činnosti zahrádkářů na str. 93/12 tohoto dílu Kroniky obce. 
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Z č i n n o s t i  k n i h o v n y  
  
Březen – měsíc čtenářů se tentokrát konal s mottem:  Sladký život s knihou.   
V tomto měsíci proběhl prodej vyřazených knih či přihlašování nových čtenářů zdarma. 
Zapomětliví čtenáři měli jedinečnou možnost vrátit všechny „zapomenuté“ knihy z 
místní knihovny bez placení poplatků za upomínky.  
 

Trnkování aneb Andersen 2012 
Noc s Andersenem již dávno není jen knihovnickou záležitostí. K aktivitám na podporu 
čtení se připojují školy, kluby, dětské domovy, a to nejen v České republice, ale také na 
Slovensku, Slovinsku, v Polsku a jinde ve světě.   
Naše knihovna se opět zapojila do již tradiční akce na podporu dětského čtenářství. V 
pátek 30. března 2012 se sešlo v knihovně 12 dětí, na které čekal bohatý celovečerní 
program. Jednalo se o děti ze 3. a 4. třídy, přednost měly ty, které se zatím žádného 
nocování nezúčastnily. 
Tento rok pak byl zvláště věnovaný tvorbě Jiřího Trnky, od jehož narození uběhlo letos 
100 let. Formou křížovky a internetu se žáci seznámili se životem tohoto ilustrátora, 
jeho dílem a odkazem. Tento výtvarník je také spojen s ilustrováním nesmrtelné knihy 
Jana Karafiáta – Broučci.  
Připraveny byly různé soutěže, kvízy, nechyběla ani ruční dílna a na závěr malé 
překvapení. Velkou část večera s námi prožil i pan tajemník obecního úřadu, který 
odpovídal na zvědavé otázky našich účastníků. 
Noc s Andersenem vznikla v Knihovně Bedřicha Beneše Buchlovana v Uherském 
Hradišti v roce 2003. Od roku 2006 se již i naše knihovna účastní tohoto projektu, kdy 
děti u příležitosti výročí narození Hanse Christiana 
Andersena stráví pohádkovou noc v knihovně.  
 

Pasování 
V knihovně se už téměř tradičně uskutečnilo pasování 
na čtenáře knihovny. Akce proběhla 12. a 19. června a 
byla tentokrát určena pro první a druhou třídu zdejší 
základní školy. Pasování mečem na čtenáře provedla 
knihovnice společně s panem JUDr. Janem Pochylým, 
tajemníkem obecního úřadu. Na závěr následoval 
přípitek dětským šampusem. 
Děti 1. třídy si odnesly drobné dárky včetně pamětního 
listu, druháci obdrželi knížku Zuzany Pospíšilové – 
Domeček pro šneka Palmáce. Pan tajemník poblahopřál 
všem dětem, poděkoval paní učitelce, 
která děti uvedla do světa knížek, a 
připomenul, že knížka je pro ně 
krásnějším dárkem než drahé počítače a 
čím více knížek budou mít, tím jejich 
říše dobrodružství a fantazie bude 
barvitější a krásnější. 
 

V závěru roku si děti vyrobily  
v knihovně adventní věnce. 

 

V roce 2012 jsme knihovnu obohatili o 
528 nových titulů z různých žánrů jak 
dětské, tak dospělé četby. 
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Nejpůjčovanější tituly za období 1.1.2012 - 31.12.2012 
 

Název  Autor  Počet výpůjček 
1. Dvacet deka lásky Monyová Simona 64 
2. Matka v koncích  Monyová Simona  58 
3. Deník malého poseroutky - 6. díl KinneyJeff  56 
4. Farma zvířat  Orwell George  54 
5. Blonďatá stíhačka  Monyová Simona  52 
6. Deník malého poseroutky - 1. díl KinneyJeff  51 
7. Hříšný kanec  Monyová Simona 51 
8. Já o koze, on o voze  Monyová Simona  51 
9. Deník malého poseroutky - 5. díl KinneyJeff  50 

10. Srdceboly  Monyová Simona 50 
 
 
 
Z  f a r n o s t i  
 
Oprava kostela sv. Máří Magdalény 
V letošním roce byla provedena nejnutnější oprava fasády kostela a 
oken. 
Kostel sv. Máří Magdalény v Dětmarovicích byl v roce 2010 prohlášen za státem 
chráněnou kulturní památku. Je proto nezbytné tuto stavbu udržovat v dobrém stavu i 
pro další generace. Bohužel, především části kostela vystavené nepříznivým 
klimatickým podmínkám stárnou a vyžadují neodkladné opravy. Okna kostela jsou 
dřevěná, zdobená vitrážovými oblouky. Jejich stav byl natolik 
narušen, že  byla nutná celková výměna. Omítka na fasádě kostela 
je na vápenné bázi, silně zvětralá, a zejména na hlavní věži  části 
omítky již opadávaly. Poškozeno již bylo i oplechování kolem 
oken zvonice.  
Fasáda hlavní věže kostela byla opravena horolezeckou 
technikou, tj. bez lešení. Tyto náročné a pro obyčejného člověka 
velice nezvyklé práce prováděla farou vybraná firma Dadok 
z Dětmarovic v letních měsících. Pracovníci firmy si počínali velice 
profesionálně, mnozí mají horolezecké zkušenosti. Jedním z nich byl i pan Petr 
Piechowicz – horolezec a především fotograf. Ten zde nafotil překrásné fotografie – 
pohledy na obec z věže kostela.   
Dále byla opravena okna na pravé straně chrámové lodi, včetně výměny okenních oblouků.  
Na uvedené práce přispěla významnou měrou Nadace OKD, kdy z programu Pro 
budoucnost  poskytla částku 500.000,- Kč. Na jejím získání měl velkou zásluhu starosta 
obce. Obec Dětmarovice  přis-
pěla částkou 70.000,- Kč.  
Bez těchto finančních podpor 
by nemohly být nejdůležitější 
opravy na této historické 
budově v tomto rozsahu 
provedeny, protože farnost 
mnoha prostředky nedisponuje. 

Pohled na obec z věže kostela očima Petra Piechowicze. 
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Něbrojova kaple             
 

Nový starosta obce Ing. Ladislav Rosman se o Něbrojovou 
kapli začal více zajímat než jeho předchůdce. Usiluje, aby 
kapli získal do majetku obce a následně obec mohla provést 
rekonstrukci této stavby. Obě tyto záležitosti jsou spojeny se 
souhlasem majitelů, kteří kapli vlastní.  
A tak krátce po svém nástupu do úřadu začal s majiteli tohoto 
objektu jednat. Jednání trvala dlouho a zkomplikovala to i 
situace, že jedna z původních majitelek paní Bednarčíková 
zemřela a její majetek zdědili hned 3 potomci, takže kapli v posledních letech vlastnilo 
celkem 5 majitelů - bratři Petr a Jiří Staníčkovi (synové Zdeňky, rozené Něbrojové) a 
sourozenci Jiří a Zdeněk Bednarčíkovi a Jiřina Suchanková (potomci p. Bednarčíkové, 
rozené Něbrojové).  
11. zasedání zastupitelstva obce dne 21.3.2012 schválilo majetkový převod  – přijetí 
daru objektu kaple, nacházející se na pozemku parc. č. 4390 v k. ú. Dětmarovice a části 
pozemku parc. č. 4390 ve stejném  katastru o výměře 19 m2, která je objektem kaple 
zastavěna s tím, že dojde ke zřízení věcného břemene pro přístup ke kapli. 
Protože bratři Staníčkovi několikrát během jednání změnili své názory, došlo k tomu, že 
14. zasedání zastupitelstva obce dne 19.9.2012 muselo zrušit usnesení ze dne 21.3.2012 
ohledně přijetí daru Něbrojovy kaple od sourozenců Staníčkových a v souvislosti s tím 
schválilo majetkový převod – přijetí daru – spoluvlastnických podílů objektu Něbrojovy 
kaple, nacházející se na pozemku parc. č. 4390 v k. ú. Dětmarovice, a to 
spoluvlastnického podílu 1/6 Ing. Jiřího Bednarčíka, spoluvlastnického podílu 1/6  
Zdeňka Bednarčíka a spoluvlastnického podílu 1/6 Jiřiny Suchankové, do majetku obce 
s tím, že dojde ke zřízení věcného břemene pro přístup ke kapli.  
Takže nakonec sourozenci Bednarčíkovi se svou sestrou Suchánkovou, kteří nejsou 
občany naší obce, své podíly obci darovali, ale dětmarovičtí sourozenci Staníčkovi 
nikoliv. Obec se tak stala spoluvlastníkem kaple a umožní jí to investovat do oprav. Ty 
by chtěla realizovat v příštím roce. 
Obraz do kaple  
Na sklonku roku obec hledala malíře – malířku z řad našich občanů, který (-á) by byl 
schopen a měl chuť namalovat obraz do Něbrojovy kaple. Jedná se o realistickou 
olejomalbu oráče s koňmi o rozměru 140 x 100 cm na šířku.   
Realizace by měla splňovat následující kritéria: 
Celkově má být obraz zakomponován do místní podzimní krajiny, to znamená, že oráč 
s koňmi orá na Něbrojově kopci. Důležité je si uvědomit, že původní obraz vznikl 
v roce 1860. Tedy krajina vypadala trochu jinak, nebylo tolik domů, nestál ještě dnešní 
kostel, ale pouze dřevěný, jehož věž byla pouze 15 m vysoká (dnešní má 50). 
Oráč s koňmi má být otočen čelem k obci, zády k železnici. Dominantní postavou je 
oráč – sedlák (Izidor – patron rolníků, kterému je kaple zasvěcena). Ten má na hlavě 
klobouk. 
Koně by měli být statní svalnatí valaši světle hnědé barvy s bílými „ponožkami“. Přední 
by měl toho zadního z převážné části překrývat. Pluh dobový – tj. dřevěný, rádlo by už 
mohlo být ocelové. 
Na výzvu se nikdo z místních nepřihlásil. Ozval se malíř Libor Lepka z Karviné. Tak 
uvidíme, co vytvoří. 

 

Co budeme dělat s farou? 
Vzhled obce se pomalu zlepšuje, chodníky, cesty, fasády. Starost nám dělá poměrně 
dominantní historická budova fary v péči našich farníků, ve vlastnictví církve. Za krátký 
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čas to zůstane jediná velká a neopravená budova ve středu obce. Nejde jen o nevhodná 
plastová okna, vyměněná necitlivě před pár lety, ale i to, že je poškozená fasáda a 
hlavně to, že zdivo vydatně saje zemní vlhkost, přičemž celé přízemí trpí plísněmi a 
betonové dobové nosníky prvního podlaží dle provedené odborné kontroly ztratily 
původní pevnostní hodnoty vlivem naprostého zkorodování jejich ocelové výztuže. 
Církev však nemá peníze na opravu budovy, stejně jako je neměla ani na opravu 
kostela, která byla letos provedena. Kdyby nebylo přičinění obce a Nadace OKD, ani 
kostel by dnes dobře nevypadal. 
Hledali jsme tudíž i zde nějaké řešení s cílem lepšího využití budovy a s cílem 
provedení kompletní opravy tak, aby byla tato budova kompatibilní mezi ostatními 
budovami ve středu obce, vesměs s čerstvě obnovenými fasádami.  
Jako řešení tehdy starosta obce navrhl farní obci využití přízemí budovy pro přestavbu 
na informační centrum našeho mikroregionu a Slezska. Jakési muzeum, které by 
shromažďovalo písemnosti, fotky a předměty z naší oblasti. To by mohlo přilákat turisty 
a cyklisty.  
Záměr starosta vysvětlil p řítomným v kostele po mši svaté. K našemu světu takové 
infocentrum patří a lidi by ho ocenili. A na takové zařízení dává Evropská unie finance. 
Budovu bychom opravili i s tím, že panu faráři v patře zůstane byt i potřebné zázemí, 
včetně odděleného vchodu. Podmínkou ale bylo, aby obec měla objekt, například na 10 
let, v dlouhodobém pronájmu.  
K velkému překvapení však někteří příslušníci farní obce s tímto řešením zásadně 
nesouhlasili, třebaže vedení KDU-ČSL v obci návrh uvítalo.  
 

Nový Zastávkův kříž 
Po téměř 110 letech byla provedena výměna původního 
dřevěného Zastávkova kříže z roku 1905 v zahradě rodinného 
domku čp. 949 pana Ladislava Štefka. Povětrnostní podmínky, 
které se podepsaly na špatné stabilitě a následnému 
nebezpečnému naklánění, rozhodly o výrobě kříže nového. Ten 
je věrnou kopii kříže původního. Je připevněn na kovové 
konstrukci nad zemí.  
Kříž vznikal v dílně mistra Jana Dudy z Louk u Karviné. Je 
vyroben z dubového dřeva. Byl připevněn za pomocí těžké 
techniky dne 4.10.2012.  
Je třeba poděkovat za neobyčejně obětavou a vstřícnou pomoc při organizaci, 
zajišťování a samotné realizaci manželům Bohumile a Jánu Lehockým. Dále panu 
Miroslavu Šeligovi za pomoc při přípravě a upevnění kovové konstrukce do země. A 
v neposlední řadě také paní Kubíčkové, že se o tuto problematiku začala zajímat. 
Hokův kříž  
Kříž z roku 1889, který se nachází na rozcestí U kříže nad Dělnickým domem v zahradě 
u domku čp. 383, kde dříve bydlela rodina Stoklasova, se léta skrýval pod vzrostlými 
jehličnatými stromy, takže byl velice špatně viditelný. Ani se nedal celý vyfotit. 
V letošním roce noví majitelé domku stromy odstranili, a tak je kříž mnohem lépe 
viditelný.   
 

Tříkrálová sbírka 
I v letošním roce se uskutečnila Tříkrálová sbírka, která byla 14.1.2012 oficiálně 
ukončena. Už podvanácté vyšli do ulic měst a obcí koledníci, zpívali koledy a písmeny 
K+M+B, která psali nad dveře, přinášeli zvěst „Ať Kristus žehná tomuto domu“. 
Koledníci a koledníčci svým přáním štěstí a zdraví přinášeli radost, řada starších občanů 
a rodin už se na ně těšila a netrpělivě je očekávala. 
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V navštívených domácnostech se nejednalo vždy pouze o finanční příspěvky. Děti si 
často domů odnášely i „výtěžek“ cukrovinek a zásobu vitamínů v podobě ovoce. 
Koledníci se vraceli do dveří Charity s nadšením a se spoustou pozitivních ohlasů. 
Prostředky letošní sbírky jsou určeny pro střediska Charity Bohumín, konkrétně na 
rekonstrukci pokoje odlehčovací pobytové služby v Charitním domě pokojného stáří sv. 
Františka, dále na podporu provozu bezplatné sociálně-právní občanské poradny, na 
provoz nízkoprahového denního centra pro osoby bez domova a na podporu provozu 
nově vzniklé navazující služby Noclehárny sv. Martina. Výtěžek Tříkrálové sbírky bude 
možná záchranou pro některé z bohumínských zařízení. Část sbírky bude směřovat na 
humanitární projekty v zahraničí, realizované Charitou ČR. 
Celkový výtěžek 241.294,- Kč byl pro Charitu Bohumín rekordní. V samotných 
Dětmarovicích byla vykoledována částka 21.055,- Kč. Výsledek Tříkrálové sbírky je 
projevem hluboké humanitárnosti a soucítění s těmi, kteří se ocitají v nelehkých 
životních situacích.  
 

Vánoční mše 
Na Štědrý den 24. prosince byla slavnostní Půlnoční mše svatá sloužena ve 2200 hodin, 
na Boží hod 25. prosince a na Štěpána 26. prosince v 730 hodin. 

 
 
 

Z  č i n n o s t i  C A S D 
 
Novým instalovaným pastorem místního společenství Církve 
adventistů sedmého dne je Richard Medřický.  
 

Aktivity po řádané ve sborovém domě CASD   
probíhají v Dětmarovicích čp. 454. 
Bohoslužby jsou každou sobotu od 900 do 1015 hod. Dále je na programu 
studium a diskuze ve skupinách nad biblickými texty pro dospělé, sobotní dětská školka 
(děti se učí příběhy, zpívat, tvořit, kreslit, apod.). Od 1040 do 1130 hod. je kázání 
z Božího slova.  
 

Knihovna křesťanské literatury 
Od dubna je zavedena každý 1. a 3. čtvrtek v měsíci, a to od 1600 do 1730 hod. Půjčují 
zde knihy, časopisy, videokazety, audiokazety, DVD, CD. Pořádají přednášky. Možnost 
roznášky knih přímo do domu. Půjčování je bez poplatku. 
 

Kurz základů francouzštiny 
Od dubna probíhal každou středu od 1700 do 1830 hod. Lektorkou kurzu je Bc. Veronika 
Kučerová. I tento kurz je díky dobrovolným darům členů našeho dětmarovického 
společenství nabízen zcela zdarma. 
 

Poradenství 
Pastor nabízí přátelství, pomoc a pro zájemce mediaci, individuální psychosociální 
poradenství, duchovenskou a pastorační péči, případně interaktivní studium Božího 
slova. Služba je hrazena z desátků členů CASD.     
 

Koncert: 
7.4. v 1600 hod. se konal ve sborovém domě koncert, na kterém vystoupil kytarista, 
zpěvák a hudební skladatel Pavel Kantor. Jeho originální písně můžeme slýchávat mimo 
jiné pravidelně ve vysílání Proglasu, nebo na vlnách Českého rozhlasu Ostrava. Vstupné 
bylo dobrovolné. 
Více se můžeme o CASD dozvědět na webových stránkách www2.casd.cz/detmarovice. 



 
 
 

 

Str. 

78/12 

  
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 

ŠŠkkooll ssttvvíí   
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 

 
 

 
 

Výsadba u školy na jaře je nádherná. 
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D i v a d e l n í  k r o u ž e k  s  n o v o u  v e d o u c í 
 
Do druhého pololetí školního roku 2011/12 vstoupil divadelní kroužek s novou vedoucí. 
V úterý 24.1.2012 po 10 letech předal PaedDr. Josef Kurasz inventář kroužku a soubor 
nové vedoucí paní Lence Hargašové. Ta s divadelním kroužkem nacvičila novou 
pohádku „O perníkové Karkulce a červené chaloupce“, ve které je všechno jinak než to 
všichni známe.  
PaedDr. Josef Kurasz kromě vedení divadelního kroužku vyvíjel na naši škole ještě řadu 
dalších aktivit. Jeho záměrem je ještě dodělat a vydat publikaci „10 let vydávání 
školních časopisů na ZŠ Dětmarovice“ a tím definitivně ukončit své působení 
v Dětmarovicích. 
 

Jmenovaný uvedl v našem místním zpravodaji Dětmarovické okénko tato slova: 
 

V závěru chci poděkovat za práci a přízeň všem, kteří nás měli rádi a také nám pomohli, když jsem je o to 
požádal. Také všem hercům z „Veselé party“, se kterými jsme s pohádkou „Honza Nebojsa“ vyhráli krajskou 
soutěž školních divadel „Dětská scéna 2005“. Také redaktorům školních časopisů VIRUS, DRBÁRNA, 
PIMPRLATA a TIK TAK, se kterými jsme byli úspěšní v krajské soutěži školních časopisů ZLATÝ 
SOLOKAPR. Výsledek:  5 ročníků soutěže = 5 ocenění mluví za všechno. V roce 2007 jsme skončili ze 
106 školních časopisů na 2. místě v Moravskoslezském kraji. 
Nové vedoucí paní Lence Hargašové přejí radost z práce se souborem, hodně dobrých nápadů, hezkých 
pohádek a úspěchů v soutěžích.                                                            
 
 
D e n  Ze mě  2 0 1 2   
 
Příprava letošního Dne Země probíhala od 
začátku dubna. 
Proběhla soutěž o nejlepší plakáty, ale také 
úklid a zkrášlování okolí školy. Mezi další 
aktivity patří i sbírka na adopci zvířátka v 
ZOO Ostrava, kde přispíváme již po 
několikáté.  
Vlastní oslava Dne Země proběhla 25.4. 
formou výletů, exkurzí a vycházek s 
přírodovědnou náplní. Tento den pak 
zakončily soutěže a testíky pro družstva 
tříd, které prověřily, co si žáci z akce 
zapamatovali. 
Na vítězná družstva každé třídy čekaly 
odměny, o které se postaral Obecní úřad Dětmarovice - referát životního prostředí, pro 
vítěze výtvarné soutěže připravil odměny Český svaz ochránců přírody. 
Při úklidu jsme si všímali také probouzející se přírody a obdivovali jarní kvítka, která na 
rozdíl od odpadků potěší oko i duši. 
Některé plakáty zdobí panel na obecním úřadě nebo informační skříňku u autobusové 
zastávky. Jiné zkusí zabodovat ve výtvarné soutěži „Ekoplakát“ organizované 
sdružením TRIANON. 
Vlastní oslava 
Oslava Dne Země proběhla 25.4., kdy se dala škola do pohybu. Každá třída měla 
připravený svůj program s přírodovědnou náplní spojenou také s turistikou, hrami a 
závěrečnou soutěží družstev. 
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Počasí nám přálo, takže výlety a exkurze v obci i mimo ni se vydařily. 
Nejmladší žáci měli film o dinosaurech, nakreslili své představy o nich a pohráli si na 
školním hřišti.  
Žáci druhé a třetí třídy navštívili pštrosí farmu, poznávali zajímavosti o pštrosech, dále 
se vydali k Hastrmance a cestou pozorovali jarní přírodu. U Hastrmanky krmili kapry a 
relaxovali. Závěrečný testík znalostí o jarní přírodě a 
pštrosech si udělali po návratu do školy. 
4. třída vyjela na exkurzi do Stanice mladých 
přírodovědců v Karviné, která již tradičně připravuje 
hodnotné programy pro školní kolektivy a soutěže 
družstev. Pro družstva bylo připraveno několik stolů 
plných zajímavých obrázků a úkolů, které prověřily, co 
si pamatují žáci nejen ze školy, ale také z televizních 
pořadů, ze svých zkušeností, z výletů s rodiči apod. Do 
poslední chvíle byla soutěž napínavá, protože se 
nevědělo, které družstvo nasbírá nejvíc bodů. Vyhodnocení proběhlo přímo ve stanici. 
Navíc se žáci vždy velmi těší na prohlídku stanice, kde je hodně živočichů – savců, 
ptáků, plazů, ale i hmyzu. Přinášejí jim také něco vhodného na zub jako suché pečivo, 
ovoce nebo zeleninu. Sami pak relaxují a posvačí na zahradě. 
5. třída si vyšla na vycházku do okolí a došla až do Dolní Lutyně. Cestou pozorovali 
žáci změny jarní přírody, plnili úkoly, diskutovali nad ekologickými problémy, hlavně 
nad znečištěním životního prostředí a jak jej snižovat (recyklace odpadů, …). Vycházku 
zakončil testík, který prověřil nejen pozorovací schopnosti žáků, ale také jejich znalosti 
z přírodovědy a ekologie. 
Žáci 6. třídy šli k EDĚ, prošli se podél Olše a došli až do Koukolné. Cestou pozorovali 
přírodu, besedovali o významu dětmarovické elektrárny, sledovali, zda máme v obci 
kontejnery na tříděný odpad, diskutovali o tom, proč slavíme Den Země apod. U školy 
žáci relaxovali na hřišti.  
Družstva vyplnila kvalitní testík.  Měl tři části, které stojí za zmínku: 1. znalosti o naší 
EDĚ, 2. třídění odpadu, 3. Den Země – proč jej slavíme, návrh vlajky pro Den Země, co 
můžeme udělat my sami pro omezování znečištění apod.  
7. třída se vydala na poznávací vycházku po Dětmarovicích. Jaro v plném proudu 
vybízelo k pozorování květů, zvířat, ptáků i hmyzu. Žáci měli za úkol dobře si všímat, 
co cestou uvidí, protože akci ukončil test všímavosti. Cestou je také zajímala pštrosí 
farma a došli k Hastrmance, kde bylo největším zážitkem krmení kaprů, na které si žáci 
donesli suché pečivo. Není divu, tolik kaprů pohromadě se jen tak nevidí. 
8. třída měla výlet do CHKO Poodří – Jistebník a okolí. Žáci si prošli naučnou stezku, 
kde u informačních tabulí načerpali hodně nových poznatků, které mohli pozorovat 
přímo v přírodě – přírodní společenstva oblasti, historie oblasti a její současné 
problémy, lužní krajina. Zajímavé byly pro ně práce na obnově rybníků, revitalizace 
krajiny, ale také pozorování provozu mošnovského letiště L. Janáčka (odlet a přistávání 
letadel), zjistili, jak blízko se nachází významná chráněná lokalita vedle průmyslové 
aglomerace Ostravska.  
9. třída se prošla po Dětmarovicích a ukončila vycházku u Hastrmanky. Také nakrmili 
kapříky v rybníce, takže ti určitě tento den považují za den hojnosti. V závěrečném 
testíku byla družstva vyhodnocena podle jejich všímavosti k okolí, ale také podle 
pozornosti při sledování dokumentu o zajímavostech z přírody. 
Potěšitelné bylo, že na vycházce uviděli letět 2 čápy, které letos na hnízdě zatím marně 
vyhlížíme.  
Tento den obohatil naše žáky o nové zážitky a určitě na něj budou rádi vzpomínat.  
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V ý s l e d k y  ž á ků  v  o l y m p i á d á c h  a  s o u tě ž í c h  ( š k .  r o k  2 0 1 1 / 1 2 ) 
 
Olympiády: 
 

Český jazyk 
školní kolo 10 žáků, okresní kolo 2 žáci  
Dějepis 
školní kolo 7 žáků, okresní kolo 1 žák -  Richard Kubiček (8. třída) 23. místo 
Zeměpis  
školní kolo 10 žáků 
Anglický jazyk  
(6. - 7. tř.) školní kolo 14 žáků, okresní kolo 1 žák - Eliška Témová (7. třída) 7. místo 
(8.- 9. tř.) školní kolo 11 žáků, okresní kolo 1 žák - Gabriela Komínková (8. třída) 9. 
místo 
 
Matematika 
 

Matematický klokan 
2. – 9. ročník celkem 170 žáků, z toho 40 úspěšných řešitelů 
kategorie Klokánek: Gabriela Janíčková (5. třída) 17. místo z 1.838 žáků v okrese 
kategorie Benjamín: Richard Jelen (6. třída) 7. místo z 1.275 žáků v okrese 
Mates)*   
6. třída (24 soutěžících):   Dominik Kryska 2. místo, Vítek Branny 5. místo 
7. třída   (8 soutěžících):   Eliška Témová 1. místo, Filip Botur 2. místo 
8. třída (24 soutěžících):   Richard Bura 2. místo 
Pythagoriáda    
řešil celý 2. stupeň 
Matematická olympiáda 
5. třída:  1. kolo - 10 řešitelů, úspěšných 5 

2. kolo - 5 řešitelů, úspěšných 4 (Gabriela Janíčková, Kateřina Šustíková, 
Anežka Sztwiertniová, Igor Pleva) 

6. třída: školní kolo 5,  úspěšní 3, okresní kolo 3, úspěšný 1 (Richard Jelen 4.-10. místo)  
7. třída: školní kolo 5, úspěšní 4, okresní kolo 4 
8. třída: školní kolo 5, úspěšní 2, okresní kolo 2 
 
Ostatní 
 

Tělesná výchova)*   
5., 6., 7. třída vybíjená dívky – 2. místo městské kolo 
                                                  1. místo okresní kolo 
Šachy)*   
Vít Kostka – přeborník Moravy – 1. místo 
                                                      1. místo Euroliga 
                                                    12. místo v ČR (finále) 
Družstvo mladších žáků – 2. místo v okresním turnaji 
                                           4. místo v krajském turnaji 
Výtvarná výchova)*  
Soutěž firmy SmVak  Aquqlia „Voda a příroda“. Oceněni Daniel Pilc, Jan Byrtus, 
Alexandr Schneller.  
Soutěž „Požární ochrana očima dětí 2012“. Několik velmi dobrých umístění. 
 

 
)* O těchto soutěžích jsou dále samostatné články. 
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S o u tě ž  M A T E S  
 
Že místní základní škola dává žákům kvalitní vzdělání, nám potvrdily nejen překvapivě 
skvělé výsledky celorepublikového testování SCIO žáků 9. tříd, ale i výborné umístění 
žáků druhého stupně v matematické soutěži MATES. Ta se konala ve středu 29. února 
v budově Gymnázia a SOŠ v Orlové. Soutěže se zúčastnili žáci orlovských základních 
škol a škol z přilehlých obcí (Petřvald, Dolní Lutyně). Z naší školy se zapojilo celkem 5 
žáků. Ti zápolili se záludnými příklady, které prověřily nejen jejich matematické 
dovednosti, ale i logické myšlení, představivost a hlavně využití matematiky v reálném 
světě. A ukázalo se, že se všichni naši zúčastnění žáci v matematice rozhodně neztrácejí 
a že jsou svými vyučujícími vedeni správnou cestou. Z pěti našich želízek v ohni, 
kterými byli Vítek Branny, Dominik Kryska (6. tř.), Filip Botur, Eliška Témová (7. tř.) 
a Radek Bura (8. tř.), se čtyřem z nich podařilo dosáhnout na medailové umístění a 
pouze v jednom případě jsme zůstali těsně pod stupni vítězů. Je tedy namístě poděkovat 
všem zúčastněným za skvělou reprezen-
taci školy.  
Velký dík si ovšem zaslouží také 
pořadatelé soutěže, kterými byli vyučující 
matematiky orlovského gymnázia. Soutěž 
byla organizačně velmi dobře připravena, 
měla spád, soutěžící byli bezprostředně po 
skončení svého snažení seznámeni 
s výsledky a následně ohodnoceni a 
odměněni hezkými věcnými cenami. 
Navíc naše hrdiny čekala následující den 
sladká odměna v domovské škole z rukou 
pana ředitele.  
 
 
P ře b o r n i c e  o k r e s u  v e  v y b í je n é 
 
Žákyně 5., 6. a 7. tříd se pod vedením Danuše Reliové připravují každý týden ve 
sportovních hrách na turnaj Preventan cupu ve vybíjené. Postup do okresního kola si 
musela děvčata tvrdě vydobýt. Po úmorném pětihodinovém turnaji nakonec dívky ve 
finále podlehly lépe hrajícímu družstvu z Gymnázia Orlová. 
4.4. se zúčastnily okresního kola v Karviné (ZŠ Dělnická), kde se sjelo 8 nejlepších 
družstev z celého okresu. Tentokrát děvčata hrála soustředěně, dobře se pohybovala v 
hřišti, chybovala minimálně. S přehledem vyhrály skupinu a ve finále se utkaly se ZŠ 
Cihelní z Karviné. Dívky  svou šanci nepustily a své soupeřky s přehledem přehrály. 
Mladší žákyně ZŠ Dětmarovice obhájily 
prvenství z loňského roku a podruhé se staly 
přebornicemi okresu. Nikoho nenechaly na 
pochybách, že titul je ve správných rukách. 
Družstvo hrálo ve složení: Kateřina Vronková, 
Leona Rzeszutková, Nikola Giecková, 
Magdalena Kubatková, Aneta Salavová, 
Kateřina Šustíková, Adéla Grabcová, Lucie 
Kosová, Michaela Studená, Monika Večeřová, 
Lucie Krůlová a Kristýna Venclová. 
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N á š  m l a d ý  š a c h i s t a 
 
Náš šachový oddíl připravil na závěr školního 
roku tradiční Šachový turnaj pod patronací naší 
obce a pana starosty. K šachovnicím zasedli malí 
šachisté i jejich starší kamarádi. Na tento turnaj 
pozvali i přátele z Orlové, Petřvaldu a Bohumína. 
Byla to opět hezká událost, která ukončila v tomto 
školním roce jejich činnost.  
Na naší škole se tato královská hra hraje již 10 let. 
Začínali velmi skromně, ale v současné době díky 
obci a vedení školy, mají ideální podmínky dále 
rozvíjet tuto hru. Naši šachisté dosahují velmi 
dobrých výsledků, získali řadu ocenění a medailí. 
V okrese, ale také v kraji, patří k nejlepším 
hráčům. Kdybychom chtěli vyjmenovat nejlepší 
šachisty, byli by to chlapci ze třetí, druhé, ale také 
první třídy. Zájem o šachy však projevují i ostatní 
žáci a žákyně, už se stalo tradicí, že základy šachové hry na naší škole ovládá většina.  
Jedním z nich je velmi talentovaný nadějný šachista Vít Kostka. Nyní navštěvuje 8. 
třídu základní školy. S šachovnicí se poprvé seznámil ve druhé třídě. Se spolužáky 
získával první zkušenosti, první medaile. Jeho zájem o královskou hru neustále vzrůstal. 
Časem se stal oporou šachového oddílu. Spolu s  J. Wojcikem, J. Nytrou a A. Fialkou se 
stal mistrem okresu, v Krajském přeboru družstev mladších žáků získal 3. místo (jen 
jeden bod jej dělil od druhého místa). Jeho úspěch podmínil později spolupráci 
s šachovým oddílem SK Slávia Orlová. Od této doby Víťa získával odborné rady 
zkušených trenérů, zejména p. J. Nováka, který se stal trenérem našich šachových 
nadějí. Vítek začal sbírat úspěchy nejen na okresních, ale i na krajských, 
celorepublikových i mezinárodních soutěžích. Ve své věkové kategorii se zúčastnil 
Mistrovství ČR v klasickém šachu, v rapid šachu i v soutěži družstev mladších žáků. 
Zároveň reprezentoval školu v soutěži školních týmů, kde se s družstvem probojoval až 
do krajského kola. Úspěchy sbírá Vítek i v současné době, kdy patří ve své věkové 
kategorii k nejlepším šachistům našeho kraje. Svědčí o tom jeho boje v Krajském 
přeboru v rapid šachu mládeže a také v mezinárodní Lize měst. Na Mistrovství Moravy 
a Slezska mládeže obsadil 5. místo, a tím si vybojoval postup na Mistrovství České 
republiky, které se uskutečnilo v březnu letošního roku. O talentu našeho mladého 
šachisty svědčí i to, že pravidelně nastupuje v družstvech šachového oddílu SK Slávia 
Orlová, kde úspěšně bojuje mezi dospělými na okresní i krajské úrovni, také je platným 
hráčem prvoligového družstva mladšího dorostu, které bojuje o postup do extraligy 
mládeže. 
Jsme rádi, že Vítek úspěšně reprezentuje naši školu a šíří jméno naší obce.  
 
Největší úspěchy v roce 2011/ 2012 
Ostravský koník – 1. místo v rapid šachu mládeže 
Liga měst – 1. místo v kategorii do 12 let 
Zisk titulu okresního přeborníka v rapid šachu do 14 let 
Krajský přebor v rapid šachu – 1. místo (turnaj Orlová) a 3. místo (turnaji ve Frýdku - 
Místku) 
Mistrovství Moravy a Slezska v šachu – 2. místo do 14 let 
EUROLIGA měst – 1. místo  
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V ý t v a r n é  s o u tě ž e 
 
Výtvarná soutěž SmVaK, a.s. Aquqlia „Voda a příroda“  
Dne 27.6.2012 obdrželi tři naši žáci – Alexandr Schneller (4. tř.), Jan Byrtus a Daniel 
Pilc (3. tř.) odměnu za účast ve finále této výtvarné soutěže, kterou byl kufřík plný 
výtvarných potřeb.  
Naše škola zaslala do soutěže největší počet prací a získala tak zvláštní cenu pro školu – 
počítač. Počítač bude sloužit dětem v knihovně školy k jejich dalšímu sebevzdělávání. 
Soutěž proběhla pod vedením paní učitelky Mgr. Eleny Kijonkové.   
 
Soutěž „Požární ochrana očima dětí 2012“ 
V tomto školním roce se naši žáci zapojili do soutěže vyhlášené Sdružením hasičů 
Čech, Moravy a Slezska s názvem „Požární ochrana očima dětí 2012“. Do ní zaslali 
několik výtvarných i literárních prací a velmi hezky se umístili. 
Žáci byli hodnoceni v několika kategoriích. Žákyně 2. ročníku Viktorie Mžyková se 
umístila v okresním kole na 3. místě, Viktorie Witoszková, Dominik Kryska a Richard 
Górecki ze 6. třídy na 1., 2. a 4. místě, Dominik Gřešica z 8. třídy na 4. místě a největší 
radost všem udělala žákyně 9. třídy Kateřina Mojzyszková, která obsadila 1. místo 
v okresním i v krajském kole.  
Diplomy a věcné odměny žáci obdrželi na Hasičském záchranném sboru MSK 
v Karviné, kde si taky mohli prohlédnout hasičskou techniku.  
 
 
Žá c i  s  v y n i k a j í c í m  p r o s pě c h e m  v e  š k .  r o c e  2 0 1 1 / 1 2 
 
1. třída 
Babinský Adam, Blatoň Dorian, Botur Marek, Dobrovolná Tereza, Feber Lubomír, 
Kelemanová Elena, Kijonka Adam, Kiselová Denisa, Kleinová Adriana, Lacko Martin, 
Medulová Jana, Neumann Filip, Ostrówková Veronika, Perutka Patrik, Pryczek Adam, 
Sáňková Dominika, Sepešiová Viktorie, Tobola Vojtěch, Trnková Sabina, Vija David 
 

2. třída 
Cieslarová Kateřina, Fierla Vojtěch, Fukala Václav, Grossová Michaela, Hrubčín 
Ondřej, Motyková Lucie, Mžyková Viktorie, Novotná Barbora, Papalová Natálie, 
Przybyla Adam, Šipka Tomáš, Šnapková Nela, Štefánková Tereza, Targosz Jiří, 
Wnetrzak Adam, Žahourek Daniel, Žídková Kateřina 
 

3. třída 
Baierová Kateřina, Bartečková Markéta, 
Byrtus Jan, Górecká Linda, Greco Alexandr, 
Kolková Michaela, Krzystek Jakub, Littnerová 
Barbora, Mazurková Lucie, Monczková 
Barbora, Oškerová Kristýna, Pilc Daniel, 
Perutková Petra, Plevová Sandra, Rusek 
Benedikt, Rzeszutek Lukáš, Salavová Nikol, 
Sikora Tomáš, Vaculík Jiří, Vitoň Filip, 
Ženíšek Tadeáš Alexandr 
 

4. třída 
Adamczyk Jiří, Cieslarová Pavla, Erhardtová Natálie, Hradil Matyáš, Chmiel Vojtěch, 
Chromíková Tereza, Kúdelová Petra, Pavlovski Vít, Schneller Alexandr, Suchanková 
Veronika, Štefaniková Karolína, Telegová Veronika 
 

3. třída 
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5. třída 
Boturová Barbora, Gilarová Veronika, Hanková Lenka, Janíčková Gabriela, Kiselová 
Klaudie, Kubešová Klára, Macurová Veronika, Pleva Igor, Sztwiertniová Anežka, 
Šustíková Kateřina, Trnená Lucie, Trnená Kristýna 
 

6. třída 
Branny Vítek, Górecki Richard, Krůlová Lucie, Kryska Dominik, Salavová Aneta, 
Venclová Kristýna, Witoszková Viktorie 
 

7. třída 
Botur Filip, Kubatková Magdaléna, Témová Eliška, Vronková Kateřina, Zuziaková 
Nikola 
 

8. třída 
Bura Radek, Čimbora Daniel, Grešica Dominik, Hanusková Tereza, Jelenová Soňa, 
Koltonová Petra, Komínková Gabriela, Kostka Vít, Kubiček Richard, Ligocká Kateřina, 
Mrakwiová Tereza, Piačková Denisa 
 

9. třída 
Grabcová Tereza, Hajtmanová Kateřina, Hübnerová Renáta, Kaniová Kateřina, 
Lehocký David, Mojźsyszková Kateřina, Morončíková Nikol, Muresanová Markéta, 
Novočková 
Denisa 
 
 
 
 
 
 
 
 

 
 

S l a v n o s t n í  z a k o nč e n í  š k o l n í h o  r o k u  2 0 1 1 / 2 0 1 2   
 
V posledním červnovém týdnu byli tradičně přijati starostou obce nejlepší žáci II. 
stupně místní základní školy a žáci deváté třídy. 
 
Nejlepší žáci za školní rok jsou tito:   
6. třída              Richard Górecki, Dominik Kryska, Kristýna Venclová  
7. třída              Filip Botur, Magdaléna Kubatková, Nikola Zuziaková  
8. třída              Vít Kostka, Tereza Hanusková  
9. třída              Renáta Hübnerová, Denisa Novočková  
Přijetí se konalo v úterý 26. června na 
obecním úřadu. Jmenovaní byli oceněni jak 
za výborné studijní výsledky, tak za 
mimoškolní činnosti a reprezentaci školy a 
obce. Starosta daroval dětem pamětní listy, 
krásné knihy a nechyběla ani sladká 
odměna. Během malého občerstvení 
probíhala neformální beseda se starostou a 
ředitelem školy Mgr. Lindertem, který žáky 
doprovázel. 
 

9. třída  
při svém 
posledním 
vystoupení. 
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Rozloučení s „deváťáky“  
následovalo ve středu 27. června. Žáci tímto slavnostním způsobem v obřadní síni 
obecního úřadu ukončili základní školní docházku. Přišli v doprovodu třídní učitelky 
Mgr. Matochové a ředitele školy. Jako 
památku na tento den žáci obdrželi 
z rukou starosty pamětní list a plnicí pero 
s jejich křestním jménem. Další část 
přijetí již probíhala neformálně. Žáci 
s lehkou nostalgií zavzpomínali na právě 
končící školní léta, která jim zůstanou 
stále uložena v paměti. Podělili se o své 
prázdninové plány. 
Školní docházku letos ukončili tito žáci: 
Marek Dadok, Michal Hanusek, David Lehocký, Lukáš Macura, Karolína Górecká, 
Tereza Grabcová, Veronika Grycová, Kateřina Hajtmanová, Renáta Hübnerová, Zuzana 
Chudobová, Kateřina Kaniová, Kateřina Mojzyszková, Nikol Morončíková, Markéta 
Muresanová, Denisa Novočková, Hana Rusková, Zuzana Stanieková a Zuzana 
Sznapková. 
 
Společný závěr školního roku  
proběhl  klasicky na nádvoří základní školy v pátek 29. června. Kromě vedení školy byli 
jako každoročně přítomni i někteří hosté – starosta obce Ing. Ladislav Rosman, 
pracovnice OÚ p. Čempelová, předseda SRPŠ p. Libor Kysel a zástupce vedení 
Elektrárny Dětmarovice. Pro prvňáčky to bylo ukončení roku prvního, pro žáky 9. třídy 
roku posledního. Pro obě třídy je to významný krok v jejich životech.  
Nejlepším žákům z jednotlivých tříd rozdala zástupkyně ředitele školy Mgr. Jana 
Brožková knižní odměny. A pak už žákům velice rychle třídní učitelky rozdaly ve 
třídách vysvědčení.   
 

 
C o m e n i u s  R e g i o  
 
Projekt Partnerství Comenius Regio, do kterého se obec zapojila v září 2012, bude 
probíhat do června 2014. Zahrnuje spolupráci mezi obcí Dětmarovice a polskou obcí 
Haźłach. Jeho součástí je i spolupráce základních škol těchto příhraničních lokalit.   
 

 
 

Ve dnech 4. a 5. listopadu 2012 se uskutečnila návštěva pedagogů 
ze Základní školy v Haźłachu v našem regionu. 
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Návštěva zástupců naší základní školy v Polsku se uskutečnila ve dnech 2. a 3.12.2012. 
 

 
 

Žáci obou partnerských zemí se zúčastnili dne 17.12.2012 florbalového turnaje  
„ZŠ Dětmarovice versus ZŠ Haźłach“. 
 
Blíže o projektu Comenius regio i jednotlivých akcích, které naše škola společně s obcí 
Haźłach uspořádaly, najdete v kapitole Ze života obce na str. 34-35/12 tohoto dílu 
kroniky obce. 

 
 

C o  v í m  a  c o  d o v e d u   
 
V úterý 20. listopadu se družstvo 
žáků 9. třídy zúčastnilo 3. ročníku 
soutěže „Co vím a co dovedu“. 
Soutěžící postupně plnili celou řadu 
nejen vědomostních úkolů z oblasti 
přírodovědné, humanitní, jazykové, 
matematické, ale vyzkoušeli si také 
netradiční sportovní disciplíny. 
Konečné pořadí soutěže určil součet 
bodů dosažených na celkem 9 
stanovištích. Družstvo, ve složení 
Ladislav  Keklák, Vít Kostka, Richard 
Kubíček, Daniel Čimbora, Radek Bura, Petra Koltonová, Gabriela Komínková a Tereza 
Hanusková, obsadilo 2. místo z devíti základních škol okresu Karviná.   
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Ze  š k o l n í  d r u ž i n y  
 
Školní družina pořádá během školního roku několik velice zdařilých akcí. Ve školním 
roce 2011 - 2012 to například byly: 
 

Masopust  
Již potřetí připravily vychovatelky Masopust. Děti přišly v nápaditých maskách 
průvodem k budově obecního úřadu, kde zatančily a zazpívaly, za což byly odměněny 
nějakými dobrotami. Poté jejich cesta směřovala k Hospůdce na statku. Tam opět 
předvedly svůj nacvičený program. Pak se šly posadit na lavice, zbaštit koblížky, které 
k Masopustu neodmyslitelně patří, a ohřát čajem. 

   
 

Tanec u obecního úřadu. I vychovatelky jsou vždy v maskách. 
 

Den Dětí ve školní družině 
Ten letošní nesl název „Kloboučkový“, což znamenalo pro děti a rodiče vyrobit k jejich 
svátku tu nejnápaditější pokrývku hlavy. 
A že se vskutku vydařil, dokládají fotografie, na 
kterých to hýří skvělými nápady a zručností nejen dětí, 
ale hlavně rodičů, kteří se ve velké míře zapojili do 
této akce. Svou ochotou, umem a pomocí tak přispěli 
k pěkné oslavě svátku dětí. 
Ta proběhla v pátek 1.6.2012. Její součástí byl průvod 
obcí, poté následovaly různé sportovní a společenské 
soutěže v prostorách ŠD. 

 
 

N á v š tě v a  o r n i t o l o g a  v  m a t eř s k é  š k o l e 
 
Do Mateřské školy v Dětmarovicích Koukolné přišel na besedu pan Ing. Jan Hartl, 
velký znalec a ochránce našich opeřenců. 
Během více než hodinového poutavého vyprávění se děti dozvěděly spoustu 
zajímavostí… Např. proč se kalous nazývá ušatý, že dlask umí rozlousknout i pecku 
z třešně, kde sídlí sova pálená, že jedině brhlík umí šplhat hlavou dolů a čejka nazývá 
bahňák. Děti si mohly ptáčky, o kterých jim pan Hartl vyprávěl, nejenom prohlédnout 
na DVD, fotografiích či vycpaných exponátech, ale současně na zvukových nahrávkách 
slyšet jejich hlasy, a tak slyšet takového zvonohlíka, byl zážitek pro nás všechny. Pan 
Hartl děti poučil, jak nejlépe se o ptáčky mají v zimě starat a co dělat, když najdou 
v přírodě zraněného ptáčka.  
Bylo to velmi poučné povídání. 
Děti se již těší na jaro, kdy se společně s panem Hartlem vydají do volné přírody a 
budou pozorovat a poslouchat ptáčky a budou mít i možnost vidět odchyt a kroužkování 
některých z nich. 
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Z č i n n o s t i  ZU Š 
 
Koncerty Základní umělecké školy Rychvald  
27. března se někteří žáci dětmarovické pobočky zúčastnili tradiční akce „Mámo, táto, 
hraj se mnou“. Ta se koná v koncertní síni ZUŠ v Rychvaldě. 
6. června se někteří odvážní účastnili Rychvaldského slavíka, soutěže amatérských 
zpěváků. V porotě zasedl i starosta naší obce Ing. Ladislav Rosman. 
19. dubna se konal ve sňatkové síni zdejšího obecního úřadu Jarní koncert. Vystoupili 
žáci všech hudebních oborů z pobočky Dětmarovice. 
Měsíc červen je tradičně měsícem loučení s uplynulým školním rokem a dobou, kdy se 
hodnotí práce za toto období. Ve čtvrtek 7. června 2012 odpoledne se v obřadní síni 
Obecního úřadu Dětmarovice představili na svém závěrečném koncertu nejlepší žáci 
Základní umělecké školy  Rychvald, pobočky Dětmarovice. Bylo to velice pestré a 
příjemné hudební defilé.  
Děti, zásluhou vysoce kvalitní práce učitelů ZUŠ, předvedly velmi dobré výkony. 
Zjištění, že počet zájemců o výuku hry na různé hudební nástroje a zpěv v obci roste a 
děti si přibírají k původním oborům další nástroje, je určitě příjemné. A tak jsme měli 
možnost slyšet dua kytarová, flétnová, klavír s flétnou, zpěv s doprovodem klavíru a 
samozřejmě i sólová vystoupení.  
 

Nejlepší žáci ZUŠ, pobočka Dětmarovice 
• Viktorie Mžyková - obor zpěv a flétna 
• Jiří Targosz - obor zpěv a klavír 
• Barbora Littnerová - obor klavír 
• Sandra Plevová - obor klavír 
• Kateřina Šustíková - obor klavír 
• Monika Večeřová - obor zpěv 
• Daniel Čimbora - obor kytara 

• Filip Botur - obor kytara 
• Renata Hübnerová - obor klavír 
• Hanka Strončková - obor flétna 
• Lucie Krůlová - obor zpěv a flétna 
• Aneta Bednárová - obor klavír 
• Branny Michael - obor klavír 

 

Učitele ZUŠ Rychvald, v čele s paní ředitelkou Vlastou Matonogovou, dokážou děti 
nejen naučit hře na hudební nástroj, ale umí je zároveň motivovat k dalšímu studiu, a to 
i svým vlastním příkladem. A právě s touto myšlenkou vznikl díky paní učitelce hry na 
klavír Růženě Andrsové Koncert učitelů.  
Proběhl opět v komorním prostředí obřadní 
síně obecního úřadu ve čtvrtek 14. června 
v podvečerních hodinách. V dramaturgicky 
zajímavém  hudebně-poetickém programu 
vystoupili učitelé ZUŠ Rychvald. Jejich 
hudební výkony byly na vysoce profesionální 
úrovni. Všechny potěšila hojná účast nejen 
žáků, ale i ostatních občanů. Kytičky na závěr 
předané starostou obce a slova poděkování 
pak toto příjemné odpoledne zakončily. 
 
 
 
13. prosince se žáci místní pobočky ZUŠ rozloučili s kalendářním rokem na svém 
Vánočním koncertu. Opět ve sňatkové síni. Jako na všech předchozích koncertech i 
tentokrát ukázali, že chvíle strávené u hudebního nástroje nejsou zbytečné. 
Ti nejlepší pak vystoupili v rámci programu velkého vánočního koncertu, který se konal 
v místním kostele 16. prosince. 

Po koncertu učitelů (zleva): Ing. Ladislav Rosman, Taťána Čempelová, 
vedoucí pobočky Jaroslava Kutálková a ředitelka ZUŠ Vlasta Matonogová. 
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Areál Sportovního klubu Dětmarovice. 
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Z č i n n o s t i  S K  
 
Podzimní část sezóny 2011/12 přezimovali naši fotbalisté na hezkém třetím místě 
tabulky krajského přeboru. V dobrých výsledcích pokračovali i v jarní části soutěže. Na 
lavičce trenéra Petra Czyže vystřídal v posledních 8 zápasech Miroslav Čopjak. Krátce 
před ukončením soutěže se fotbalisté propracovali na čelo tabulky, nakonec skončili na 
stejném místě, jako zimovali, tedy na třetím místě.  
V novém ročníku soutěže v podzimní části 2012/13, přestože naši borci patřili mezi 
horké favority, již to tak veselé nebylo. Úspěchy se střídaly s neúspěchy, kdy někdy 
vyšli střelecky zcela naprázdno. Zakončení hry se jevilo jako největší slabina zkušeného 
týmu, který ukončil fotbalový půlrok na osmém místě. Je to škoda, protože v příštím 
roce v jarní části soutěže se bude manko již těžko dohánět. 
 
 
V í t ě z e m  f u t s a l o v é  l i g y  js o u  Dě t m a r o v i c e  
 
Nejvyšší soutěž Karvinské futsalové ligy ročníku 2011-2012 letos vyhrál tým Ligo 
Dětmarovice.  
Úroveň tohoto ročníku šla oproti 
předchozím sezonám ještě více 
nahoru. Kvalitu soutěže dodali třeba 
hráči Celostátní ligy v sálovce ze 
stonavského Premia, nastupující v 
barvách celku Kopex Dakol. 
Dětmarovice v semifinále vyřadily 
obhájce loňského prvenství Frisco. 
Měly navrch fyzicky, protože soupeř 
po vyloučení hráče ve čtvrtfinále točil 
na hřišti už jen šest lidí a to bylo 
hodně náročné. Celý finálový turnaj 
byl náročný. Hráči museli předvést opravdu maximum, aby dosáhli na vítězství. Letošní 
ročník určitě patřil k těm nejpovedenějším a nejkvalitnějším.  
Finálové obsazení bylo asi trochu překvapivé, ale zase ne tak moc, protože Dětmarovice 
patří ke stabilním a předním účastníkům soutěže. Jejich prvenství je zasloužené. Hrály 
pěkný futsal a hráči ke svým úkolům přistupovali velmi zodpovědně.  
Výsledky našeho týmu: 

� Čtvrtfinále:   Dětmarovice – Kopex Dakol     7:3 
� Semifinále:   Frisco – Dětmarovice                3:5  
� Finále:   Dětmarovice – Kooperativa      5:3 

 
 
Z č i n n o s t i  TJ  S o k o l 
 
BST/Billard - Snooker Team Dětmarovice           
V Dětmarovicích vznikl nově oddíl kulečníku, 
registrovaný pod Tělocvičnou jednotou Sokol 
Dětmarovice dne 8.3.2012. Hrají hlavně 
snooker. Rádi by také uvítali ve svých řadách 
hráče poolu i karambolu.  
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Hraje se v restauraci Pod kaštany. K dispozici jsou: stůl snooker 12 stop, stůl pool 8 
stop a stůl karambol 7 stop. Dále je možno hrát karambol na stole 6 stop v sokolovně 
TJ, a to v Po - Pá od 1500 do 2100 hod. a So - Ne od 800 do 2100 hod. Herní doba v 
restauraci je závislá na provozní době, a to denně od 1130 do 2200 hod. 
Předsedou oddílu je Libor Téma.   
 
První ročník turnaje O putovní pohár starosty obce se 
povedl. 
S podporou starosty obce Dětmarovice a starosty TJ 
Sokol Dětmarovice zorganizovali členové našeho 
kulečníkového oddílu první turnaj ve snookeru O 
putovní pohár starosty obce. Věnovali přípravám dost 
času a úsilí a odrazilo se to v kvalitě. Z našeho oddílu se 
zúčastnili jak příprav, tak i samotného turnaje: Libor 
Téma, Jiří Michalík, Radim Wawrzyczek, Václav 
Michalčík, ale díky patří hlavně hostům ze Studénky 
Cyrilu Perrettemu (původem z francouzského Grenoblu), 
Michalu Brzicovi a kolegovi z havířovské ligy Marku 
Dospivovi.  
Díky herní kvalitě hostů měl turnaj velmi dobrou 
sportovní úroveň. Důstojnosti turnaje přispěly jak nové oddílové dresy a jednotný oděv 
„code B“, tak i přítomnost starosty TJ Sokol Ing. Marka Svrčiny. 
První místo a putovní pohár získal na rok bez ztráty framu Cyril Perrette, druhý skončil 
Marek Dospiva a třetí Libor Téma.  

 
 
Přátelské utkání ve stolním tenisu 
V sobotu 14.4.2012 se uskutečnilo ve zdejší sokolovně přátelské utkání ve stolním 
tenisu mezi polským klubem LKTS Victoria Haźlach a TJ Sokol Dětmarovice.  
Hráči polského oddílu a naši stolní tenisté navázali přátelské kontakty, když první 
vzájemné stolně tenisové setkání proběhlo v listopadu 2011 v polském Haźlachu a nyní 
přijeli porovnat svoji výkonnost polští borci k nám do Dětmarovic.  
V prvním utkání zvítězilo naše družstvo mládeže 12:6 a ve druhém utkání zvítězili 
polští stolní tenisté nad naším družstvem dospělých 6:12. Utkání se zúčastnilo celkem 9 
hráčů mládeže, 9 dospělých a fandilo kolem 20 česko-polských přihlížejících.  
Pro hosty bylo připraveno v sokolské kuchyni pohoštění, které se protáhlo do pozdních 
nočních hodin. Všichni se rozcházeli s dobrým pocitem sportovního přátelství, které 
bude mezi oběma kluby pokračovat.  
 
 

Zleva dole:  
Václav Michalčík,  
Radim Wawrzyczek,  
Libor Téma,  
Cyril Perrette.  
Zleva nahoře: 
Jiří Michalík,  
Marek Svrčina,  
Michal Brzica  
a Marek Dospiva. 
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Sraz vícemístných kol v Dětmarovicích 
Ve dnech 10. - 12.8 2012 proběhl na sokolském 
hřišti již 8. sraz vícemístných kol, který je 
pořádán každé dva roky. Účastníci se sjeli 
v pátek v odpoledních až večerních hodinách. Za 
doprovodu skupiny Minimax si někteří zazpívali 
a všichni pobavili. Probrali sobotní trasu a 
v nočních hodinách šli spát. 
Ráno účastníky vzbudil vytrvalý déšť, a proto 
byl odložen plánovaný start až na 1030 hod. 
Někteří účastníci především s malými dětmi 
nebo naopak v důchodovém věku jízdu na kole 
ze zdravotních důvodů vzdali. Většina ale 
oblékla pláštěnky a vydali se cestou přes Polsko 
do Šilheřovic.  
V restauraci Dolní Dvůr měli připraven chutný oběd. Ten si bylo možné vybrat z pěti 
jídel. Jelikož museli změnit z důvodu nepříznivého počasí trasu, byli v restauraci o 2 
hodiny dříve, ale nikomu to nevadilo a ti, co neřídili, si dali i grog na zahřátí. V průběhu 
oběda se umoudřilo počasí a ti, kteří si vezli kola na autech, je sundali a pokračovali 
dále na kole. Cíl byl v Darkovičkách ve vojenské tvrzi. Po bunkru přítomné provedl 
zkušený průvodce a všem se návrat do historie o 74 let líbil. 
Po prohlídce se peloton vrátil zpět na sokolské hřiště do Dětmarovic, kde byl připraven 
vynikající gulášek. Po provedené hygieně a hlavně teplé sprše se všichni při zpěvu a 
tanci bavili až do pozdních nočních hodin. 
V neděli ráno přišla chvíle nejsmutnější, a to je loučení. Po snídani se většina vydala na 
dalekou cestu. Nejvzdálenější účastníci byli z Klatovska a Liberecka.  
I přes nepřízeň počasí se výletu zúčastnilo celkem 69 velocipedistů, včetně dětí. Další 
spousta lidí přišla posedět v pátek i sobotu k táboráčkům. 
Je skvělé, že tito lidé tolik populární televizní zábavu vyměnili za příjemné posezení 
s přáteli. 
 
 
Z č i n n o s t i  z a h r á d k ář ů  
 
Český zahrádkářský svaz oslavil v letošním roce 55. výročí od svého založení, což 
chtěli zahrádkáři v celé republice oslavit svou činností, aby se prezentovali jako aktivní 
zájmové sdružení. 
Ani naše organizace nechtěla zůstat pozadu a orientovala v tomto duchu svou činnost, 
se záměrem přispět ke kulturně společenskému dění v obci. 
 
Velikonoční výstava 
I když se příroda začátkem roku potýkala s krutými mrazy, což podle pranostik k únoru 
patří, pěstitelé už museli myslet na jaro. Dětmarovičtí zahrádkáři už tradičně vítají 
příchod jara velikonoční výstavkou ve svazové klubovně. Letos se uskutečnila ve dnech 
30. – 31. března a 1. dubna s možností návštěvy od 900 do 1700 hodin. 
V těchto dnech se již jaro probouzí, všechno raší, obdivujeme první květiny. Zkrátka 
rodí se nový život, jehož symbolem je bezesporu vajíčko, které si lidé na velikonoce 
zdobí už od pradávna. 
A tak na výstavě vytvořili p řehlídku „kraslic“ z nejrůznějších materiálů a velikostí. 
Nechyběla ani vejce ve tvaru dortu, ať už klasického nebo tzv. 3D potaženého 
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marcipánem. Mě, jako kronikářku, 
nejvíce zaujalo pštrosí vejce, na 
kterém byl namalován pár v 
historickém dětmarovickém kroji.     
Protože to byla výstava velikonoční, 
tak nescházely ani další typické 
velikonoční dekorace či pochoutky. 
Návštěvníci měli také možnost 
posedět v areálu svazové zahrady při 
kávě nebo vínečku a poklábosit.  
 
 
 
Soutěže na Medových dnech 
U příležitosti 55. výročí založení Českého zahrádkářského svazu se zahrádkáři rozhodli, 
že na Medových dnech vzdají hold jabloni a jablku – symbolu snad každé zahrádky i 
života. Jabloň nás okouzluje na jaře v rozkvětu, na podzim, když je obdařena svými 
plody či později barevnými listy a na kráse jí neubírá ani sníh v zimě. 
O přednostech jablka v životosprávě člověka není třeba dlouze psát. Proč tedy neoslavit 
tento strom života a jeho plod? 
Zahrádkáři každoročně u příležitosti této výstavy vyhlašují soutěž pro širokou veřejnost. 
Letos na výše uvedené téma vyhlásili dokonce soutěže dvě: 
1. soutěž „Jabloň – symbol života“ 
Úkolem bylo ztvárnit libovolnou technikou krásu jabloně (malba, kresba, koláž, 
keramika, apod.). Tuto soutěž uvítaly především děti, školáci a mládež. Mohly zde 
poměřit své výtvarné schopnosti.  
Nápadů bylo mnoho. Mohli jsme vidět jabloně papírové, keramické, vyřezávané ze 
dřeva, drátkované, ale i marcipánové a mnohé další. Velice upoutaly kolektivní práce 
školní družiny, keramických kroužků nebo mateřských škol.  
Nejhezčí exponát v této soutěži vyhodnotili sami návštěvníci opět formou odevzdaných 
lístků, které obdrželi při vstupu do sálu.  Určili tak jednoznačně pořadí 17 výstavních 
exponátů.  
Jako první byl oceněn Jablkový strom 
s rodinou Červíkových, autora Richarda 
Goreckého, který zvítězil s počtem 249 
hlasů. 
S počtem hlasů 166 se umístila na druhém 
místě expozice školní družiny. Návštěvníci 
zde ocenili originalitu a pestrou škálu 
nápadů ztvárnění hlavního tématu soutěže. 
Nejvíce zaujala jabloň s jablíčky z vlny. Na 
třetím místě se pak umístil keramický 
kroužek paní Evy Szyroké s krásně 
propracovaným keramickým modelem, získal 129 hlasů. Tito výherci budou při 
slavnostním vyhodnocení odměněni starostou obce. 
Na čtvrtém místě se umístila mateřská škola Koukolná – 120 hlasů, zaujal i „textilní“ 
model jablka paní Marušky Hanuskové, který získal 60 hlasů nebo marcipánoví 
nešikové Pat a Mat zasypaní jablky, autorky paní Febrové, 59 hlasů. Poděkování ale 
patří úplně všem, kteří se do soutěže zapojili, dětem i učitelkám, kteří opět odvedli kus 
krásné práce. 

Celkový záběr na část výstavky.  
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2. soutěž „O nejlepší jablkovou 
dobrotu“ 
Ta byla určena především hospo-
dyňkám - cukrářkám. Vykouzlit 
něco z mnoha dobrůtek, které lze 
udělat z obyčejného jablka. Když se 
člověk zamyslí, kolik se zde nabízí 
možností, nápověda je skoro 
zbytečná. Od lahodných moučníků, 
zavařenin, moštů, marmelád až po 
kalvados. Šel by vytvořit dlouhý 
seznam.  
Hospodyňky vykouzlily a předložily 
lahodné a krásné jablkové moučníky 
- záviny, zákusky, mřížkové koláče, které v neděli odpoledne pěkně zamotaly hlavy 
degustační komisi. 
Z celkem 11 soutěžních výtvorů bylo první místo uděleno paní Boženě Janulkové 
z polského Godowa z družebního včelařského spolku, druhé místo paní Janě Dzialové a 
třetí paní Janě Stáňové.  
Podle sdělení členů komise byla volba velmi těžká, protože všechny moučníky byly 
chutné a zajímavé.  

 

Vítězný recept - moučník „Šarlotka“ 
 

Těsto:  
� 4 žloutky 
� 10 dkg másla 
� 1 sklenice moučkového cukru 
� 2 sklenice hladké mouky 
� 1 sklenice polohrubé mouky 
� do mouky přimíchat 1 lžičku prášku do pečiva 
� 1 kelímek zakysané smetany 

Náplň: 
� asi 1 kg strouhaných jablek 
� ovocná galaretka  
� mletá skořice 
� cukr 

Postup: 
Všechny přísady smícháme a vypracujeme hladké těsto. Toto rozdělíme na dva díly, jeden díl necháme lehce 
odpočinout v lednici (po dobu přípravy náplně), pak rozválíme na vymazaný a vysypaný plech. Druhou 
polovinu dáme do mrazáku ztuhnout. 
Chutná, sladká jablka oloupeme a nastrouháme na hrubé slzičky. Vymačkáme přebytečnou šťávu a přidáme 
jednu ovocnou galaretku. Pokud jsou jablka kyselá, můžeme přidat cukr podle chuti. Dobře rozmícháme a 
rozetřeme na připravené těsto, posypeme mletou skořicí. Druhou polovinu těsta z mrazáku nastrouháme na 
hrubém struhadle rovnoměrně na jablkovou náplň tak, abychom vytvořili souvislou vrstvu. 
Pečeme na 180oC asi 50 minut, do zrůžovění. Dobrou chuť! 
 
Všichni, kteří se zapojili do soutěží, představili nejen své tvořivé schopnosti, ale i 
významně přispěli k obohacení letošních Medových dnů. 
Ti nejúspěšnější v obou soutěžích byli jako vždy odměněni starostou obce.  

Mřížkový koláč 
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Z č i n n o s t i  o c h r á n ců  p ř í r o d y  
 
Pohádkový les 22. 9. 2012  
Tuto oblíbenou akci začínají připravovat již před letními prázdninami zajišťováním 
vhodného termínu. Hned začátkem  září vyrobili některé nové masky a perníkovou 
chaloupku, udělali brigádu na Stezce zdraví a vymýšleli nové zábavné úkoly pro děti.  
Brigáda na Stezce zdraví se koná obvykle 14 dní či týden před akcí, aby byla zajištěna 
pěkná a bezpečná procházka lesem. Vždy je tam dost práce (spadlé stromy, větve, 
zarostlý chodník, narostlé větve do trasy chodníku, místy také spousta odpadků).  
Na hřiště obstarali občerstvení, na akci pak dopravili atrakce, soutěže…  Vše organizují 
tak, aby to byla aktivní hra pro děti a zároveň relaxace a místo setkávání pro jejich 
dospělý doprovod. Trochu je potrápilo počasí, do poslední chvíle nevěděli, zda se počasí 
umoudří a nebude pršet. 
Příjemným překvapením letos bylo vystoupení začínající hudební kapely z Věřňovic, 
které však později nepřálo počasí a musela předčasně svůj program ukončit.  
Pro zajímavost přehled letošních stanovišť: 
1 - Večerníček, 2 - Amálka a vodník Česílko, 3 - Štaflík a Špagetka, 4 - Maxipes Fík, 5 - 
Krakonoš a skřítci, 6 - Mach a Šebestová, 7 - Rumcajs a Manka, 8 - Perníková 
chaloupka, 9 - Maková panenka a motýl Emanuel, 10 - Křemílek a Vochomůrka, 11 - 
sokolské hřiště (poslední razítko, soutěže, atrakce a hry, občerstvení).  

 
Na začátku účastníky tradičně přivítali Večerníčci a předali jim mapku s rozmístěním 
jednotlivých stanovišť. 
Na  stanovištích byly kromě hezkých postaviček připraveny pro děti úkoly, za které byly 
po jejich splnění odměněny a dostaly do mapky razítko. Úkoly jsou pokaždé jiné, od 
logických úloh až po hod kouzelným sluchátkem. Nakonec děti obdržely diplom, 
tentokrát od Křemílka a Vochomůrky. 
Cíl a poslední razítko čekalo na děti a jejich doprovod (rodiče, prarodiče a známé) na 
sokolském hřišti, kde si dospělí odpočinuli a poklábosili při občerstvení a děti si pohrály 
a zasoutěžily.  Čekaly je tam pamětní mince s Večerníčkem, podkůvky pro štěstí, 
projížďka na koníkovi, oblíbené chůdy, lezení po lanech, hod kroužky na čápa, soutěž 
v lukostřelbě (vyhodnocení prvních tří míst, zájem o vyzkoušení své šikovnosti byl i od 
dospělých), možnost opékat si párek na ohništi apod.   
Dle reakcí dětí a dospělých se akce i letos přes napětí s vrtkavým počasím vydařila a to 
pořadatele velmi potěšilo. Sešlo se opět hodně účastníků, přestože se v obci konaly další 
dvě zajímavé akce.  Celkový počet byl kolem 550 lidí, z toho bylo přes 160 soutěžících 
dětí.  
To vše zvládají členové ZO ČSOP Dětmarovice, ale také jejich přátelé a rodinní 
příslušníci. Organizace má málo členů, proto je každá ruka dobrá. Když někdo 
onemocní nebo mu účast překazí náhlá událost, musejí improvizovat.  

Pohádkové 
postavy 
z jednotlivých 
stanovišť. 
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Z č i n n o s t i  m y s l i v ců  
 
Myslivecký rok 2011 – 2012 
Honitba má 758 ha honebních pozemků, které se nacházejí na 13,5 km2. Postarat se o 
zvěř na tak velké rozloze, není jednoduché.  
Členská základna  
Čítá pouhých 14 členů. Ve sledovaném období nikdo neubyl ani nepřibyl. Průměrný věk 
činí 56 let a 6 měsíců. Celorepublikový průměr stáří myslivců se téměř neliší. Jiné 
organizace jsou na tom i daleko hůře, což je v současnosti problém téměř všech 
zájmových a podobných organizací. Získávání nových členů je velmi složité a je to 
celospolečenský problém.  
Kromě řádných členů mají naši myslivci ještě jednoho mysliveckého hosta a dva nové 
adepty na myslivce. Pokud úspěšně ukončí myslivecký kurz, mohli by rozšířit a trochu i 
omladit řady místních myslivců. 
Schůzová činnost 
Na myslivecký rok bylo naplánováno 12 členských schůzí a jedna výroční. Schůze se 
řídily schváleným programem. Průměrná účast činila 69,6 % a byla o 6 % vyšší než 
v předešlém roce.  
Lovecká kynologie 
Občanské sdružení myslivců (dále OSM) se stále potýká s problémem loveckých psů. 
V současné době disponuje 4 lovecky upotřebitelnými psy, což je na hranici zákona. Jak 
stárnou členové, tak stárnou také psi, a to 7 krát rychleji než lidé. Někteří členové by 
psa mohli mít, ale z neznámých důvodů tomu tak není. Staré myslivecké přísloví říká: 
„Myslivec bez psa je jen poloviční myslivec.“ 
Péče o zvěř 
V rámci péče OSM úzce spolupracuje s Honebním společenstvím Rovina. Společně byl 
vypracován dlouhodobý program léčení zvěře, a to v roce 2000. Ozdravné akce 
probíhaly vždy v lednu, ale po novelizaci veterinárního zákona vstoupila do tohoto 
léčení veterinární služba, a ta od loňského roku stanovuje termíny léčby. Tu letošní 
provázely velké zmatky. Do budoucna to nevypadá růžově, myslivci mají obavy, že 
léčení nadřízené orgány zakážou, protože v rámci Evropské unie to vypadá, že Česká 
republika je jediná, která volně žijící zvěř léčí. Je to poměrně nákladná záležitost, ale 
má určitě svůj význam, protože zdravotní stav zvěře je u nás dobrý. 
S touto problematikou souvisí také úživnost honitby a zimní péče o zvěř.   
Pro zimní přikrmování měli myslivci připraveno seno, ovoce, obiloviny, obohacené 
krmné granule, solný líz a 1.300 kg žaludů a kaštanů ze základních škol 
v Dětmarovicích a Orlové. Ke krmení zvěře slouží po honitbě rozmístěných 20 krmelců 
pro srnčí zvěř, 21 zásypů pro bažanty a 20 slanisk. 
Pro zvěř byla rovněž připravena zvěřní políčka o celkové rozloze přes půl hektaru, která 
byla osazována různými plodinami – topinambury, ovsem, bobem, řepkou, hořčicí a 
podobně.  
Na vytipovaných úsecích silnice z Orlové na elektrárnu, kde nejčastěji docházelo ke 
střetům zvěře s vozidly, byly nainstalovány pachové ohradníky)* ke snížení střetu zvěře 
s vozidly. Po instalaci v chráněném úseku nebyl sražen ani jeden kus.  Instalace se 
osvědčila. Je to však finančně náročné. Pachová náplň se musí cca co 10 týdnů 
obnovovat. Pachové ohradníky se instalují na stromy, keře nebo nabité kůly podél 
silnice.  
Každoročně se provádí úklid honitby po zimě, což představuje vyčistění a dezinfekci 
krmných zařízení i sběr odpadu. 
*) O instalaci pachových ohradníků v Kronice obce 2011 na str. 97/11.  
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Lov zvěře (v mysliveckém roce 2011 – 2012) 
Zvěř Kusů Poznámka  
Srnec obecný 25 ks 8 ks srnec, 10 ks srna, 7 ks srnče 
 6 ks uhynulé sražené apod. 
Daňčí zvěř 1 ks daněla – poprvé v historii honitby 
Zajíc  0 ks nestřílejí se od roku 2008 
Bažant obecný 10 ks kohouti 
Kachna divoká 47 ks 24 ks kačer, 23 ks kachna 
Holub hřivnáč 4 ks  
Hrdlička zahradní 11 ks  
Straka obecná 1 ks  
Liška obecná 7 ks 5 ks ulovila myslivecká stráž, 2 ks ostatní 
Kuna lesní a skalní 8 ks  
Černá zvěř 2 ks 1 sele, 1 lončák 
Toulavá kočka 1 ks  

 

Lov srnčí zvěře byl splněn.  
Zajíce naši myslivci už od roku 2008 neloví, protože stavy se 
drží mezi 35-40 kusy skutečně nasčítaných, a ty chtějí 
myslivci v honitbě zachovat.  
Oproti roku 2010 se trochu zvýšil stav drobné zvěře. Zatímco 
v roce 2010 byli uloveni pouze 2 bažanti, letos to bylo o něco 
více.  
Protipólem je tlumení škodné. Sedm ulovených lišek je 
průměr, (nejvíce v roce 1997 – 18, nejméně v roce 2006 – 
pouze 2). Zdá se, že přibylo kun. Černé zvěře bylo uloveno 
málo, pouze 2 kusy. Přes zimu nebyl ani zaznamenám nějaký 
větší pohyb černé po honitbě. Příčiny mohou být různé.  
Může to být podzimní úrodou žaludů, čímž zvěř nemigrovala 
nebo výstavbou dálnice na našem i polském území a tím 
narušením migračních tahů. 
Přestože se stále objevují stopy psíka mývalovitého, nepodařilo se ve sledovaném 
období žádného ulovit. Že tady v honitbě skutečně je, dokazuje jeden kus vlakem 
přejetý. 
Poprvé v historii byl v naší honitbě uloven kus daňčí zvěře, a to daněla. Můžeme jen 
doufat, že to nebylo naposled. Zajímavostí je, že tuto danělu myslivci snědli k večeři na 
své výroční členské schůzi.  
Další novinkou byl letos poprvé nový způsob lovu vodní pernaté zvěře - u nás  
divokých kachen - podle nařízení Evropské unie. Kachny se nyní mohou lovit pouze 
neolovnatým střelivem - ocelovými broky.  
Naši myslivci ve sledovaném mysliveckém roce ulovili 375,2 kg zvěřiny, v přepočtu to 
znamená 0,49 kg na 1 ha, což je o14 dkg méně než v předchozím roce a dokonce o 25 
dkg méně než v roce 2009-2010. Tuto produkci samozřejmě nejvíce ovlivnil lov černé 
zvěře. Nejproduktivnější je však kachna. Máme jen 72 ha vodní plochy a produkce je 
0,52 kg/ha.  
V honitbě je 25 posedů a kazatelen, z toho v Lengu jich je 10. Naproti tomu na 
Wilczkově kopci není kam sednout. 
 

Brigádnická činnost 
Myslivci musí vynaložit nemalé úsilí při zajištění chodu sdružení a honitby – při 
pořádání akcí, stavbách mysliveckých zařízení, údržbě majetku, obhospodařování 

Ulovená liška 
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mysliveckých políček, apod. Jednou z největších akcí byla likvidace nepovolené stavby 
lesní chatrče na Farském kopci, kde se scházely různé podivné osoby, byl zde 
narušován klid v honitbě a navyšovaly se zde odpady. Při úklidu jich byl nasbírán celý 
vrchovatý kontejner.  
Celkově myslivci odpracovali 1.157 hodin, z toho členové 852 a rodinní příslušníci 305. 
Je však třeba podotknout, že pochůzky po honitbě, krmení zvěře a drobné práce 
v honitbě se do toho nezapočítávají.   
Kulturní, společenské a myslivecké akce 
Duben: Jarní svod psů (ohodnoceno 17 psů). Akci zajišťovali pro OMS ČMMJ Karviná.  
Květen: Cvičné střelby z brokovnice na střelnici v Karviné – Dolech.   
Červen: Okresní střelecká soutěž družstev (naši 7. místo z 15 zúčastněných). 
Září: Střelecká soutěž ze vzduchovky. 
V průběhu roku: Srnčí hody, poslední leč a myslivecký ples – akce pro členy, přátele a 
pozvané hosty. 
Starosti i obavy myslivců 
Jak se v minulých letech myslivci obávali výstavby cyklostezky, tak se také stalo. Po 
stezce neustále někdo jezdí na kolech. Kdyby jen to. Naučili se zde chodit na procházky 
lidé a nejhorší je na tom to, že se svými čtyřnohými miláčky. Venčení psů do této 
oblasti, kde je nejen honitba, ale také ptačí oblast, rozhodně nepatří. Dokonce se zde 
prohánějí milovníci adrenalinu na čtyřkolkách. Ti nepoužívají jen cesty, ale není jim ani 
cizí prohánět se po mezích, loukách, lesích či dokonce obilím či kukuřicí.  
Tento nebývalý ruch takřka znemožňuje jakýkoliv lov. Ulovit zde nějakou zvěř bude 
v nastávajících sezónách velký problém. 
Další problém je vandalismus. Okolí stezky je lemováno spoustou odpadků všeho 
druhu. Problém několikrát poškozených dopravních značek se myslivců netýká, ale 
několikrát zdevastované myslivecké zařízení ano. A to je opravdu pro OSM problém. 
Starosti, škody, práce navíc a zbytečně vynaložené finance. 
Další kapitolou je přístup některých institucí. V Lengu před pár lety vznikla Ptačí 
oblast)1 i Evropsky významná lokalita)2. Na jednu stranu státem uzákoněné chráněné 
oblasti, na stranu druhou laxnost institucí... Až se to nechce věřit. 
 
Trendem posledních let je sekat jakýkoliv porost, kácet stromy. To se děje i v oblasti za 
elektrárnou v Lengu. Likvidují se křoviny, ostružiny kolem Mlýnky, které sloužily pro 
zvěř jako zimní zásoby a krytina. Po posečení zemědělských plodin a následně i travina 
křovin u Mlýnky a Olše nebylo na mnoha hektarech kousku zelené plochy ani hmoty. 
Vzhledem k tomu, že se nacházíme v Ptačí oblasti a Evropsky významné lokalitě se to 
nechce ani věřit. V Ptačí oblasti kácíme stromy, aby ptáci neměli kde zahnízdit! 
Například myslivci zjistili, že moudivláček lužní už u Olše zcela vymizel. 

 
A mizí i meze a remízky. Za tzv totality či lidově řečeno za 
komunistů byly rozorávány meze a scelovány pozemky. Ale nyní 
se rozorávají i zbylé meze a dokonce málo používané cesty, které 
zde byly mnoho, mnoho let a nikomu to nevadí.   
Příroda okolo obce je těžce zkoušena. Máme zde dost druhů 
zvěře. Je zde možno spatřit například orla mořského, motáka 
pochopa, jsou zde morčáci, bobr či vydra. Během loňského léta 
dokonce protáhla naší honitbou na své cestě losice. 
 
)1 Viz Kronika obce 2007, kapitola Životní prostředí, str. 35/07.  
)2 Viz Kronika obce 2005, kapitola Životní prostředí, str. 33/05. 

Moudivláček lužní 
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Exkurze do Polska 
V rámci družební spolupráce mezi 
obcemi Dětmarovice a polským 
Haźlachem navázali dětmarovičtí 
myslivci kontakty s polským 
Mysliveckým sdružením Brzezie 
v Haźlachu. Byli pozváni na 
exkurzi do odchovny tetřevů 
hlušců. Návštěva byla připravena 
na sobotu 11. srpna 2012. A tak 16 
osob vyrazilo v několika autech do 
Těšína, kde přibrali polského 
kamaráda jako průvodce a ten je pak již vedl do města Wisla. Zde je přivítal zástupce 
Nadleśnictwa Wislanskigo, a ten účastníky akce zavedl do Muzea Gluszca, které se 
nacházelo v dřevěném zámečku, který postavili Habsburkové v roce 1898. Zde byli 
seznámeni s historií kraje a historií výskytu a lovu tetřeva hlušce v Beskidu Ślaskim.  
Po zhlédnutí expozice muzea naskákali do aut a nabrali kurz za průvodcem v „teréňáku“ 
do beskydských hor směr Istebna, kde se nacházela Hodowla Gluszcov. Zde v stylové 
krásné budově voliéry vyslechli přednášku doplněnou mnoha snímky, promítanými na 
velké plátno, o problematice umělého chovu tetřeva hlušce určeného k introdukci nejen 
v Beskydech, ale i v jiných částech Polska. Následovala prohlídka hospodářské části 
jako inkubátory, přípravna krmiva a jiná zařízení. Pak byla možnost si prohlédnout 
voliéru s několika tetřevími kohouty a slepicemi, která je určena turistické veřejnosti. 
Pak teprve přišel na řadu takzvaný zlatý hřeb programu. Všem bylo umožněno navštívit 
a shlédnout i velké voliéry s několika desítkami tetřevů. Tyto voliéry jsou veřejnosti 
nepřístupné, a to z důvodů hygienických (přenos chorob drůbeže) a také proto, aby si 
tetřevi nezvykli na lidi (ztráta plachosti). Toto byl pro všechny opravdu zážitek. Něco 
podobného nelze v České republice vidět. Odchovna tetřevů se nachází na okraji velké 
lesní školky s tisíci malými stromečky mnoha druhů. Nachází se zde i Karpacki Bank 
Genov (Karpatská semenná banka) a malé stylové Muzeum Świerka (smrku) 
Istebniańskiego. Toto je původní místní druh smrku. Jinak jsou naše i polské Beskydy 
osázené před stoletím nepůvodním rychlerostoucím průmyslovým smrkem původu 
někde v Bosně a Hercegovině. I toto muzeum si se zájmem prohlédli.  
Všem účastníkům se tato exkurze velice líbila, ale měla jednu chybu, kterou 
organizátoři nemohli ovlivnit – celý den pršelo.  
 
Sběr žaludů a kaštanů 
Občanské sdružení myslivců Zátiší Dětmarovice vyhlásilo v naší základní škole soutěž 
ve sběru žaludů a kaštanů. Tyto nasbírané lesní plody použijí při zimním přikrmování 
naší zvěře v dětmarovické honitbě.  
Žáci nasbírali 830 kg plodů. Sběrači obdrželi drobné ceny, na které také přispěl náš 
obecní úřad.  
Nejpilnějšími sběrači byli: D. Pilc (4. tř.) – 267 kg, A. Marcalíková (1. tř.) – 92 kg,  A. 
Mlátilík   (1. tř.) – 91 kg, P. Maroštík (1. tř.) – 82 kg, S. Plevová (4. tř.) – 68 kg, M. 
Lacko (2. tř.) – 65 kg, T. Šipka (3. tř.) – 42 kg, K. Venclová 
(7. tř.) – 42 kg. To jsou teda obdivuhodná množství. Ostatní 
už donesli méně, ale i to se cení, a pro naše myslivce je to 
velký přínos. 
Organizačně ve škole tuto akci zajišťovala p. L. Černá. 
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H o n e b n í  s p o l eče n s t v o  R o v i n a 
 
Předsedou této organizace se po úmrtí dosavadního předsedy p. Milana Hanuska stal p. 
Václav Woznica. 
 

 
Z č i n n o s t i  k y n o l o gů  
 
Ve funkci předsedy Základní kynologické organizace č. 029 skončil po mnoha letech p. 
Bohuslav Hanusek. Novým předsedou této 
organizace je od začátku roku 2011 p. Renáta 
Žurková.  
 

Dětský branný den 
Letos, jako každoročně, se 8.9.2012 
uskutečnil ve spolupráci s dobrovolnými 
hasiči z Dětmarovic, již 13. ročník Dětského 
branného dne na kynologickém cvičišti 
v Koukolné. Závodu se zúčastnilo na 40 dětí 
všech věkových kategorií. Vítězové obdrželi hodnotné ceny. Po samotném závodě se 
děti mohly projet na koních, které zajistila paní K. Foltýnová a na nafukovacím člunu 
v doprovodu našich hasičů. V doprovodném programu členové kynologů předvedli 
ukázky z výcviku psů a skupinka mladých nadšenců předvedla menší vojenskou 
ukázku. 
Nutno podotknout, že bez sponzorů by se tato akce nemohla uskutečnit. Byli to Obecní 
úřad Dětmarovice a Gesomont s.r.o. 
 

Memoriál Vladka Špandla  
V neděli 11. listopadu se konal další ročník klubových závodů. Letos, tak jako loni, byli 
závodící rozděleni do dvou kategorií: na štěňata a dospělé psy. Závodů se celkem 
zúčastnilo 11 pejsků. V každé kategorii byla 
vyhlášena první tři místa a ta byla oceněna 
užitečnými cenami - pytlíky s granulemi.  

 
 

Z č i n n o s t i  h a s ič ů  
 
Pro děti Nestátního denního zařízení DUHA v 
Orlové – Lutyni probíhá měsíc červen ve 
znamení výletů a jiných zajímavých akcí. 
K nejpříjemnějším již každoročně patří pozvání 
od dobrovolných hasičů z Dětmarovic. Nejinak 
tomu bylo i letos. Hasiči předvedli dětem a 
jejich doprovodu uhašení ukázkového ohně, 
připravili soutěže a sladké odměny, povozili je 
na lodičkách. A na závěr byla pro každého 
připravena výborná grilovaná klobása.  
Skvělý den u dětmarovických hasičů se všem 
moc líbil. 

 
 

Hasiči prezentovali svou činnost  
na letošních Medových dnech. 
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Půs o b e n í  S R P Š   
 
Jako každý rok, i nyní po celý školní rok, působilo na naší základní škole místní 
Sdružení rodičů a přátel školy (dále SRPŠ). Obětaví rodiče současných i bývalých žáků 
školy přichystali a zařídili mnoho tradičních akcí pro děti i dospělé. Ve školním roce 
2011/2012 to byly tyto: 
Zábavy pro dospělé:  
Celkem se uskutečnily dvě: již tradiční Kateřinská zábava, která se opět skvěle vyvedla, 
a nově i Jarní Jiříkovské juchání, jež mělo velmi pozitivní ohlas a určitě se bude opět 
konat v příštím roce. 
Mikulášská nadílka: 
Jedna z nejoblíbenějších akcí vůbec se pořádá pro I. stupeň ZŠ, kde děti předvedou moc 
pěkný program pro Mikuláše, čerta a anděla a dostanou za odměnu balíček plný dobrot.  
Dětský karneval: 
Tradiční akce pořádaná v sále Dělnického domu, které 
se účastní I. stupeň ZŠ. Děti předvádí svá nacvičená 
vystoupení, a poté na ně čeká zábavný program. 
Nechybí zde také tombola s cenami od sponzorů. 
Ples pro žáky II. stupně: 
Zcela nová akce pro starší žáky, která nahradila 
dosavadní tři diskotéky. Žáci přišli jako na klasický 
ples ve společenském oděvu a strávili příjemný večer 
spolu se svými kamarády. Součástí bylo i slavnostní 
vyřazení deváťáků ředitelem školy. 
Slet čarodějnic: 
I letos se do areálu ZŠ slétli ježidědci a ježibabky I. 
stupně z celého širého okolí, aby si užili příjemné 
odpoledne se svými kamarády a zasoutěžili si o dobroty 
na stanovištích s nejrůznějšími úkoly. Navíc, třída 
s největším procentuálním zastoupením získala jako 
cenu krásný dort od sponzora. 
Veselé zpívání: 
Jedná se o velkou hudební akci školy, kterou znají téměř všichni v obci. Najednou zde 
vystupují oba sbory ZŠ (I. a II. stupeň) a vybraní žáci ZUŠ Rychvald, kteří také 
doprovázeli i sbor I. stupně. Součástí je bohatá výstavka uměleckých děl dětí obou 
mateřských a základní školy. 
Radovánky: 
Poslední akce SRPŠ v roce má dlouhou historii a stále se drží i v současnosti. Na 
sokolském hřišti vystupují děti jak mateřských, tak i základní školy, a předvádí svůj 
pěkný program. Následně mohou děti soutěžit na různých stanovištích nebo zahrát si o 
ceny na kole štěstí. 
 

Tyto akce by se nemohly konat bez věrných sponzorů, kterými jsou: Obecní úřad 
Dětmarovice, Mgr. Simona Kiselová, p. Marian Telega, p. František Hartl, 
Dětmarovická lékárna, firma Kvados Ostrava, firma EKOSAN Ostrava, firma WÜRTH, 
firma I&C ENERGO, Stolařství Papala, Česká spořitelna, Revírní bratrská pokladna a p. 
Šárka Chrobáková, která vždy na akce peče úžasné dorty jako jednu z hlavních cen. 
 

Bohužel, i letos sdružení opouští některý z dlouholetých členů. V letošním roce to jsou 
bývalá místopředsedkyně p. Jana Sznapková a její manžel. Vždy byli neskutečně 
obětaví a ochotni věnovat se něčemu navíc mimo své povinnosti.  

Karneval 

Čarodějnice 
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ŽŽii jj íí   mmeezzii   nnáámmii   
 

 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 

 
O c e něn í  d á r ců  k r v e 
 
Ve středu 19. září 2012 proběhlo na zasedání Zastupitelstva obce Dětmarovice ocenění 
bezpříspěvkových dárců krve.  
Za transfuzní stanici Ostrava za 80 bezpříspěvkových odběrů a 
získání Zlatého kříže III. třídy to byli pan David Šťastný a 
Roman Divoký a za 40 bezpříspěvkových odběrů a získání Zlaté 
plakety prof. MUDr. Jana Janského pan Radim Jelen. 
Všem dárcům patří poděkování za jejich hluboce lidský postoj. 
Ochota všech dárců bezplatně darovat krev pro zdraví a často i 
záchranu života, je projevem jejich humánního vztahu ke 
spoluobčanům. Patří jim dík nejen těch, kterým pomohli navrátit 
zdraví, ale i celé společnosti.  
Proto si myslím, že předávat dárkový balíček na jednání 
zastupitelstva není zrovna nejvhodnější. Vyznělo to tak nějak 
divně…  Vhodnější byla praxe let minulých, kdy jsme zvali dárce 
do sňatkové síně na OÚ a po slavnostním aktu s nimi pomluvili, 
vyfotili je, atd. 
 

 Zlatá plaketa prof. MUDr. J. Jánského 
 



 
 
 

 

Str. 

104/12 

M a r t i n  K o l e k  -  p o l i c i s t a  r o k u  2 0 1 2   
 
 
Už třináct let můžeme v Dětmaro-
vicích, Dolní Lutyni či Petrovicích 
u Karviné potkat v uniformě 
praporčíka Martina Kolka  
z Bohumína (37 let). Pracuje totiž 
na obvodním oddělení PČR 
v Dětmarovicích jako inspektor. 
Na konci února byl mezi sedmnácti 
policisty z okresu, kteří byli v 
karvinském zámku za svou práci 
oceněni a získali titul Policista 
roku 2012.  
 
 

K titulu mu poblahopřál i starosta obce Dětmarovice Ing. Ladislav Rosman. 
 

Zaznamenávám zde rozhovor s tímto policistou. 
 
Čím se ve  své p ráci zabýváte? 
Pracuji ve skupině dokumentace, což znamená, že sbírám střípky, které by vedly k usvědčení pachatele 
těch nejzávažnějších trestných činů, které se stanou v našem rajónu a ještě spadají pod naše obvodní 
oddělení. Jedná se především o majetkovou trestnou činnost, jako jsou složitější krádeže a různé 
podvody, ale i násilné trestné činy či trestné činy spojené s dopravou. V praxi to vypadá tak, že 
pátrám po faktech, sháním důkazy, vyslýchám podezřelé i svědky a kousek po kousku tak skládám 
mozaiku, která pak usvědčí pachatele. Je s tím spojena spousta papírování a mravenčí práce, ale 
mnohdy jsou k odhalení nejdůležitější fakta, která zjistím přímo z terénu. Protože jsme ale malé 
oddělení, tak se kromě toho dělím s kolegy i o činnost, která je právě zapotřebí, například dozorčí či 
hlídkovou službu. 
 
Máte p ro l id i  ně jaký recept  na to,  jak se  vyhnout  zlodě jům?  
Nebýt lhostejný a všímat si lidí i dění kolem sebe. Náš rajón je specifický v tom, že jsme v podstatě 
„na vesnici“, kde není taková anonymita jako ve městě a lidé znají své sousedy. Proto by v případě, 
že ve svém okolí vidí cokoliv podezřelého, neměli váhat a ihned kontaktovat policii. Buď na linku 
158 nebo přímo na naše oddělení 596 550 144. Nevýhodou Dolní Lutyně i Dětmarovic totiž je, že 
jsou blízko větších měst a většinu trestných činů páchají přespolní, například z Karviné či Orlové, 
kteří tady nebydlí, a to nám práci ztěžuje. 
 
Co děláte , když zrovna nepracuje te?  
Sportuji, studuji Ostravskou univerzitu, chodím do divadla či na koncerty. Dvacet let jsem hrál 
závodně fotbal za Bohumín a čtyři roky i v reprezentaci PČR. Po úraze s kolenem jsem s fotbalem 
bohužel skončil a dal se na cyklistiku. Nehledě na počasí, jezdím denně na kole, a to i do práce, 
ročně to je asi 7 tisíc kilometrů. Několikrát týdně měním kolo za badmintonovou či tenisovou raketu. 
Mám rád vodáctví a turistiku. Letos se už zase těším na extrémní Beskydskou sedmičku. Vloni jsem si 
ji úspěšně vyzkoušel a letos do toho chci jít zase. Trénovat budu opět v Beskydech, ale v plánu mám 
i „kopečky“ v Tatrách a Norsku. 
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E v a  U l m a n o v á  v  B o h u m í ně  
 
Od 1. května do 30. června letošního roku zkrášlovaly Salon Maryška v Bohumíně 
obrazy Mgr. Evy Ulmanové)1. Na výstavě nazvané „Nejen…Mocná čarodějka“ autorka 
vystavovala své obrazy malované na hedvábí. Výstava byla v salonu k vidění vždy v 
úterý a ve čtvrtek od 15 do 18 hodin a v době konání ostatních kulturních akcí. Komu se 
některý z obrázků vystavených v Salonu Maryška líbil, mohl si jej koupit. 
Pro tuto učitelku základní školy se malba stala velice účinnou relaxační příležitostí. 
Autorka se svými obrazy snaží sdělit něco o člověku a jeho životních radostech i 
strastech. Fascinují ji přírodní útvary nalezené v jakémkoli koutě světa.  
„Právě v tom se mi jeví velmi kreativní technikou malba na hedvábí, kde mě fascinuje 
mnohdy nahodilost, neočekávanost prolínání jednotlivých barev,“ svěřila se Eva 
Ulmanová, která se věnuje olejomalbě, kombinovaným technikám, temperám, malbě na 
hedvábí a módním doplňkům.  
Velkou energii malířka donedávna věnovala vytváření „modelů“ pro svou garderobu. 
Často proměňovala kabelky i obuv. Jejím snem je tvorba šperků z ušlechtilých 
materiálů, objektů z kovu, kamene a skla. 

 
 

A d é l a  M o l n á r i o v á  
 
Touto mladou nadějnou badmintonistkou jsem se zabývala v Kronice obce v letech 
2004, 2006 a 2008)2. 
V dubnu 2009 pak ještě reprezentovala Českou republiku na Mistrovství Evropy juniorů 
v singlu i deblu a ve dnech 23. - 24.5. se zúčastnila Mistrovství České republiky juniorů. 
Později však z důvodů dlouhodobého zranění a onemocnění vynechala sezóny 2009 -
2011 a na základě toho tudíž vypadla ze žebříčku. 
Pro sezónu 2011/2012 byl pro ni největší motivací úspěšný návrat na badmintonové 
kurty po zmiňované vynucené zdravotní přestávce. 
Bohužel, to se jí nepodařilo, protože další zprávy o její kariéře jsem již nikde nenašla. 
Škoda, že zdravotní problémy ukončily její nadějně se rozvíjející sportovní kariéru. 
 

 
 
 
 
)1 O Mgr. Ulmanové jsem psala již v Kronice obce i dříve. Viz kapitoly „Žijí mezi námi“ na 
stranách 92/2009 a 99/2010. 
)2 Viz Kronika obce 2004 – str. 78/04, Kronika obce 2006 – str. 94/06 a Kronika obce 2008 – 
str. 96//08. 
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ZZáávvěě rr   
 
 

 

 
 

S l o v o  k r o n i k ář e 
 
Letošní rok Kroniky obce ukončím zcela netradičně. 
Rok 2012 byl pro mne velice nedobrý. Byl pro mne nejsmutnějším rokem mého 
dosavadního života. Už jsem si prošla různými věcmi, ale sled letošních událostí nemá 
obdobu. 

Centrum obce dne 4. října 2012. 
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Začalo to na začátku roku, kdy naše jedenáctiletá fenka Jessie bojovala s „lidskou“ 
nemocí – epilepsií, kterou u ní diagnostikovali na podzim loňského roku. Když se po 
několika měsících zdálo, že je z nejhoršího venku, její stav se rapidně zhoršil. Během 
týdne pak dne 6. února dostala záchvat tak silný a dlouhý, že se na to nedalo dívat. Tak 
jsme se s manželem okamžitě oblékli a jeli na veterinu toto trápení ukončit. Do psího 
světa odešel jedenáctiletý psí mazlíček, který byl součástí naší rodiny. 
Od začátku roku mi nebylo dobře ani po stránce fyzické ani psychické. Psychika i 
tělesná schránka se mi nějak začaly sypat, objevovaly se, nabalovaly a kupily různé 
zdravotní problémy, až jsem se rozhodla s tím něco dělat. Začala jsem chodit po 
doktorech. Už jenom představa, že zase musím někam jít, byla pro mne hrozná. Celý 
život nenávidím navštěvovat lékaře. Řekla bych, že mám na ně fobii. 
Byla jsem tak otrávená, že jsem téměř ani nechodila na akce, nefotila, nezajímalo mě, 
jaké je počasí... Jedinou útěchou a rozptýlením mých chmur byly chvíle, kdy jsem sedla 
k počítači a něco tvořila. Od června jsem věděla, že mne čeká operace, tak jsem se 
snažila, abych do kritických dní co nejvíce udělala. 8. října mě manžel odvezl do 
nemocnice, devátého jsem šla na operační sál. V neděli dopoledne 14. října mě 
z nemocnice poslali či spíše vyhodili domů. 
Ač přede mnou bylo ještě absolvování několika dalších vyšetření a neznala jsem 
pooperační výsledky, doufala jsem, že to nejhorší je za mnou.  
Čtyři dny jsem byla doma v noční košili a županu. Ve čtvrtek k večeru 18. října v 1730 
hod. jsem seděla u počítače, když v tom jsem uslyšela velikou ránu. Ani nevím, jak 
jsem se dostala po schodech z patra dolů. Manžel ležel na zemi… Za 8 minut přijela 
záchranka. Za půl hodiny přiletěla helikoptéra. Poté, místo aby manžela do ní přemístili, 
se „zachránci“ zavřeli v sanitce. Za další půl hodiny helikoptéra odstartovala a doktor 
mi dal spolknout prášek. Po pár minutách mi řekl, že je mu líto… 
Tak zcela znenadání ukončil 18. října 2012 pozemskou pouť můj manžel. Během 
hodiny a čtvrt, kdy si s ním hráli doktoři téměř před mýma očima, se mi zhroutil svět!  
Následovaly dny, kdy jsem nic nedělala a přemýšlela, co bude dál. 
Místo pooperační rekonvalescence jsem vyřizovala pohřeb a pozůstalost. Do toho se 
ještě přidaly další nepříjemné věci – vleklé nemoci nejbližších členů rodiny.  
Manželův skon poznamenal i zdraví mé mamce, která ho kdysi dávno přijala do rodiny 
jako vlastního syna, kterého nikdy neměla a celou dobu byl on ten lepší než já. Mamka 
se uzavřela do sebe a okolní svět pro ni přestal existovat. 
A proč o tom všem tady píšu? 
Protože práce, kterou dělám a která mě moc baví, mi pomohla právě v těch nejtěžších 
chvílích překonat mé nemalé problémy. Po dlouhých chmurných večerech a nocích 
jsem seděla u počítače a tvořila. Alespoň chvílemi jsem tak přeorientovala své myšlení 
na jinou kolej, částečně zapomněla na trable, které mám a nabrala novou sílu do dalších 
hodin a dní. Až se sama sobě divím, jak se mi povedlo v období mezi 
úmrtím manžela a posledním rozloučením dát dohromady nové 
číslo obecního zpravodaje. Stejně tak v čase předvánočním.  
Manžel mi byl ve všem oporou po dobu 39 let. V posledních 
letech mě vozil autem, kam jsem si zamanula.  Pro mou práci 
a aktivity měl vždy velké pochopení. Jeho pracovité ruce mi 
scházejí a budou scházet na každém kroku a jeho slova při 
každém důležitějším rozhodnutí. Nemám si s kým popovídat, 
s kým se poradit. Bude těžké zvyknout si na nový život. 
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Fotodokumentace: 
 
- 7 ks foto „Pohledy na obec“ (str. 77 hlavního alba)  
- 7 ks foto přírody a počasí (str. 78 hlavního alba) 
- 6 ks foto – opravy Dělnického domu (str. 79 hlavního alba) 
- 6 ks foto – opravy chodníků a místních komunikací (str. 80 hlavního alba) 
- 6 ks foto odpočinkové plochy v centru obce (str. 81 hlavního alba)  
- 3 ks foto z projektu Comenius Regio (str. 82 hlavního alba) 
- 3 ks foto z akce p. Miluše Krůlové (str. 82 hlavního alba) 
- 7 ks foto – životní prostředí (str. 83 hlavního alba) 
- 6 ks foto Kempného mlýna (str. 84 hlavního alba) 
- 1 ks foto Stáňův statek (str. 84 hlavního alba) 
- 6 ks foto – průmysl (str. 85 hlavního alba) 
- 6 ks foto – nový bankomat v obci (str. 86 hlavního alba) 
- 5 ks foto hospod v obci (str. 87 hlavního alba) 
- 1 ks foto obchodu na Glembovci (str. 87 hlavního alba) 
- 4 ks foto dalších podnikatelských aktivit (str. 88 hlavního alba) 
- 3 ks foto z venčení psů v útulku (str. 88 hlavního alba)  
- 3 ks foto dřevěnky čp. 150 na Zálesí (str. 89 hlavního alba) 
- 3 ks foto nové výstavby rodinných domků (str. 89 hlavního alba) 
- 2 ks foto ze setkání jubilantů (str. 90 hlavního alba) 
- 2 ks foto z počítačového kurzu pro seniory (str. 90 hlavního alba) 
- 2 ks foto – sraz po padesáti letech (str. 90 hlavního alba) 
- 2 ks foto z rekonstrukce nového zdravotního střediska (str. 91 hlavního alba) 
- 4 ks foto ze slavnostního otevření nového zdravotního střediska (str. 91 hlavního alba) 
- 2 ks foto nového zdravotního střediska (str. 91 hlavního alba)  
- 5 ks foto domů s pečovatelskou službou (str. 92 hlavního alba) 
- 4 ks foto ze XIV . Obecního plesu (str. 93 hlavního alba) 
- 3 ks foto z vystoupení Andera z Košic (str. 93 hlavního alba) 
- 6 ks foto z Obecní slavnosti (str. 94 hlavního alba) 
- 6 ks foto z Medových dnů (str. 95 hlavního alba) 
- 7 ks foto z činnosti knihovny (str. 96 hlavního alba) 
- 7 ks foto z opravy kostela (str. 97 hlavního alba) 
- 1 ks foto poškozené Něbrojovy kaple (str. 98 hlavního alba) 
- 1 ks foto Hokova kříže nad Dělnickým domem (str. 98 hlavního alba) 
- 3 ks foto ze stavby nového Zastávkova kříže (str. 98 hlavního alba) 
- 7 ks foto se školskou tématikou (str. 99 hlavního alba) 
- 6 ks foto ze školních akcí Comenius Regio (str. 100 hlavního alba) 
- 3 ks foto z akce Masopust (str. 101 hlavního alba) 
- 3 ks foto z akcí ZUŠ (str. 101 hlavního alba) 
- 2 ks foto z výstavy zahrádkářů (str. 102 hlavního alba) 
- 2 ks foto ze srazu vícekol (str. 102 hlavního alba) 
- 1 ks foto z akce myslivců (str. 102 hlavního alba) 
- 1 ks foto z Pohádkového lesa (str. 102 hlavního alba) 
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Jiné materiály: 
 

- Kominický kalendář 2012 
- Článek „Klasické žárovky definitivně končí“ 
- Článek ke kauze „Metanol zabíjel“  
- Článek z Deníku „Rok 2012…“ – přehled zahraničních událostí 
- Článek z Deníku „Rok 2012…“ – přehled domácích událostí 
- Články z tisku o počasí přírodě (4 obálky) 
- Volební Haló noviny 
- Předvolební propagační materiál ČSSD 
- Volební magazín ODS 
- Volební speciál strany TOP 09 
- Soubor hlasovacích lístků – volby do krajského zastupitelstva 
- Článek „Triumf levice“ – výsledky voleb v MS kraji 
- Nová doba (2. vydání) – informační list místní ČSSD 
- Článek z tisku „Investice: obce počítají s dotacemi“ 
- Články z médií ohledně zvýšení daně z nemovitosti 
- Zvací dopis starosty obce na slavnostní otevření nového zdravotního střediska 
- Výstřižky z tisku – nové zdravotní středisko 
- Články z médií o novém větrném mlýnku 
- Mapka umístění větrného mlýnka 
- Vyjádření ředitele ČSOB – pobočky Bohumín – k bankomatu v obci 
- Článek z novin o novém bankomatu 
- Článek z tisku „Hřiště ukrátí dětem čekání na autobus“ 
- Článek z tisku „Budou lampy svítit celou noc?“ 
- Kratičké články z tisku o obci 
- Umístění rozhledny v obci – fotovize starosty obce 
- Články z tisku o cyklostezce 
- Pozvání účetní p. M. Krůlové na přátelské posezení (odchod do důchodu) 
- Článek starosty obce ohledně silničního obchvatu – podpisová akce 
- Text dopisu ohledně obchvatu pro ministra dopravy a ředitele silnic a dálnic 
- Články z tisku o obchvatu 
- Článek z tisku o nové dálnici 
- Články z tisku o třídění odpadu 
- Článek z internetu o kotlíkové hlídce 
- Mapka umístění nového (provizorního) stanoviště pro bioodpad 
- Články z tisku k ŽP (pálení listí, sběrný dvůr, …) 
- Články o nehodě popelářů 
- Články z internetu o vyčlenění elektrárny (9 listů) 
- Den otevřených dveří na EDĚ  
- Drobné články z tisku o EDĚ 
- Články z médií o výbuchu uhelného prachu v Coal Mill 
- Články z tisku o hornické činnosti 
- Vyjádření obce k posuzování vlivů na životní prostředí 
- Články z internetu k průzkumu ložiska uhlí (9 listů) 
- Článek z tisku „Ministr řekl SPOT průzkumným vrtům …“ 
- Propagační materiál dětmarovických firem 
- Článek z novin „Kde v kraji levně natankovat?“ 
- Články z tisku o psím útulku 
- Propagační materiál na akce v psím útulku 
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- „Chcete nás?“ – psi v útulku 
- Propagační leták „Registr obyvatel“ 
- Výstřižky z novin „Nově narození občánci obce“ 
- Článek z novin „Budou mít v Dětmarovicích jesle?“ 
- Výstřižky z novin o charitativní akci 
- Výstřižky z novin o negativních jevech 
- Výstřižky z novin o kulturních akcích 
- Zmenšené plakáty na 8. obecní slavnost 
- Výstřižky z novin o obecních slavnostech 
- Plakát na Medové dny 
- Výstřižky z novin o Medových dnech 
- Hlasovací lístek do soutěže na Medových dnech 
- Program 15. vánočního koncertu 
- Výstřižek z novin „Farář požehnal motorářům“ 
- Články z novin o opravě kostela 
- Článek z novin „Kristovo narození slavili lidé na náměstí i v kostele“ 
- PF 2012 ředitele základní školy 
- Programy koncertů ZUŠ (5x)  
- Články a výstřižky z novin o fotbale (SK Dětmarovice) 
- Články z novin o futsalové lize 
- Propagační materiál „Sraz vícemístných kol“ 
- Článek z novin o cyklistické Gracii 
- Článek „Malby na hedvábí Evy Ulmanové v Maryšce“ 
- Článek z novin „Cukroví peče nejraději během noci“ 

 
 

Mimořádné materiály: 
 

- Kalendář do každé rodiny 2012 
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